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روزنامه صبح ایران

»ایمان« از فعالیت سودجویان در بازار گزارش می دهد

شیرینی به کام گرانفروشان

بررسی اعتراضات گاه و بی گاه مشتریانی که خودرو پیش خرید کرده اند

دعوای خودروساز و مشتری چه زمانی تمام می شود؟

درآمدزایی کی روش برای فوتبال ایران چقدر است ؟

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 98 خبرداد

مخالفت با افزایش قیمت 
وسهمیه بندی سوخت 

معاون اول رییس جمهوری:

»گفت و گوی ملی« 
نیاز مبرم جامعه است 
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رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 98 مجلس 
کمیسیون،  دیروز  جلسه  تشریح  در  اسلامی،  شورای 
گفت: اعضای کمیسیون تلفیق با افزایش قیمت و سهمیه 
بندی سوخت در سال آینده مخالفت کردند. غلامرضا 
تاجگردون با بیان اینکه پیشنهادهای مختلفی همانند 

در  خودرو  و  شخص  براساس  سوخت  بندی  سهمیه 
نشست امروز کمیسیون مطرح شد، اضافه کرد: حدود 
40 پیشنهاد درخصوص قیمت سوخت و سهمیه بندی آن 
دریافت شده بود که هیچکدام از پیشنهادات رأی نیاورد.

وی ادامه داد: نمایندگان مجلس به دلیل آثار ...

* برای آینده کشور باید افق گشایی کنیم  

* همه باید مقابل ملت پاسخگو باشند

سید»حسین موسویان« عضو سابق تیم مذاکره کننده هسته ای 
ایران در مقاله ای مشترک با »یونس محمودیه« پژوهشگر علوم 
سیاسی، به بررسی روابط ایران و آمریکا در یک دهه گذشته پرداخت 
و نوشت: مسیر زورگویی و تحریم در مورد ایران تاکنون جواب نداده 
و در آینده نیز جواب نخواهد داد.متن این مقاله که از سوی مرکز 
مطالعات آمریکای دانشگاه اقتصاد لندن منتشر شده، به شرح زیر 

است:سه سال قبل، آژانس بین المللی انرژی اتمی تایید کرد...

علی اکبر صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی ایران درباره سازوکار 
ویژه مالی برای ایران که قرار است ازسوی کشورهای اروپایی راه 
اندازی شود، گفت: امیدواریم قبل از آنکه خیلی دیر شود، به ویژه 
اروپایی ها به آنچه ماه ها قبل قول داده اند، عمل کنند.»صالحی«ر 
افزود: در صورتی که اروپایی ها به وعده هایشان عمل نکنند، ممکن 
است تحولات و اقدامات آینده نه برای ایران، نه برای اروپایی ها و نه 

برای سایر اعضای برجام خوشایند نباشد...

سید حسین موسویان:

زورگویی و تحریم
 در مورد ایران جواب نمی دهد

صالحی خطاب به اروپا: 

قبل ازآنکه دیر شود
 به قول خود عمل کنید
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

رهبر معظم انقلاب در دیدار مسئولان دفتر تبلیغات اسلامی: 

قم به نگاه های نو بیش از پیش احتیاج دارد

حوزه علمیه قم برای مشکلات 
دینی راه حل داشته باشد 

در ششمین جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه قم که عصر شنبه در تالار امام جواد )ع( 
استانداری ترتیب یافت موضوع تعیین تکلیف مرکز چاپ و نشر این استان مطرح و با موافقت 
اعضا این مکان به عنوان شهرک صنعتی چاپ و نشر به رسمیت شناخته شد.مدیرکل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی قم در این جلسه اظهار داشت: صنعت چاپ و نشر استان از ظرفیت های بالایی 
برخوردار است.سید موسی حسینی کاشانی با اشاره به ایجاد شهرک صنعتی چاپ و نشر به 
منظور سامان دهی چاپخانه های این استان افزود: رویکرد اصلی احداث این شهرک از ابتدا صنف 
چاپ و نشر بوده ولی بهترین زمین های آن به صنوف دیگر واگذار شده است.وی با بیان اینکه 
مساله نشر تنها 10 درصد صنعت چاپ و نشر را شامل می شود، اضافه کرد: صنایع وابسته به این 

حوزه باید تقویت شود و بیشترین فضای شهرک نیز به این موضوع تعلق بگیرد...

استاندار قم گفت: مشکل ها و موانع موجود در مسیر رونق و توسعه حوزه صنعت و تولید قم باید 
با تعامل و همکاری پیگیری شود، از این رو اهتمام جدی دستگاه های اجرایی به انجام منظم جلسات  
گفت و گوی دولت و بخش خصوصی ضروری است. بهرام سرمست روز یکشنبه در پایان چهل و 
چهارمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان در شهرک صنعتی محمود آباد در گفت و گو 
با خبرنگار ایرنا و صدا و سیما، اظهار داشت: تصمیم گیری در مورد برخی مسائل و مشکلات تولید 
استان در حیطه اختیارات و وظایف مسئولان استان نیست.وی بیان داشت: برخی از مشکلات ملی 
و کشوری و بخشی دیگر نیز بین المللی بوده و مدیریت استان مصمم است، در چهارچوب قانون 
اوضاع واحدهای گوناگون تولیدی استان را به دقت بررسی نموده تا حد امکان بتوانیم از ظرفیت 

بخش خصوصی استفاده کنیم...

در جلسه شورای برنامه ریزی استان مصوب شد

مرکز چاپ و نشر قم 
به شهرک صنعتی تبدیل شد

استاندارقم تاکید کرد

موانع موجود درمیسررونق تولید 
با تعامل برداشته شود
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آمریکا و عادی سازی 
سیاستی ویرانگر در جهان

آمریکا شاید تا چند سال پیش حمایت از طرح های 
براندازی در برخی کشورهای جهان را پنهان می کرد اما 
این روزها نشان داده که در حال باب کردن و عادی سازی 

سیاستی خطرناک )به راه انداختن آشکار کودتا( در جامعه جهانی برای نفوذ هر چه 
بیشتر در کشورهاست. تحولات چند روز اخیر در ونزوئلا ابعاد جدیدی از سیاست های 
پشت پرده آمریکا را به نمایش گذاشته است. شاید تا سال های پیش مقامات آمریکایی 
از اعلام حمایت آشکار از مخالفان و براندازان دولت های مخالف واشنگتن امتناع می 
کردند اما امروز نه تنها این حمایت آمریکا آشکار شده بلکه راه اندازی کودتا و براندازی 
دولت های قانونی در کشورها به امری عادی برای سیاسیون آمریکایی تبدیل شده است.

نومحافظه کاران و جنگ طلبان آمریکایی در دایره قدرت بدون هیچ ابایی قوانین و مقررات 
بین المللی و دیپلماتیک را زیر پا می گذارند و در این مسیر هم پیمانان مطیع خود را 
نیز به نقض این قوانین وادار می کنند.کارشناسان حقوق بین الملل بر این باورند که 
اعمال شدیدترین تحریم های آمریکا علیه دولت و ملت ونزوئلا نقض قوانین جهانی و 
ناقض حقوق بشر هستند. قطعا ضعف مدیریتی دولت کاراکاس در بروز بحران اقتصادی 
نقش داشته اما تحریم های واشنگتن علیه ونزوئلا، شرایط انسانی در این کشور منطقه 
آمریکای لاتین را وخیم تر کرده است.مقامات دولت کاراکاس به ویژه نیکلاس مادورو 
رئیس جمهوری قانونی ونزوئلا در سالهای اخیر پیشتر بارها در مورد طرح های کاخ سفید 
برای براندازی دولت مشروع کاراکاس هشدار داده بود اما نهادهای بین المللی همچون 
سازمان ملل نسبت به این هشدار بی توجه بودند. آنچه برای همگان عیان شده، حمایت 
بدون شک و شبهه واشنگتن از کودتا در ونزوئلا و براندازی یک دولت قانونی در یک 
کشور مستقل است. حال این سوال مطرح است که با این روند چه تضمینی وجود دارد 
که آمریکا در آینده کشور دیگری را با این روش و سیاست هدف قرار ندهد؟دولتمردان 
آمریکایی این روزها در راستای رفتارهای قلدرمابانه و خلاف قوانین ترامپ بیش از گذشته 
اصول بین المللی را نقض کرده و دیگر جای هیچ بحثی در مورد حمایت های پشت پرده 
کاخ سفید از کودتاچیان در برخی کشورهای جهان باقی نمی گذارند. مقامات آمریکایی 
در این بُرهه زمانی در حال اجرای سیاستی خطرناک در جهان هستند که می تواند 
پیامدهای ویرانگری از جمله آغاز جنگ به همراه داشته باشد.اگرچه نمی توان به اقدامات 
موثر نهادهایی همچون سازمان ملل برای مقابله با این سیاست مُخرب کاخ سفید امید 
بست اما به نظر می رسد برخی قدرت های جهان از جمله روسیه و چین نسبت به 
این رویکرد واشنگتن به شدت اعتراض دارند و در برابر هرگونه تجاوز آمریکایی ها در 
کشورهای مستقل جهان مخالفت خود را علنی اعلام می کنند. این تقابل در صورت تداوم 
می تواند زمینه ساز رویارویی جدی تر میان قدرت های جهان شود که برای صلح جهانی 
امری به شد پرمخاطره است. این روزها شاهد اقداماتی از سوی دولت آمریکا هستیم که 
می تواند ثبات و امنیت جهان را در خطر جدی قرار دهد.اکنون گماردن یک دست نشانده 
در کشوری مستقل به سیاستی عادی برای کاخ سفید تبدیل شده و به نظرمی رسد 
آمریکایی ها در این مسیر خطرناک با استفاده از هر ابزاری از جمله به راه افتادن جنگ و 

کشتار افراد مشکلی ندارند.
* کارشناس مسائل بین الملل

 تلاش رکن اصلی موفقیت
قطر و امارات با شکست دادن دو مدعی بزرگ یعنی 
کره جنوبی و استرالیا به جمع چهار تیم نهایی جام ملت های 
آسیا رسیده اند. افتخاری بزرگ برای دو کشور کم جمعیت 
که سال هاست در حوزۀ فوتبال در حال سرمایه گذاری 

هستند. برای برخی از کارشناسان و مجریان و گزارشگران ورزشی هنوز تلخ است که 
بپذیرند فوتبال در این کشورها پیشرفت کرده است و همه چیز را در کلیشه »دلارهای 
نفتی و گازی« خلاصه می کنند.اگر مقابل آنها پیروز شویم می گویند موفق شدیم امارات 
و قطر را که پشتوانه شان دلارهای نفتی و گازی است شکست دهیم، اگر مقابل شان 
ناکام بمانیم می گویند آنها به واسطه دلارهای نفتی و گازی سرمایه گذاری کلان کرده اند 
و ... انگار پولی که در حوزه فوتبال ما صرف می شود نتیجه بیل زدن مسئولان و کاشت 
گوجه فرنگی و صادرات کشمش است! جز این است که ما هم از درآمد نفت ارتزاق 
می کنیم و مدیون لطف پروردگاریم؟ مگر نه این که کل اقتصاد ما از کاهش درآمدهای 
نفتی متأثر شده است؟ هر گاه در دیدارهای باشگاهی هم روبروی آنها قرار می گیریم 
برخی از گزارشگران همه چیز را در »ستاره های خارجی« خلاصه می کنند. در اینکه نقش 
ژاوی و گابی و بغداد بونجاح و ... غیرقابل انکار است کسی تردید ندارد اما آنها عضوی از 
تیم هستند نه همه آن. همانطور که لیونل مسی عضوی از تیم است و بدون ده بازیکن 
دیگر نمی تواند یک نفره 90 دقیقه بازی کند و پیروز شود.از سوی دیگر چطور اگر مثلًا 
بارسلونا هزینه کند و لیونل مسی و لوئیز سوارز و کوتینیو و عثمان دمبله و آرتور ویدال را به 
خدمت بگیرد ) پنج ستاره از آرژانتین، اروگوئه، برزیل، فرانسه و شیلی( ایرادی ندارد و هنر 
مدیران باشگاه به شمار می رود اما وقتی السد و العین این کار را بکنند رقابتی غیرمنصفانه 
است؟»دارند و هزینه می کنند و البته سطح مدیریت مالی و هوشی شان را هم ارتقا داده 
اند«. تلخ است این حرف اما حقیقت دارد. همانطور که ممکن است شما دارید و ماشین 
مدل بالا سوار می شوید و همسایه تان دوچرخه هم ندارد.ریشه این تلخی ها از کجا می آید 
که حتی در مقابل صعود امارات متحده عربی و قطر به جمع چهار تیم باز هم عده ای 
تلاش می کنند همه چیز را به دلارهای نفتی و گازی و داوری و اعمال نفوذ ربط بدهند؟ 
چرا نمی خواهیم باور کنیم که آنها چند گام پیشرفت کرده اند؟ ابرقدرت آسیا نیستند اما 
استانداردهای قبلی  شان را ارتقا داده اند. به آنها احترام بگذاریم. احترام به رقیبی که برای 
موفقیت تلاش کرده است، چیزی از ما کم نمی کند.امارات تنها تیمی است که حضور 
مجدد در جمع چهار تیم نهایی را جشن می گیرد. آنها در جام ملت های 2015 استرالیا با 
شکست دادن ژاپن به جمع چهار تیم نهایی صعود کردند، مقابل استرالیای میزبان 0-2 
شکست خوردند و در رده بندی 3-2 عراق را بردند. حالا هم بدون ستاره بی بدیل شان 
عمر عبدالرحمان با سختکوشی باز صعود کردند. هرچند فوتبال شان ممکن است چنگی 
به دل نزده باشد اما این افتخار در تاریخ آسیا ثبت می شود.قطر هم بدون ژاوی و گابی 
و سباستین سورین و وسلی اشنایدر و ... اینجاست. آنها سه قهرمان ادوار جام ملت ها را 
شکست دادند. عربستان، عراق و بعد کره جنوبی! بدون دریافت گل و با ارائه نمایشی فراتر 
از استانداردهای پیشین. آیا همه اینها را فقط دلارهای نفتی و گازی رقم زده اند؟ یا پشت 
آن تلاش، برنامه ریزی، مدیریت و تلاش و استعداد هم هست؟برای قضاوت در مورد اینکه 
آیا قطر و امارات را می توان از این به بعد تیم های درجه اول آسیا نامید باید چندسال صبر 
کرد اما چشم بستن بر پیشرفت محسوس آنها و خلاصه کردن همه چیز در امکانات 
صرف، خودفریبی است. هیچکس با فریب دادن خود، به قله ای صعود نکرده، فقط در 

رختخواب از این پهلو به آن پهلو غلت زده است.

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 98 خبرداد

مخالفت با افزایش قیمت وسهمیه بندی سوخت 
رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 98 مجلس شورای اسلامی، در تشریح 
جلسه دیروز کمیسیون، گفت: اعضای کمیسیون تلفیق با افزایش قیمت و سهمیه بندی 
سوخت در سال آینده مخالفت کردند. غلامرضا تاجگردون با بیان اینکه پیشنهادهای 
مختلفی همانند سهمیه بندی سوخت براساس شخص و خودرو در نشست امروز 
کمیسیون مطرح شد، اضافه کرد: حدود 40 پیشنهاد درخصوص قیمت سوخت و سهمیه 
بندی آن دریافت شده بود که هیچکدام از پیشنهادات رأی نیاورد.وی ادامه داد: نمایندگان 
مجلس به دلیل آثار تورمی که به دلیل افزایش قیمت و سهمیه بندی در جامعه ایجاد 
می شود، به هیچیک از پیشنهادها رأی مثبت ندادند.تاجگردون با اشاره به اینکه آمارهای 
ارائه شده درخصوص تورم در جامعه متفاوت است، اظهار داشت: کمیسیون تلفیق پس 
از دریافت تمامی پیشنهادات کارشناسان و نمایندگان به این نتیجه رسید که مصوبه ای 
درباره افزایش قیمت سوخت و سهمیه بندی نداشته باشد. البته دولت اختیار دارد که 
اگر در سال 98 به جمع بندی برسد، اصلاحات خود را انجام دهد، اما در قانون بودجه 

سال 98 هیچ مصوبه ای درخصوص سهمیه بندی و افزایش قیمت بنزین وجود ندارد.

رییس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس: 

موافقان و مخالفان پالرمو در مجمع
 نتوانستند یکدیگر را اقناع کنند 

رییس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی گفت: موافقان و مخالفان 
پالرمو در مجمع تشخیص نتوانستند یکدیگر را اقناع کنند، بنابراین تصمیم گیری در 
مورد این لایحه به جلسه بعد مجمع تشخیص مصلحت موکول شد. الهیار ملکشاهی در 
توضیح جلسه بررسی لایحه الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون مبارزه 
با جرایم سازمان یافته فراملی)پالرمو(، در مجمع تشخیص مصلحت نظام، گفت: تصمیم 
گیری درمورد لایحه پالرمو به جلسه بعد موکول شد، مجمع تشخیص مصلحت نظام این 
جلسه را به شکل فوق العاده برگزار کرده بود اما تصمیم گیری نهایی صورت نگرفت.وی 
با اشاره به اینکه اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام در حال حاضر در مورد کلیات 
لایحه پالرمو و پیوستن به کنوانسیون مبارزه با جرایم سازمان یافته فراملی تصمیم گیری 
می کنند، افزود: در حال حاضر موضوع تعلیق ایران از لیست سیاه FATF و بازگشت به 

لیست کشورهای غیرهمکار در مجمع تشخیص مطرح نیست.

بهرام پارسایی ؛

رفتارهای پوپولیستی با 
استانی شدن انتخابات کاهش می یابد

 یک عضو فراکسیون امید درباره استانی شدن انتخابات بیان کرد: برگزاری انتخابات به 
صورت استانی از رفتارهای پوپولیستی جلوگیری می کند.

بهرام پارسایی ، درباره استانی شدن انتخاب و اینکه گفته می شود شاید این طرح از 
سوی مجمع تشخیص مصلحت نظام مورد قبول واقع نشود، گفت: معتقدم استانی شدن 
انتخابات می تواند به سالم برگزار شدن آن بسیار کمک کند.نماینده مردم شیراز در مجلس 
شورای اسلامی خاطرنشان کرد: قطعا دلایل قانع کننده ای پشت این طرح وجود دارد 
که مجلس به آن رأی داده است.وی با اشاره به اینکه برخی عنوان می کنند اصلاح قانون 
انتخابات نیاز به نظر رهبری دارد، عنوان کرد: مسئله خاصی در این مورد وجود ندارد؛  اولًا 
مجلس که نمی خواهد تغییر کند و انتخابات ریاست جمهوری ما که نمی خواهد به سمت 
پارلمانی شدن برود که این افراد به چنین موردی اشاره می کنند.پارسایی  با تاکید بر اینکه 
اصلاح قانون انتخابات مسیر عادی خود را طی می کند، گفت: مجلس به این طرح رأی 
می دهد و آن را به شورای نگهبان می فرستد که این شورا نظرش را می دهد و اگر نیاز شد 
به مجمع فرستاده می شود و شاید اصلا نیازی هم به رأی مجمع نباشد و این اصلاحات 
صورت گیرد. شاید هم مسئله بین مجلس شورای نگهبان حل شود، نمی دانم این پیش 
داوری ها بر چه اساسی است.این عضو کمیسیون اصل 90 مجلس شورای با بیان اینکه اگر 
انتخابات مجلس استانی شود مزایای متعددی خواهد داشت، عنوان کرد: مهم ترین مزیت 
استانی شدن انتخابات این است که هرچه وسعت انتخاب بیشتر باشد، طیف گسترده ای 
در انتخابات شرکت می کنند که در این صورت خطا کمتر می شود. وی با اشاره به مسائل 
قومی و منطقه ای که گاهاً روی نتیجه انتخابات تاثیرگذار است، گفت: کسی نمی تواند 
منکر این شود که مسائل فامیلی، قومی، طائیفه ای و قبیله ای در انتخابات اثرگذار نیست 
و افراد بر اساس توانمندی،  شایستگی در معرض رأی مردم قرار می گیرند. این نماینده 
مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: نکته بعدی این است که برخی از مسائل در انتخابات 
باعث تشدید اختلافات قومی و محلی می شود اما هنگامی که انتخابات استانی شود؛ باعث 
اجماع و همدلی در استان ها می شود.وی ادامه داد: افرادی که به صورت استانی در معرض 
رأی مردم قرار می گیرند دیگر مسائل قومی و قبیله ای نمی تواند به آن شدت که باید بر 

روی آن ها تاثیر بگذارد.

طیبه سیاوشی:

 گفت وگوی ملی نیازمند تساهل است
یک عضو کمیسیون فرهنگی مجلس با تاکید بر اینکه شدیداً به تساهل در گفت وگوی 
ملی نیازمندیم، گفت: گفت وگوهای فرهنگی باید بر سه پایه حوزه های علمیه، حاکمیت 
و نهادهای سیاستی و جامعه فرهیختگان و دانشگیان استوار شود و البته این گفت وگو 

نمی تواند به صورت دفعی اتفاق بیفتد.
طیبه سیاوشی در نطق میان دستور دیروز مجلس شورای اسلامی با آرزوی کسب 
عنوان قهرمانی برای تیم ملی فوتبال کشورمان، گفت: حوزه فرهنگ از ابتدای پیروزی 
انقلاب اسلامی باید مورد توجه قرار می گرفت اما در سال های ابتدایی به دلیل مشکلات 
اقتصادی و جنگ تحمیلی کمتر مورد توجه قرار گرفت و بعد از آن نیز بخش های 
سخت افزاری حوزه فرهنگ توسعه یافت.نماینده مردم تهران در مجلس افزود: تاکید 
بر حل مسائل اقتصادی طی چهار دهه گذشته موجب مغفول ماندن حفظ کرامت 
فرهنگی و گفت و گوی فرهنگی شد و شاهد کاهش سهم فرهنگ در لایحه های 
بودجه سالانه به ویژه لایحه بودجه سال 98 هستیم. در حالی که طبق فرمایش رهبری 
مسئله فرهنگی باید مسئله اول کشور باشد. احیای فرهنگ گفت وگو، جایگاه گفت وگو 
در تعاملات سازمان های دولتی با مردم و با جامعه بین الملل از ضروریات دوره معاصر 
است. گفت وگوهای فرهنگی را از بالاترین سطوح نخبگان کشور باید آغاز کنیم و به زنان، 
جونان و اقوام فرصت گفت وگو در رسانه ها به ویژه صدا و سیما داده شود.وی ادامه داد: 
با وجود مشکلات عدیده اقتصادی در سال 9۷ اما به دلیل شکل گرفتن گفت وگوهای 
فرهنگی موفق شدیم پس از 12 سال لایحه حمایت از کودکان و نوجوانان را تصویب 
کنیم هر چند که در اصلاح ماده 1041 موسوم به کودک همسری همچنان نیازمند 
شکل گیری گفت وگوی فرهنگی هستیم.این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس ادامه داد: 
شاهد سرگردانی لایحه تأمین امنیت زنان هستیم چرا که این لایحه هنوز در قوه قضائیه 
است و امیدوارم کمتر گرفتار اطاله زمان شود و سریع تر به مجلس فرستاده شود.سیاوشی 
با بیان اینکه با تعیین خطوط قرمز فرهنگی باید از اعمال نظرهای سلیقه ای جلوگیری 
کنیم، گفت: فضای مجازی دومین سهم را در پر کردن اوقات فراغت ایرانیان دارد و باید از 
فیلترینگ و محدود کردن آن دوری کرد و به جای طرح های جدید امنیتی، ظرفیت های 

فرهنگی و مؤثر خالی مانده باید پوشش داده شود.

رئیس سازمان محیط زیست:

نباید مردم را وارد منازعات و معرکه آب کنیم 
معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: وزارت نیرو 
بزودی تکلیف استانها را در خصوص سهمیه آب روشن می کند، از همین رو نباید مردم را 
وارد منازعات و معرکه آب کنیم.عیسی کلانتری روز یکشنبه در شورای اداری چهارمحال 
و بختیاری افزود: همگان باید بپذیرند که منابع آب کشور بسیار محدود است و باید برای 
مقابله با این بحران، آب کمتری مصرف کنیم.وی ادامه داد: در مقامی نیستیم که به هر 
منطقه هرچقدر آب نیاز دارد تخصیص دهیم، بلکه وزارت نیرو که متولی توزیع آب در 
کشور است با توجه به محدودیت منابع و براساس قانون توزیع عادلانه آب، تکلیف استانها 
را مشخص می کند.کلانتری با بیان اینکه در شرایط کنونی همه استانهای کشور با مشکل 
کم آبی روبه رو هستند، تصریح کرد: لازم است با درک شرایط موجود از دامن زدن به 
اختلافات و منازعات این حوزه خودداری کرده و قانون را مرجع رسیدگی به این موضوع 
قرار دهیم. وی همچنین با تاکید بر کم کردن سهمیه آب کشاورزی در سال های آینده 
خاطرنشان کرد: هم اینک 85 درصد منابع آب کشور در اختیار بخش کشاورزی قرار 
داده شده که نمی توان چنین سهمی را در آینده برای این حوزه قائل شد.کلانتری افزود: 
با بهره گیری از تکنولوژی، علوم پیشرفته و راهکارهای کارشناسی می توان مصرف آب 
بخش کشاورزی را کاهش داد تا بتوان حقابه زیست محیطی را لحاظ کرد. وی، بسیاری از 
مشکلات زیست محیطی امروز کشور را ناشی از تصمیم گیری نادرست سالهای گذشته 
دانست و گفت: مشکل آلودگی هوا، خشکیدگی جنگلها و مشکلات زیست محیطی 
ناشی از کم آبی به مصرف بی رویه آب در سالهای گذشته و تصمیمات نادرست اقتصادی 

باز می گردد. 

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح:

برای حفظ منافع کشور ممکن است
 رویکرد آفندی داشته باشیم

اینکه  ایران ضمن  نیروهای مسلح گفت: جمهوری اسلامی  رئیس ستاد کل 
چشم داشتی به منافع کشورهای دیگر ندارد، اما در حفظ منافع خودمان ممکن است 
رویکرد آفندی داشته باشم.سرلشکر محمد باقری در رابطه با تغییر رویکرد عملکرد 
نیروهای مسلح از پدافند به آفند در جمع خبرنگاران گفت: بر اساس آموزه های اسلام و 
آرمان های جمهوری اسلامی ایران، کشورمان تجاوز، تهاجم و چشمداشتی به خاک هیچ 
کشوری ندارد و در راهبردهای کلان کشور ما یک راهبرد دفاعی مشخص داریم، به این 
معنی که از استقلال و تمامیت ارضی و منافع کشور و ملت ایران دفاع خواهیم کرد.وی 
که در حاشیه نشست سالانه هیات امنای بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
سخن می گفت، افزود: آنچه که بیان شد به معنای آن نیست که در رویکردهای سطح 
عملیاتی و تاکتیکی صرفاً دفاعی و منفعلانه عمل کنیم. جمهوری اسلامی ایران ضمن این 
که هیچ چشم داشتی به منافع و خاک کشورهای دیگر ندارد، اما در حفظ منافع خودمان 
رویکرد آفندی را ممکن است داشته باشیم و اگر کسی قصد تجاوز به منافع کشورمان 
داشته باشد و آثار و شواهد آن دیده شود نیروهای مسلح کشور دست روی دست نخواهد 
گذاشت که منافع ملت، امنیت و آرامش کشور آسیب ببیند و یا به خطر بیفتد.سرلشکر

سخنگوی هیئت رییسه مجلس:

 لوایح چهارگانه در مجمع تشخیص نظام 
تصویب می شود

سخنگوی هیئت رییسه مجلس شورای اسلامی پیش بینی کرد که مجمع 
تشخیص مصلحت نظام تا پایان بهمن لوایح پالرمو و CFT را تصویب می کند.بهروز 
نعمتی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به جلسه روز شنبه مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و به نتیجه نرسیدن اعضای مجمع برای تصویب لایحه پالرمو گفت: ما تا پایان بهمن ماه 
برای تصویب لوایح چهارگانه فرصت داریم و من فکر می کنم مجمع تشخیص مصلحت 
نظام تا آن زمان این لوایح را تأیید خواهد کرد.وی اضافه کرد: البته بخشی از موضوع به 
بازی اروپایی ها برمی گردد. آنها باید صداقت خود را ثابت کنند. نمی شود با ما خصوصاً 
در بخش SPV امروز و فردا کنند. اگر آنها زودتر کارشان را انجام دهند استنباط من 
این است اعضای مجمع هم در این باره تصمیم خواهند گرفت.نعمتی ادامه داد به 
اعتقاد من روندی که برای تصویب لوایح چهارگانه طی شده بد نبوده است. موافقین و 
مخالفین در این باره صبحت کردند و پیامک های تهدیدآمیز هم از مجلس به مجمع 
منتقل شده است. آقای دکتر توکلی هم گفتند روزانه ۷ تا 8 پیامک دارند. این نشان 

می دهد که فشار همه جا است.

حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به 
توقعات زیاد از حوزه علمیه قم برای حل 
مسائل و ابهامات گفتند: در گذشته چنین 
توقعاتی از قم وجود نداشت و حوزه علمیه، 
سربه زیر و مشغول کار خود بود اما امروز 
این انتظار از حوزه علمیه قم وجود دارد 
که برای ابهام ها و مشکلات دینی راه حل 

داشته باشد. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی 
دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله 
خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی روز 
یکشنبه در دیدار مسئولان دفتر تبلیغات 
را  دفتر  این  مهم  وظیفه  یک  اسلامی، 
پاسخ به سوال ها و نیازهای فکریِ جوانان، 
دانشجویان و گروه های اثرگذار فرهنگی 
خصوص  در  توصیه هایی  و  برشمردند 
و  مجازی  فضای  در  جریان ساز  حضور 

آسیب شناسی مقوله تبلیغ بیان کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تجلیل 
از خدمات دفتر تبلیغات اسلامی، وجود 
این  در  دینی  روشنفکری  و  نواندیشی 
دفتر را مغتنم دانستند و گفتند: امروز، 
دوره انقلاب و روزهای کار و حرکت های 
جهشی است و قم به این گونه نگاه ها و 
جهت گیری های نو، بیش از پیش احتیاج 
دارد.ایشان دفتر تبلیغات اسلامی را یک 
واحد زنده و برخوردار از تالیفات پر شمار 
دفتر  جای  البته  افزودند:  و  برشمردند 

تبلیغات در مجموعه های اثرگذار کشور 
خالی است و این دفتر باید با شناسایی 
مجموعه های موثر فرهنگی و پاسخ دادن 
به سوال های دینی آنها، بر غنای فکری 
با  انقلاب  بیفزاید.رهبر  مجموعه ها  این 
اشاره به سوال های متنوعِ دینی که برای 
و  فرهنگی  فعالیت های  دست اندرکاران 
کردند:  خاطرنشان  دارد،  وجود  هنری 
ابهام ها،  و  ها  این سوال  به  پاسخگویی 
وظیفه حوزه و دستگاه هایی همچون دفتر 

تبلیغات اسلامی است.
مؤثر  گروههای  شناسایی  با   *
آنها  دینی  سؤالهای  به  فرهنگی، 

پاسخ دهید
 ایشان دفتر تبلیغات را به اولویت بندی 

و تمرکز بر کارهای زمین مانده در حوزه 
علمیه قم توصیه کردند و در خصوص 
فعالیت های تبلیغی در فضای مجازی، 
افزودند: دستگاه های مختلفی در فضای 
مجازی حضور دارند اما حضور در این فضا 
باید یک حضور جریان ساز باشد، ضمن 
اینکه بهترین راه شناسایی و ارتباط با 
گروه های موثر فرهنگی و یافتن سوال ها 
و سرنخ های فکری آنان، استفاده از فضای 

مجازی است.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین 
تدوین و انتشار کتاب هایی با موضوع پاسخ  
به شبهات فکریِ جوانان و دانشجویان را 

لازم دانستند.
اسلامی«،  مددکاری  دانش  »تدوین 

»شبکه سازی و هم افزایی با سایر دستگاه 
های فعال در امر تبلیغ« و »آسیب شناسی 
تبلیغ« از دیگر توصیه های رهبر انقلاب 

اسلامی در این دیدار بود.
ایشان به یک حلقه مهم در فعالیت های 
تبلیغی یعنی »اثر و بازخورد تبلیغ« اشاره 
کردند و افزودند: صرفِ رفت وآمد مبلغان 
و گروه های تبلیغی به شهرها و روستاها 
آنها کافی  بودن  بر خوش بیان  تاکید  و 
نیست. مبلغان باید به گونه ای آموزش داده 
شوند که بتوانند پس از پایان دوره تبلیغ 
نیز ارتباط و تبادل فکری خود را با جوانانِ 
مستعد استمرار بخشند و در ظرف چند 
سال، جمعی از همین جوانان را به مبلغان 

دین در منطقه خود تبدیل کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به 
توقعات زیاد از حوزه علمیه قم برای حل 
مسائل و ابهامات، گفتند: در گذشته چنین 
توقعاتی از قم وجود نداشت و حوزه علمیه، 
سربه زیر و مشغول کار خود بود اما امروز 
این انتظار از حوزه علمیه قم وجود دارد 
که برای ابهام ها و مشکلات دینی راه حل 
داشته باشد.پیش از سخنان رهبر انقلاب 
رییس  واعظی  حجت الاسلام  اسلامی، 
تبلیغات اسلامی و حجت الاسلام  دفتر 
جعفری رییس هیات امنای دفتر تبلیغات 
اسلامی، گزارشی از فعالیت ها و برنامه های 

این دفتر بیان کردند.

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت :ادعای 
مسئولان وزارت امور خارجه فرانسه درباره برگزاری مذاکرات موشکی با ایران کذب است

حشمت الله فلاحت پیشه افزود: ایران بنایی ندارد در مورد حوزه های قدرت خود 
مذاکره کند. حوزه های عمق استراتژیک و موشکی ایران مولفه های قدرت و امنیت ما 

است و هیچ مجوزی برای مذاکره در این باره داده نشده است.
وی تاکید کرد: تا زمانی که سرنوشت برجام مشخص نشود و حقانیت جمهوری 
اسلامی ایران در آن دیده نشود نه تنها درباره مسائل جدید مذاکره نمی کنیم بلکه اکنون 
در افکار عمومی و سیاست مداران داخل کشورمان این موضوع مطرح است که در حوزه 
هایی که امنیت اروپا را تامین می کند مثل مبارزه ایران با مواد مخدر و مافیای بین المللی 
آن ،مقابله با تروریست ها و همچنین مقابله با قاچاق انسان باید تجدید نظر صورت گیرد. 
فلاحت پیشه ادامه داد: اکنون در داخل کشور فضایی ایجاد شده که چرا باید ایران با 
فعالیتهایش امنیت کسانی را تامین کند که به تعهدات خود عمل نمی کنند. اروپایی ها 
بدانند اگر ایران نبود داعش به مرزهای اروپایی می رسید و اگر مقابله با مواد مخدر نبود 
اروپا دچار بحران در این زمینه می شد، حتی اگر کمپ هایی در مرزهای شرقی کشور 
برای مقابله با قاچاق انسان ایجاد نمی شد اروپا با مشکلات بسیار بیشتری مواجه می شد.

وی تاکید کرد: اکنون بسیاری از مردم و سیاست مداران درخواست دارند که در این 

زمینه ها تجدید نظر شود به ویژه اینکه ما 2 هزار و 600 شهید در مبارزه با مواد مخدر 
داده ایم اما از آن طرف اروپایی ها به تعهدات خود پای بند نیستند.

* اجلاس لهستان بوی توطئه می دهد
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: به نظر 
می رسد امریکا و برخی کشورهای غربی در برگزاری اجلاس لهستان یک توطئه را پی 
ریزی می کنند.حشمت الله فلاحت پیشه افزود: برآورد ما این است که امریکایی ها با 
توجه به سوابق شان در حال برنامه ریزی یک توطئه در ورشو هستند و نگاه به چند دهه 

اخیر نشان می دهد که هر دهه یک توطئه را برنامه ریزی و عملیاتی کردند.
فلاحت پیشه در همین زمینه یادآور شد: در سال 13۷3 افراطی گری را به افغانستان 
آوردند، یک دهه بعد به سلفی گری دامن زدند و بعد از آن نیز شروع به ناآرام سازی در 

کشورهای اسلامی کردند.
¬رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ادامه داد: آمارها می گوید 
در چند سال گذشته خرید اقلام نظامی از غربی ها در برخی از کشورهای منطقه به 
طور میانگین 150 درصد رشد داشته است به طور مثال شاهد رشد 240 درصدی در 
عربستان و 230 درصدی در امارات هستیم که همه اینها نشان می دهد در ورشو توطئه 

ای برای ناآرام سازی در کشورهای اسلامی در کار است.

رهبر معظم انقلاب در دیدار مسئولان دفتر تبلیغات اسلامی: 

حوزه علمیه قم برای مشکلات دینی راه حل داشته باشد

فلاحت پیشه:

ایران در مورد حوزه های قدرت خود مذاکره  نمی کند 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

معاون اول رییس جمهوری بابیان اینکه  اگر به دنبال 
حفظ نظام وو ایران هستیم، هرجا که نیاز است باید 
رویکردها و رفتار خود با یکدیگر و جامعه را اصلاح و هر 
جا هم لازم است ساختارها را اصلاح کنیمگفت: ما گفت 
و گوهای میان دولت و دانشگاه در مراحل مختلف و گفت 
و گوی ملی را به عنوان نیاز مبرم جامعه را آغاز کرده ایم.

* همه باید مقابل ملت پاسخگو باشند
»اسحاق جهانگیری« صبح روز یکشنبه   در آیین 
اختتامیه دهمین جشنواره بین المللی فارابی اظهار داشت: 
نهادهای حاکمیتی امروز مسئولیت مهمی بر عهده دارند؛ 
پیش نیاز انجام وظیفه مسئولیت همه نهادها این است که 
در چارچوب قانون عمل کنند و پاسخگوی تصمیماتی 
که می گیرند، باشند.وی تاکید کرد: دولت، مجلس، قوه 
قضاییه، مجمع تشخیص مصلحت نظام هر کدام به سهم 
خود در حیطه اختیارات و وظایفشان در برابر تصمیماتی 
که در مورد سرنوشت یک ملت و کشور می گیرند باید 
پاسخگو باشند.وی افزود: امروز مقطعی نیست که نخبگان 
ایران نسبت به سرنوشت کشور احساس مسئولیت نکنند، 
هر جایی که لازم است باید با مردم و مسئولان گفت و گو 
کرد کمک وکنند و اگر هم لازم شد به حاکمیت هشدار 
بدهند.معاون اول رییس جمهوری هشدار باش نخبگان 
نسبت به تصمیمات حاکمیت برای آینده کشور را با 
اهمیت توصیف کرد و گفت: در مقطعی هستیم که مردم 
حتی اگر اعتراضی هم دارند باید صدای آنها شنیده شود و 
گفت و گو برقرار بشود و مسایل و مشکلات آنها حل شود. 
جهانگیری اضافه کرد: با شرایطی که در حال حاضر 
با آن مواجه هستیم در صورتی که مردم به صحنه بیایند 
می توانیم از مسایل کشور عبور کنیم.وی گفت و گو بین 
نخبگان و مردم را حایز اهمیت دانست و بیان کرد: در این 
شرایط باید ارتباط نخبگان و مردم دقیق تر برقرار شود، 

بسیاری از مسایل را شاید دولتمردان و حاکمان نتوانند به 
تفاهم برسند.معاون اول رییس جمهوری با بیان این که 
نخبگان نقش واسطه دارند تا یک گفت و گوی جدید بین 
مردم و حاکمیت ایجاد کنند، تصریح کرد: برقراری شرایط 
گفت و گو الزامات و پیش نیازی دارد که باید زمینه های 

آن هم مهیا شود.
* برای آینده کشور باید افق گشایی کنیم 

وی در بخش دیگری از سخنان خود تاکید کرد: در 
این شرایط علاوه بر غلبه بر این تنگناها باید نسبت به 
آینده نظام و کشور افق های جدیدی بگشاییم. معاون 
اول رییس جمهوری همچنین گفت: با تفکر علمی، تدبیر، 
اراده سیاسی و احساس مسئولیت اخلاقی باید نگرانی از 
آینده در همه زمینه های سیاسی، فرهنگی ، اقتصادی و 
اجتماعی را کاهش داد و از آینده نظام و کشور ابهام زدایی 
کنیم. جهانگیری ادامه داد: آمریکایی ها هم اکنون یک 
جنگ اقتصادی و عملیات روانی و رسانه ای گسترده ای 
را علیه ملت ایران آغاز کرده اند؛ آنها می خواهند آینده را 
برای ملت ایران و نسل جوانان مبهم و تاریک نشان دهند. 

* باید نشان دهیم آینده روشن است 
وی تاکید کرد: دشمنان می خواهند به گونه ای وانمود 
کنند که آینده روشن نیست و تردید و نگرانی نسبت به 
آینده را در کشور تشدید کنند، باید تلاش گسترده انجام 
داد که آینده را روشن نشان دهیم و از آن ابهام زدایی 
کرده و افق های جدیدی پیش روی ملت بگشاییم. معاون 
اول رییس جمهوری خاطرنشان کرد: حال زمان گفت 
و گو ، افزایش اعتماد عمومی به نظام و آینده ایران فرا 
رسیده است. جهانگیری، اعتماد عمومی را مهم ترین 
سرمایه اجتماعی کشور دانست و تاکید کرد: این سرمایه 
اجتماعی در طول این چهل سال همواره کمک کرده از 

بحران ها و شرایط سخت عبور کنیم. 

*  باید در رویکردها، ساختارها اصلاحات انجام 
شود

وی همچنین گفت: سرمایه اجتماعی نتیجه برداشت 
و قرائتی از دین بود که امام راحل از اسلام ارائه کرد، 
در این تفکر نقش حکومت مبتنی بر اراده ملت است 
و مردم در حکومت نقش اول و تعیین کننده دارند.

معاون اول رییس جمهوری خاطرنشان کرد: دشمن 
به دنبال آسیب زدن به سرمایه اجتماعی کشور در 
سطح خرد، میانی و کلان است.جهانگیری اضافه کرد: 
امروز نیازمندیم همه نخبگان و متفکران کمک کنند تا 
سرمایه اجتماعی کشور ترمیم شود، بیش از دولتمردان، 
دانشگاهیان، نخبگان و صاحب نظران در این مسیر 
باید دولت را کمک کنند.وی تصریح کرد: برای ترمیم 
سرمایه اجتماعی و افزایش اعتماد به آینده عمومی و 
امید اجتماعی باید در رویکردها، ساختارها اصلاحات 
انجام شود.معاون اول رییس جمهوری همچنین گفت: 
اگر به دنبال حفظ نظام وو ایران هستیم، هرجا که نیاز 
است باید رویکردها و رفتار خود با یکدیگر و جامعه را 
اصلاح و هر جا هم لازم است ساختارها را اصلاح کنیم.

جهانگیری تصریح کرد: ما گفت و گوهای میان دولت 
و دانشگاه در مراحل مختلف و گفت و گوی ملی را به 
عنوان نیاز مبرم جامعه را آغاز کرده ایم.جهانگیری با 
تاکید بر همدلی و هم زبانی در تمام جامعه اظهارداشت: 
نهادهای حاکمیتی امروز مسئولیت بسیار مهمی بر 
عهده دارند، راه عبور از بحران ها توجه به مسائل و 
مشکلات داخلی است و رهیافت عبور از این تنگناها 
گفت و گو در مورد همین مسائل داخلی است.وی یادآور 
شد: دولت برای مقابله با چالش های پیش روی کشور 
در جلسات با دانشگاهیان بخشی از این مسائل و تنگاها 

را مطرح و آنها نیز راهکارهای لازم را ارائه کرده اند.

معاون اول رییس جمهوری:

»گفت و گوی ملی« نیاز مبرم جامعه است 

سازمان  رئیس  صالحی  اکبر  علی 
ایران درباره سازوکار ویژه  انرژی اتمی 
مالی برای ایران که قرار است ازسوی 
کشورهای اروپایی راه اندازی شود، گفت: 
امیدواریم قبل از آنکه خیلی دیر شود، به 
ویژه اروپایی ها به آنچه ماه ها قبل قول 

داده اند، عمل کنند.
که  صورتی  در  افزود:  »صالحی«ر 
اروپایی ها به وعده هایشان عمل نکنند، 
ممکن است تحولات و اقدامات آینده نه 
برای ایران، نه برای اروپایی ها و نه برای 

سایر اعضای برجام خوشایند نباشد.
گفت:  جمهوری  رئیس  معاون 
»تلاش های زیادی شد تا برجام شکل 

گیرد. لذا ما تمایل نداریم که این توافق 
توسط هریک از اعضای باقی مانده در 

آن، شکسته و نقض شود.«
رئیس سازمان انرژی اتمی که پاسخ 
خبرنگار بخش برون مرزی ایرنا رابه زبان 
انگلیسی می داد، تاکید کرد: جمهوری 
اسلامی ایران همواره به تعهداتش در 
 13 و  است  بوده  پایبند  برجام  قبال 
گزارش پی در پی آژانس بین المللی 
این  برای  روشن  اتمی شاهدی  انرژی 
موضوع است.اما اروپایی ها چندین ماه 
است که وعده داده اند سازوکار ویژه مالی 
با ایران)SPV( را راه اندازی کنند اما این 

امر هنوز محقق نشده است.

صالحی ادامه داد: اخیرا شنیده ام که 
احتمال دارد اروپایی ها تا روز دوشنبه 
)8 بهمن( راه اندازی سازوکار ویژه مالی 
را رسما اعلام کنند. امیدواریم آنها این 
گام مهم را بردارند و این گامی موثر و 
امیدبخش خواهد بود و به ایجاد اعتماد 
متقابل که تلاش های زیادی برای شکل 
گیری آن صورت گرفته است، کمک 
خواهد کرد.رئیس سازمان انرژی اتمی 
تصریح کرد: »اما اگر اعتماد از بین برود، 
همه بازی را خواهند باخت. ما به دنبال 
آن هستیم که همه در این میدان برنده 
باشند و با همکاری یکدیگر می توانیم 
همه از برجام سود ببریم. اگر برجام برنده 

ای نداشته باشد، قطعا به نفع اروپایی ها 
نخواهد بود به ویژه اینکه این توافق به 
لحاظ امنیت آفرینی هم برای اروپایی 
ها بسیار حیاتی است.«این مقام عضو 
تیم مذاکره کننده هسته ای ایران گفت: 
امروز خاورمیانه گرفتار مشکلات زیادی 
است و اگر برجام هم به مشکلات این 
منطقه اضافه شود، دیگر چه کسی می 

تواند از آن سود ببرد؟
ایران  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس 
تصریح کرد: آخرین حرف من به اروپایی 
ها این است که در روند اجرای سازوکار 
ویژه مالی، سریع تر حرکت کنند قبل از 

آنکه زمان به پایان برسد.

صالحی خطاب به اروپا: 

قبل ازآنکه دیر شود، به قول خود عمل کنید

برجام همچنان  مسائل سیاسی گفت:  کارشناس 
دستاورد مثبت و نقطه قوت بسیار بزرگ برای دولت 
روحانی است که ما از آن مذاکرات سود بردیم؛ خروج 
یکجانبه آمریکا از برجام از ارزش تلاش های دستگاه 

دیپلماسی کم نمی کند. 
وفاق  توانست  برجام  که  این  بیان  با  علی صوفی 
بین المللی آمریکا علیه ایران را بشکند، این مسئله را 
اتفاق بزرگی عنوان کرد.وی با تأکید بر اینکه برجام هنوز 
نقطه قوت بسیار بزرگی برای دولت روحانی محسوب 
می شود، افزود: ما از این مذاکرات سود بسیاری بردیم.

این کارشناسی سیاسی با یادآوری این که مهمترین 
از روی کار  بعد  با سیاست خارجی  ارتباط  بحث در 
آمدن روحانی مذاکرات هسته ای بود، خاطرنشان کرد: 
این مذاکرات تحت نظر رهبر معظم انقلاب انجام شد و 
ایشان مصلحت را بر این دیدند که این مذاکرات انجام 

شود و از عبارت نرمش قهرمانانه استفاده کردند. 
صوفی یادآور شد: عواقب سوء سیاست های دولت 

احمدی نژاد تحت حمایت مجلس شورای اسلامی در 
طول هشت سال برای کشور خطرناک شده و تحریم ها 
و قطعنامه های سازمان ملل، بهانه هایی به دست آمریکا 
برای تهدید به حمله نظامی داده بود.وی تاکید کرد: اما 
در چنین شرایطی خوشبختانه تدبیری اندیشیده شد و 
دولت هم این ظرفیت را به  ویژه در عرصه دیپلماسی 
خارجی از خود نشان داد و تیم مذاکره کننده ای که 
تعیین شده بود توانست اثر خود را بگذارد و دستاورد 

بزرگی را به وجود بیاورد که اسم آن برجام بود.
این کارشناس سیاسی توضیح داد: یک طرف قضیه 
در اختیار ما بود و آن اجرای تعهداتی بود که در برجام بر 
عهده ایران بود اما در طرف مقابل کشوری مانند آمریکا 
قرار داشت که به راحتی با خروج از برجام تعهدات خود 
را زیر پا گذاشته و اجازه نداد که ایران بتواند از مزایای 
برجام استفاده کند.صوفی اضافه کرد: با همه تلاشی 
که اروپایی ها و همچنین روسیه و چین انجام دادند ما 
همچنان گرفتار تحریم هستیم و مشکلات عدیده ای 

تعاون  می کند.وزیر  تهدید  را  کشور  که  دارد  وجود 
دولت اصلاحات گفت: باوجود نقدهایی که وجود دارد 
اما همچنان می توانیم برجام را یک دستاورد مثبت و 
یک نقطه قوت بسیار بزرگ برای دولت روحانی به شمار 
بیاوریم و اتفاقاتی که با خروج آمریکا از برجام رخ داد 
از ارزش های کاری که این دولت و دستگاه دیپلماسی 
روحانی کم نمی کند.این کارشناس سیاسی ادامه داد: 
همین که برجام توانست وفاق بین المللی آمریکا علیه 
ایران را بشکند اتفاق بزرگی است، در حال حاضر آمریکا 
برای  با همه تلاشی که  و  از دست  داده  را  آن وفاق 
خروج از برجام کرده و برنامه های بعدی  که داشته، هنوز 
نتوانسته دنیا را با خودش همراه کند.صوفی به جلسه 
شورای امنیت سازمان ملل اشاره کرده و اظهار داشت: 
ترامپ در این جلسه با تمام وعده هایی که داد نتوانست 
حتی یک موافق برای خودش دست  و پا کند و همه 
کشورها، ایالات متحده را سرزنش کرده و در سازمان 

ملل این کشور را مفتضح کردند.

علی صوفی:

دیپلماسی فعال نقطه قوت دولت روحانی است 

اطهر اینانلو

احسان محمدی
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اقتصادی

در گفت وگو با سخنگوی انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو تاکید شد

ضرورتداخلیسازیقطعاتحساسخودرویی

سخنگوی انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو گفت: صرفنظر از اقتصادی 
بودن یا نبودن، داخلی سازی قطعات حساس خودرویی مانند یی. سی. یو )کامپیوتر 

خودرو( در شرایط کنونی لازم است.
»فرهاد به نیا« در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا افزود: این مهم با استفاده از تجارب 

مراکز دانش بنیان با تخصص بالا که حتی توان صادرات فناوری دارند امکانپذیر است.
به گفته این مقام صنفی، در این زمینه می توان از تجهیزات کم مصرف و قابل استفاده 
نیروهای مسلح که در نوع خود پیشرفته هستند، استفاده کرد و ضلع سوم این مثلث 

بکارگیری تجارب خوب قطعه سازان و خودروسازان کشور است.
وی تاکید کرد: لازم است این سه عامل را به خوبی با یکدیگر ترکیب و از توان و تخصص 
آنها با ملزومات یاد شده استفاده کنیم؛ در این زمینه دفتر معاون اول رییس جمهوری و 

معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری خواهان تحقق موضوع هستند.
به نیا خاطرنشان کرد: تولید خودرو پژو 301 که تا پایان سال آینده به تولید انبوه می رسد، 

با همین محوریت در دستور کار است.
به گزارش ایرنا، پژو 301 به عنوان دومین محصول شرکت مشترک ایران خودرو و پژو 
که باید در پی اجرای برجام با داخلی سازی بیش از 50 درصد ساخته می شد، با تلاش 

متخصصان و قطعه سازان داخلی تا پایان سال آینده به تولید انبوه می رسد.
وی یادآور شد: اکنون کیت الکترونیکی یی. سی. یو توسط یکی از شرکت های توانمند 
داخلی در حال تولید است، اما مشکل اصلی در تولید این قطعه در بحث نرم افزار آن است.
به گزارش ایرنا، پیشتر »هاشم یکه زارع« مدیرعامل ایران خودرو درباره قطعه یی. سی. 
یو به ایرنا گفت: در این زمینه با کمک اساتید دانشگاه ها و افراد صاحب دانش فنی، در 
ایران خودرو اقدام های خوبی در حال انجام است و تا اردیبهشت ماه سال آینده خبرهای 
خوبی در این زمینه و سایر موارد مربوط به الکترونیک خودروها اطلاع رسانی خواهیم کرد.
وی درباره شایعه همکاری وزارت دفاع با برخی خودروسازان در زمینه تولید یی. سی . 
یو خاطرنشان کرد: این شرکت آماده است تا از افراد و شرکت هایی که بتوانند در زمینه 

خودکفایی و داخلی سازی به یاری این شرکت بشتابند، حمایت کند.
* واردات قطعات بجای داخلی سازی

سخنگوی انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو در ادامه درخصوص واردات 
برخی قطعات و فناوری ها به نام و آرم »ساخت ایران« در سال های گذشته به جای تمرکز 
بر داخلی سازی آنها از سوی برخی قطعه سازان گفت: در این زمینه باید در گمرک جلو 

متخلفان گرفته شود.
وی یبان داشت: باید اسامی چنین شرکت هایی وارد یک »فهرست سیاه« شود و حتی 

خودروسازانی که از آنها خرید می کنند با جریمه مواجه شوند.
به نیا همچنین درباره سرنوشت همکاری قطعه سازان بزرگ ایرانی که در دوره پسابرجام 
مورد تایید رنو و پژو قرار گرفته و مقرر بود در زنجیره تامین جهانی با آنها همکاری کنند، 
گفت: به دلیل فشارها و تحریم های آمریکا، روابط این شرکت ها با خودروسازان یاد شده 

تیره و تار شده است. 

همتی:

نتیجهعملکردارزیبانکمرکزیمنفیاست

رییس کل بانک مرکزی گفت که نتیجه عملکرد ارزی بانک مرکزی، ۲۴00 میلیارد تومان 
منفی است.

عبدالناصر همتی در جلسه علنی صبح دیروز مجلس شورای اسلامی و در جریان بررسی 
طرح اصلاح قانون بودجه سال 13۹۷، اظهار کرد: در اصلاحیه بودجه سال 13۹۷، 1۸ 
هزار و ۶00 میلیارد تومان سود از بابت خرید و فروش ارز برای بانک مرکزی پیش بینی شده 
که اگر تصویب شود بانک مرکزی بابت سودی که برایش محقق نشده است مالیات پرداخت 

کند، همین باعث افزایش ۶ تا ۷ درصدی پایه پولی و نقدینگی در پایان سال می شود.
وی خاطرنشان کرد: نتیجه عملکرد ارزی بانک مرکزی ۲,۴00 میلیارد تومان منفی است 
لذا ما اصلًا چنین درآمدی نخواهیم داشت و گذاشتن چنین مبلغی در بودجه بانک مرکزی 

اشتباه است و منجر به افزایش پایه پولی می شود.
محمد حسینی عضو کمیسیون برنامه و بودجه نیز گفت که این درآمد قابل احصاء خواهد 
بود. در قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت ۲ پیش بینی شده بود که شرکت های 
دولتی و بانک ها که در بودجه برای آنها سود ویژه پیش بینی می شود موظف به واریز مالیات 
علی الحساب و سود سهام علی الحساب مصوب به صورت یک دوازدهم در هر ماه هستند 
که در بند ۶ ماده واحده طرح اصلاح بودجه نیز بانک مرکزی مشمول این قانون عنوان 
شده بود که البته پس از اظهارات رئیس کل بانک مرکزی ابقای این حکم در اصلاحیه 
بودجه سال 13۹۷ به تصویب نرسیده و این بند برای بررسی بیشتر به کمیسیون برنامه و 

بودجه ارجاع شد.

بازار در انتظار عرضه خودرو و ریزش قیمتها؛

قیمتخودروازنظرمصرفکننده
غیرمنطقیاست

رئیس  اتحادیه فروشندگان خودرو قیمت خودرو را از نظر مصرف کننده غیرمنطقی دانست
سعید موتمنی افزود:بازار در انتظار عرضه خودرو و ریزش قیمتهاست، ، زیرا قیمت های 
فعلی خودرو از نظر مصرف کننده غیر منطقی است. با وجود افزایش قیمت خودرو در 
کارخانه،  همچنان حاشیه بازار )تفاوت قیمت کارخانه تا بازار(  وجود دارد و تا زمانی که 
شرکت های خودرو ساز عرضه خودرو را افزایش ندهند تغییری در شرایط فعلی بازار ایجاد 
نخواهد شد. وی با اشاره به افزایش 30 تا ۸0 درصدی قیمت خودرو در کارخانه گفت: 
بررسی قیمت ها در بازار نشان می دهد همچنان اختلاف قیمت ۹ تا ۲3 میلیون تومان در 
بازار خرده فروشی وجود دارد. رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو در خصوص قیمت برخی 
خودرو ها افزود: هم اکنون حاشیه بازار در گروه سمند 1۶ میلیون تومان، گروه ۲0۶ بیش 
از 1۷ میلیون و ۷00 هزار تومان، گروه پژو ۴05 حدود 13 میلیون و ۷00 تومان و پژو ۲0۷ 
اتوماتیک نزدیک به ۲3 میلیون تومان است. موتمنی گفت: بر اساس هدفگذاری های 
انجام شده قرار بود متقاضی پس از ثبت نام،  خودرو را با فاصله زمانی 10 تا 15 روزه تحویل 

بگیرد که این رویه تاکنون محقق نشده است.

در آینده نزدیک؛

احرازهویتدرتراکنشهایموبایلی
الزامیمیشود

مدیراداره نظام های پرداخت بانک مرکزی از طرح این بانک برای الزامی شدن احراز 
هویت در تراکنش های موبایلی در آینده نزدیک خبر داد

، داوود محمد بیگی در خصوص طرح جدید این بانک برای احراز هویت تراکنش های 
موبایلی، افزود: این طرح شاید آسانی دریافت خدمات را تحت الشعاع قرار دهد و کار را برای 

برخی از مردم سخت کند، ولی امری لازم و ضروری است.
وی ادامه داد: هرچند تغییر و تحول در صنعت پرداخت باتوجه به تنوع خدمات و انتظارات 

مردم، امری ضروری است، ولی بانک مرکزی نمی تواند از امنیت در این حوزه غافل شود.
و  بانکی، مقررات سفت  امن کردن خدمات  اینکه هرچقدر در  بیان  با  بیگی  محمد 
سخت داشته باشیم طبیعتاً آسانی در دریافت خدمات کمرنگ می شود، تصریح کرد: 
بانک مرکزی مدت هاست که در حال بررسی طرح احراز هویت تراکنش های موبایلی از 
طریق کنترل شماره کارت و شماره سیم کارت است. مدیراداره نظام های پرداخت بانک 
مرکزی ادامه داد: می دانیم اجرای این کار در مرحله اول می تواند مشکلاتی را برای افرادی 
به همراه داشته باشد که سیم کارتشان به نام خودشان نیست، ولی اجرای این طرح از 

کلاهبرداری ها و سایر مشکلات این حوزه می کاهد.
وی با بیان اینکه اطلاعات کارت های مردم از مهمترین زیرساخت های اجرای این طرح 
بود، گفت: در دو ماه اخیر و برای برقراری امنیت بیشتر در تراکنش های کارتی، اطلاعات 

کارت های بانکی مردم را ساماندهی کردیم.

گزارش از حنانه شفیعی

می گویند قدرت خرید مردم نسبت به پارسال ۴0 درصد کمتر شده، برخی آن را 
گرانی و برخی گرانفروشی می نامند، واقعیت این است که دولت برای ثبیت قیمت و 
نظارت ها در میدان است اما سودجویان به علت جرایم ناچیز به تخلفات خود ادامه 

می دهند و کام مردم را تلخ می کنند.
تمایز میان گران شدن کالاها و گرانفروشی دشوار است اما واقعیت این است که 
قیمت ها روز به روز در حال افزایش است. بر اساس اعلام مرکز آمار ایران، نرخ تورم 

1۲ ماه منتهی به دی امسال به ٢٠.٦ درصد رسیده است.
عده ای به بهانه های مختلف از جمله کاهش تولید کالا متناسب با میزان تقاضا 
در بازار، نبود تناسب بین عرضه و تقاضا، کمبود مواد اولیه، افزایش نرخ نهاده ها 
در بازارهای بین المللی، افزایش هزینه های حمل و نقل، افزایش هزینه ها در بازار 
بورس از جمله هزینه مواد پتروشیمی، فولای، کاغذ، مقوا برای بسته بندی کالاها 
و رفتارهایی مانند احتکار و عرضه نکردن کالا به سودجویی پرداخته و به گرانی ها 

را دامن زده اند.
با این حال این روزها خبرهای مربوط به بسته های حمایتی، تامین اقلام اساسی، 
برخورد با متخلفان و رسیدگی به پرونده اخلالگران اقتصادی نیز در صدر اخبار قرار 

دارد و سازمان های ناظر برای کنترل و نظم بازار اقداماتی انجام داده اند.
* متخلفان 7 هزار میلیارد تومان جریمه شدند

سازمان تعزیرات حکومتی اعلام کرده که در ٩ ماه نخست امسال ۴٠٠ هزار پرونده 
به تعزیرات ارجاع شده که در مقایسه با سال قبل، ١١ درصد رشد داشته است و 

متخلفان به پرداخت هفت هزار میلیارد تومان جریمه نقدی محکوم شده اند.

* بازرسی ٨٣ هزار واحد صنفی
همچنین در این مدت، ٢٣ هزار و ۷۶۷ تیم گشت فعالیت داشتند و ٨٣ هزار و 
هفت مورد بازرسی صورت گرفته است. از این میزان، ٢٩ هزار و ٢٠ واحد دارای 
تخلف، ٣٢ هزار و ٢٧٩ واحد صنفی بدون تخلف بودند و ٢١ هزار و ٧٠٩ واحد از 

تعزیرات بدون تشکیل پرونده فقط تذکر گرفتند.
* تشکیل ٢٧٩ هزار پرونده تخلفات صنفی 

امسال از میان کل پرونده های تشکیل شده در تعزیرات، ٢٧٩ هزار و 3۶۶ پرونده 
مربوط به حوزه کالا و خدمات و تخلفات صنفی است که مهمترین آن گرانفروشی و 
کم فروشی است و متخلفان به پرداخت سه هزار و 500 میلیارد تومان جریمه محکوم 

شدند.
* چرخه تخلف ادامه دارد 

هر چند در یک سال اخیر همزمان با نوسانات ارز و تلاطم بازار، نظارت ها نیز 
افزایش یافته است اما سوال این است که چرا با وجود برخوردهای صورت گرفته 
چرخه تخلف همچنان ادامه دارد و گرانفروشان و متخلفان در نظم بازار اخلال ایجاد 

می کنند. خللی که علاوه بر تبعات اقتصادی به نظم اجتماعی نیز آسیب می زند.
محمدعلی اسفنانی، معاون سازمان تعزیرات حکومتی، علت گرانفروشی ها را 
ترس از بی ثباتی بازار و واکنش روانی می داند و گفته است که این نگرانی ها باعث 

شده تا قیمت ها همچنان بالا نگه داشته شود.
به گفته او، نوعی نگرانی در بین فروشندگان و تولیدکنندگان وجود دارد که مبادا 
قیمت ها ثبات نداشته باشد در حالی که در ستاد تنظیم بازار، اطمینان قطعی وجود 
دارد که انبارها مملو از کالا است و تسهیلات برای ورود کالا فراهم شده است و در 

تامین مواد اولیه و مواد غذایی هیچ مشکلی نیست.

سید یاسر رایگانی، سخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی البته از همراه نبودن 
بخش خصوصی در اعمال سیاست ها مبارزه با گرانی دولت انتقاد کرده و گفته است 
که تعزیرات مکلف است مادامی که مصوبه جدیدی از ستاد تنظیم بازار اعلام نشده 
است، هر گونه افزایش قیمت را مصداق گرانفروشی و تخلف بداند و با متخلفان 

برخورد کند.
وی می گوید: طبق قانون نظام صنفی، ابزار برخورد با متخلفان جریمه است اما در 
صورت تکرار تخلف، پلمب واحد صنفی، مسدودسازی حساب های مالی، ممنوع 
المعامله و ممنوع الخروج کردن متخلفان و در نهایت جلوگیری از فعالیت و تعطیل 

واحد متخلف در مراحل بعدی برخورد قرار دارد و در صورت نیاز اعمال می شود.
* اغماض برای حمایت از تولید ملی

رایگانی گفته است: سیاست سازمان تعزیرات به عنوان مرجع رسیدگی به تخلفات 
این است که با کسانی که دستورات ستاد تنظیم بازار را رعایت نمی کنند با ملاحظات 

مختلفی از جمله حمایت از تولید، سرمایه گذاری و کارگران برخورد کند.
تولید کشور آسیب  این است که  تعزیرات  نگاه  تعزیرات می گوید:  سخنگوی 
نبیند و از تولیدکنندگان داخلی حمایت شود زیرا نمی خواهیم واحدهای تولیدی 
که کارگرانی در آن مشغول فعالیت هستند، تعطیل شوند اما از سوی دیگر حقوق 

مصرف کنندگان هم نباید پایمال شود.
* تعزیرات تکلیف نظارتی ندارد 

رایگانی البته پیشتر گفته بود که در بسیاری از پرونده های تخلفات اخیر از جمله 
تخلفات شرکت های خودرو، گوشی تلفن همراه، لبنیات، بازار گوشت و بسیاری از 
کالاهای دیگر، تعزیرات پیش قدم شده و سازمان های دیگر را با خود همراه ساخته 

است و نقش مرجع رسیدگی داشته است.
سخنگوی سازمان تعزیرات می افزاید: تعزیرات در موضوع احتکار هم فراتر از 
تکلیف قانونی و انتظار مردم ورود کرد در حالی که هیچ وظیفه ای برای نظارت بر 
توزیع کالا در شبکه نداشت همچنین پرونده های مربوط به احتکار و الزام به عرضه 

کالاها با توجه به نیاز و ضرورت بازار خارج از نوبت رسیدگی شد.
وی تصریح می کند: سازمان تعزیرات حکومتی به لحاظ قانونی تکلیف نظارت 
ندارد و فقط بر اساس ماده 1۹ آیین نامه تعزیرات حکومتی مصوب 13۷3 که در آن 
آمده است »مدیران کل استان ها و رؤسای ادارات شهرستان ها می توانند تعدادی 
از شعب را به صورت سیار اختصاص دهند و در صورت لزوم در این شعب،  بازرسان 
و مأموران سازمان بازرسی و نظارت انجام وظیفه کنند.«، خود را ملزم به همکاری 
می داند. رایگانی اضافه می کند: سازمان تعزیرات از سوی سازمان های متولی 
مورد هجمه است؛ برخی می گویند ورود تعزیرات به موضوعات زیاد است تا پای کار 
نبودن خود را بپوشانند اما ما به مردم تعهد داریم و به عنوان مرجع رسیدگی کننده و 

حاکمیتی، احساس مسئولیت می کنیم.
* اصلاح قوانین در پیچ و خم دالان های مجلس

مسئولان تعزیرات بارها تاکید کرده اند که جریمه ها بازدارندگی لازم را ندارد. مساله، 
جریمه یا پلمب واحدهای صنفی نیست بلکه مهم اصلاح ساختار بازار است. 

اکنون مدت هاست که بسته های پیشنهادی سازمان تعزیرات برای اصلاح قوانین 
به مجلس شورای اسلامی ارسال شده است. سازمان تعزیرات به دنبال افزایش 
اختیارات و افزایش بازدارندگی هاست تا مردم بیش از این به خاطر سوء استفاده 
آنانی که می خواهند از آب گل آلود ماهی بگیرند آسیب نبینند تا کام گرانفروشان 
تلخ و کام مردم از نظارت های به موقع شیرین شود اما همچنان گره رفع مشکل در 

پیچ و خم دالان های مجلس باقیمانده است.

ایمان از فعالیت سودجویان در بازار گزارش می دهد

شیرینی به کام گرانفروشان

از استارت آپ ها در سال های اخیر افزایش  استقبال مردم 
شرکت  نوع  این  ترین  مهم  از  یکی  است.  داشته  چشمگیری 
های نوپا، تاکسی های اینترنتی محسوب می شوند که با وجود 
رقبای سرسخت توانستند جایگاهی درخور توجه به دست آورند. 
از  بهتر  ارایه سرویس های  و  با خلاقیت  باید  آنها  میان  این  در 
انحصارطلبی جلوگیری کنند چون این امر نتیجه ای جز متضرر 

شدن مصرف کننده  نهایی نخواهد داشت.
ظهور گوشی های هوشمند و رواج استفاده از آنها میان مردم در 
سال های اخیر باعث پیدایش و بومی شدن استارتاپ های تازه 
ای در ایران شده است که کسب و کار نسبتا خوب و موفقی دارند 
و مردم هم از وجودشان رضایت دارند. از اواسط سال ۹3 بود که 
دارندگان گوشی های هوشمند در پایتخت متوجه شدند که می 
توانند بدون تماس تلفنی و پیداکردن شماره آژانس و یا گرفتن 
و چانه زدن با تاکسی ها ، برای رفت و آمد خود وسیله ای تهیه 
کنند. خودروهایی که عموما تمیز و شیک بودند و رانندگان آن با 
برخورد و رفتاری مناسب حاضر می شدند با قیمتی بسیار پایین 
تر ازآژانس ها و دربستی ها به جابجایی مسافران از مبدا مورد نظر 
به مقصد دلخواه مبادرت بورزند. اینجا بود که استفاده تاکسی 
های اینترنتی روز به روز بیشتر شد و بازار شرکت های موسس این 
تاکسی یاب ها هم بالا گرفت . در این گزارش سعی شده به هر 
آنچه که وضعیت این تاکسی یاب های اینترنتی را مشخص می 
کند پرداخته شود و اطلاعات کاملی از ابتدا و مسیر شکل گیری تا 

چالش ها و مزیت های آن ارایه شود. 
*تاریخچه تاکسی های اینترنتی در ایران 

فضای تاکسی اینترنتی در ایران تنها در یک سال اخیر دچار 
با  ابتدایی  مخالفت های  از  است.  شده  گسترده ای  تحولات 
نخستین بازیگران این عرصه گرفته تا تمایل زیاد به راه اندازی 
کسب و کارهای مشابه حالا همه را در مقابل تعداد قابل توجه 
برندهای تاکسی اینترنتی در فضای حمل و نقل شهری قرار داده 
است. اشباع بازار تاکسی اینترنتی؟ »کارپینو« نخستین شرکتی 
بود که از سازمان تاکسیرانی مجوز ارائه خدمات در زمینه تاکسی 
آنلاین گرفت و »کابین« همین چند روز پیش به عنوان دومین 
تاکسیرانی معرفی شده  با مجوز سازمان  این حوزه  شرکت در 
است. حالا نیز سومین تاکسی آنلاین با مجوز رسمی از سازمان 
تاکسیرانی با عنوان »آی تاکسی« فعالیت خود را آغاز کرده است. 

کارپینو که نخستین شرکت با مجوز رسمی از تاکسیرانی بوده 
است هنوز نتوانسته رشد قابل توجهی نشان دهد در حالی که 
شاهد حضور رانندگان تاکسی در سرویس های اینترنتی رقیبش 
هستیم. چندی پیش در همین راستا شاهد تبلیغات گسترده از 
سوی یک تاکسی اینترنتی به نام »دینگ« در سطح شهر بودیم که 
علی دایی را در حال خواندن روزنامه ای به همین نام نشان می داد. 
در این میان کم نبودند شرکت هایی از این دست که در یکی دو 
سال اخیر یکی پس از دیگری ظهور کردند و هنوز آن طور که باید 
در جذب مشتری و رشد کسب وکار خود موفق نشده اند. شرکت 
»ماکسیم« از این دست بود که گفته شده بود صاحبان آن روسی 
هستند و بدون هیچ گونه حمایتی وارد بازار تاکسی اینترنتی ایران 
شده است. به طور کلی حدود ۲۲ تاکسی آنلاین در تهران در حال 
فعالیت هستند که روز به روز بر تعدادشان هم افزوده می شود.  

بیشتر این شرکت ها در برخی شهرستان ها نیز مشغول فعالیت 
هستند. البته بعضی شهر ها تاکسی آنلاین ویژه خود را دارند 
که مستقلا در شهر خودشان فعالیت می کند؛ مانند »تاچ سی« 
که فقط در مشهد فعالیت دارد و »قونقا« که تاکسی آنلاین ویژه 
تبریز است. اما در این میان بازیگران ابتدایی بازار تاکسی های 
آنلاین اسنپ و تپسی هستند که همچنان بیشترین راننده را به 
خود اختصاص داده اند. شاید یکی از مهم ترین دلایل این امر 
زیرساخت هایی است که این شرکت ها به تبعیت از نمونه های 
جهانی ایجاد کرده و مدلی را الگو قرار داده اند که در سایر نقاط 
جهان موفق بوده است در حالی که اغلب دیگر شرکت هایی که در 
این حوزه ظهور و به راه اندازی یک اپلیکیشن با استفاده از امکانات 

و تکنولوژی های اولیه اکتفا کرده اند. 
در این بازار با وجود حضور بازیگران جدید شاهد فاصله قابل 
توجه با کسب وکارهایی هستیم که زودتر به راه افتاده اند و بیش 
از دیگران به رشد رسیده اند. البته که نخستین بودن سختی ها و 
هزینه هایی را به همراه دارد از قبیل فرهنگ سازی برای استفاده 
از راه جدیدی برای تاکسی گرفتن و ایجاد حس امنیت و اطمینان 
در بین مشتریان که حاضر باشند آژانس مطمئنی را که سال ها 
مشترک آن هستند رها کنند و به یک سیستم آنلاین اعتماد کنند. 
با این حال جلب اعتماد به یک کسب وکار مانند تاکسی اینترنتی 
طی زمان و با صرف هزینه زیاد رخ می دهد و بازیگران جدید 
هرچند دیگر نیاز به فرهنگسازی ندارند اما باید بتوانند مزیت های 
تازه  ای را نسبت به رقبای موجود به بازار نشان دهند. بازیگر متعدد 
خوب است؟ همواره حضور بازیگران متعدد در یک بازار به رقابتی 
بودن آن تعبیر می شود اما برخی کارشناسان معتقدند بازیگرانی به 

رشد بازار رقابت کمک می کنند که قواعد بازی را بلد باشند. 
*مقایسه کیفی و کمی اپلیکیشن های تاکسی اینترنتی 

آنچه سبب می شود مسافران برای سفرهای درون شهری خود، 
یک اپلیکیشن را نسبت به اپلیکیشن دیگری ترجیح دهند به 
عواملی چون کارایی و راحتی کار با اپلیکیشن، در دسترس بودن 
ماشین های متعدد، رعایت احترام به حقوق مسافر و از همه مهم تر 

قیمت مناسب، بستگی دارد. 
طبیعی است مسافرانی که از خدمات این شرکت ها استفاده 
می کنند به دنبال سرویسی با کیفیت تر و البته قیمت پایین تر 
سعی  اینترنتی  تاکسی  اپلیکیشن های  طرف  آن  از  باشند؛ 
می کنند تا قیمت خود را نسبت به رقبا پایین  نگه دارند تا مسافران 
سفر  هزینه  داشت  توجه  باید  البته  شود.  نصیبشان  بیشتری 
در همه این اپلیکیشن ها بسته به ساعات روز، میزان ترافیک، 
حجم درخواست ها، وضعیت آب و هوا و تعداد ماشین ها در هر 
منطقه، تغییر می کند؛ در نتیجه قیمت ها همیشه در نوسانند و 
ثابت نیستند. همچنین سرویس های تاکسی  اینترنتی دیگری 
نیز وجود دارند که به نسبت ارزان تر هستند ولی به همان اندازه 
تعداد ماشین های فعال آنها در سطح شهر نیز کم و محدود است 
به همین خاطر احتمال زیادی وجود دارد که درخواست سفر از 

سوی رانندگان پذیرفته نشود و وقت  زیادی هدر برود. 
*مقایسه تاکسی های اینترنتی ایرانی با نمونه های جهانی 

 Uber یکی از معروف ترین تاکسی های اینترنتی شرکت اوبر
است که نزدیک به ۹ سال از زمانی که اولین تاکسی اوبر مسافر 
خود را به مقصد رساند می گذرد. این شرکت تاکسی اینترنتی در 
بیش از ۶۷ کشور دنیا در حال فعالیت است و همچنین به ۷۸ 
شهر در آسیا – اقیانوسیه نیز خدمات ارائه می دهند، سرویس های 
تاکسی رانی شرکت Uber در بخش های مختلف تقسیم می شود 

که هر کدام به شرح زیر هستند: 
UberX: نوع اول این خدمات است که بسیار ارزان و مرقوم به 

صرفه بوده و در آن از خودروهای معمولی استفاده می شود. 
Uber Black: دومین نوع از خدمات این شرکت تاکسیرانی 
است که از رانندگان حرفه  ای  تر و ماشین  های با کلاس بالاتر 
شاهد   UberX به  نسبت  نوع  این  در  البته  می شود،  استفاده 
افزایش قیمت نیز هستیم؛ و این موضوع بسته انتظارات مشتری 

دارد. 
 Uber سومین نوع خدمات شرکت تاکسی رانی :Uber SUV
همان طور که از نام آن پیداست خودروهای SUV و بزرگ را شامل 

می شود. 
Uber LUX: نوع چهارم نیز خودروهای لوکس و گران قیمت 
هستند که به طبع هزینه انتخاب این سرویس هم به نبست 
بقیه موارد گرانتر است.  یکی دیگر از شرکت های تاکسی های 
اینترنتی که بسیار معروف می باشد شرکت Lyft است که در 
بیش از ۶0 شهر ایالات متحده در حال فعالیت است و دارای رابط 
کاربری بسیار حرفه ای و امکانات بسیار بالایی می باشد، که از 
جمله آنها می  توان به ارائه مشخصات کامل راننده به مسافران نام 
برد. این شرکت امکان سفر به صورت تکی یا در قالب گروه  های 
حداکثر ۶ نفره را فراهم می سازد. همچنین این امکان وجود دارد 
تا سفر خود را با افراد دیگری که همان مسیر را انتخاب کرده  اند 
بپیمایید که در این حالت سفر بسیار ارزان  تر محاسبه خواهد شد. 

*معایب تاکسی های اینترنتی 
کافی است کمی هوا سرد شود یا چند قطره باران ببارد، دیگر 
همه ماشین ها، حتی تاکسی های آنلاین هم کم یاب می شوند. 
تازه اگر موفق شوید یک تاکسی آنلاین گیر بیاورید گاهی فاصله 
تاکسی آن قدر زیاد است که راننده حاضر به طی این مسافت برای 
رسیدن به شما نیست و سفر را هم خودش لغو نمی کند تا امتیاز 
منفی نگیرد. در این حالت مسافر مجبور است خودش سفر را لغو 
کند تا تکلیفش مشخص شود. متاسفانه در این گونه موارد تماس 
با پشتیبانی هم تاثیری ندارد. مشکل دیگر تاکسی های آنلاین به 

نداشتن بیمه سرنشین بر می گردد. 
در شرایط معمول برای سرنشینان یک وسیله نقلیه که دچار 
حادثه می شوند، دو حالت ایجاد می شود؛ یا سرنشینان به دلیل 
داشتن رابطه فامیلی و نسبی با راننده، مشمول پرداخت خسارت 
می شوند؛ یا این که رابطه سرنشین و راننده غیر از این است. در 
صورتی که راننده مذکور راننده آژانس، خودروهای مسافرکشی یا 
وانت های مخصوص حمل بار باشد، طبق قانون باید بیمه نامه 
ای تهیه شود که به دلیل کاربری خاص این خودروها، حق بیمه 
بیشتری پرداخت می شود. این در حالی است که بیمه خودروی 
کاربریِ  با  بیمه  جای  به  آنلاین  های  تاکسی  رانندگان  بیشتر 

مسافرکش با نوع کاربری شخصی صادر شده است. 
*تقابل سنت و مدرنتینه و چالش های آن 

تاکسی های اینترنتی ضمن آنکه طرفداران خاص خود را دارد، 
مخالفان سرسختی هم دارد.رانندگان تاکسی و آژانس های کرایه 
از ورود اسنپ و تپسی به سیستم حمل و نقل شهری راضی 
به گفته خودشان  و  یافته  آنها کاهش  نیستند چون مشتریان 
بازارشان 'کساد' شده است. اواخر اسفند ماه )13۹5( بود که 
به فعالیت  تلفنی در اعتراض  رانندگان تاکسی های  از  جمعی 
این دو سرویس اینترنتی مقابل مجلس ایران تجمع کردند و با 
'غیرقانونی' خواندن فعالیت این دو اپلیکیشن، خواستار رسیدگی 
مجلس به این موضوع شدند.البته محمود واعظی، وزیر وقت 
ارتباطات در پاسخ به منتقدان گفت: 'کسب و کارهای سنتی 
نمی توانند جلوی تکنولوژی را گرفته و برای کسب و کارهای جدید 
ایجاد مشکل کنند.'در شهریور ماه هم روزنامه شرق در گزارشی 
از شکایت سازمان تاکسیرانی علیه دو استارت آپ اسنپ و تپسی 
به دلیل آنچه 'ارزان فروشی' نامید خبر داد که البته این شکایت در 

نهایت به جایی نرسید. 

تقابل سنت و مدرنتینه و چالش های آن  

تاکسیهایاینترنتیدردوراهیانحصاریارقابت

اعتراض مشتریان شرکت های خودرویی در نهایت به فعال شدن ستاد مشتریان دو 
خودروساز بزرگ برای پاسخگویی به آن ها منجر شد؛ ستادی که معاون امور صنایع وزارت 
صنعت، معدن و تجارت وظیفه آن را پاسخگویی و رسیدگی به اعتراضات تعریف کرده است.

ریشه این اعتراضات چیست و چه عواملی باعث بروز چنین نارضایتی هایی می شود؟
ستاد مشتریان ایران  خودرو و سایپا در حالی با دستور وزارت صمت موظف به رسیدگی 
جدی به اعتراضات مشتریان شده اند که این اعتراضات دامنه وسیعی را دربرمی گیرد؛ از 

بدقولی شرکت ها برای تحویل خودرو گرفته تا ادعاهایی درباره گران فروشی.
از جمله اعتراضاتی که نسبت به خودروسازها صورت گرفته، می توان موارد شرکت های 
سایپا سیتروئن و کرمان موتور را نام برد. مسئله سایپا سیتروئن که حالا با نامه نگاری های 
چند ماهه به نظر می رسد خاتمه یافته است. دو هزار مشتری این شرکت که خودروی 
C3 را در اردیبهشت ماه سال جاری با پیش پرداختی معادل نیمی از مبلغ کل و به صورت 
علی الحساب با ۶0 میلیون تومان پیش خرید کرده بودند، بعدها با اطلاعیه های تکمیل 

وجه چند برابری و قیمت نهایی ۲۴0 میلیون تومانی مواجه شدند.
*ماجرای خودروی پسابرجامی

حدود دو ماه پیش و در اواخر آذر بود که رئیس سازمان حمایت از مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان طی نامه ای به مدیرعامل شرکت سایپا سیتروئن خواستار توقف صدور 
تعهدات  نیز  و  خودرو  قیمت  تکلیف  تعیین  تا   C3 خودروی  وجه  تکمیل  دعوت نامه 
خودروساز، در کارگروه تنظیم بازار شد و در دی ماه، قیمت کارشناسی خود را به اطلاع 
معاون امور صنایع وزیر صمت رساند. پیشنهاد سازمان حمایت، تعیین مبلغ ۸۷ میلیون 
تومان به عنوان مبلغ تکمیل وجه بود و قرار شد سود بسته به نوع قرارداد مشارکت و جریمه 

تأخیر از این مبلغ کسر شود و پرداخت سایر هزینه  ها از جمله عوارض و شماره گذاری از 
سوی خریداران صورت گیرد. این پیشنهاد سازمان حمایت برای تصویب، ابلاغ و اجرا به 

وزارت صمت ارسال شد تا در کمیته خودرو مطرح شود.
*از سازمان حمایت تا کمیته خودرو

از  حمایت  سازمان  رئیس  از  صمت  وزیر  صنایع  امور  معاون  دی ماه،  اواسط  در 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، سرپرست سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران و 
معاون امور اقتصادی و بازرگانی وزیر صمت برای حضور در هشتمین جلسه کمیته خودرو 
در تاریخ 1۷ دی ماه که موضوع قیمت خودروی c3 نیز در دستور این جلسه قرار داشت 
برای تشکیل جلسه دعوت کرد تا نسبت به این موضوع تصمیم گیری کنند و¬ رونوشتی 
از این نامه به مدیر کل دفتر صنایع خودرو جهت استحضار و هماهنگی و نیز دبیر انجمن 

خودروسازان جهت اطلاع و حضور در جلسه ارسال شد.
*رونوشت های حاشیه ساز

این کمیته  قرار بود در 1۷ دی ماه برگزار شود که البته مشتریان نسبت به ترکیب اعضای آن 
نیز معترض بودند. این اعتراضات در حاشیه سومین نمایشگاه بین المللی خودروی تهران 

در شهر آفتاب، با نام بردن از فردی به نام امیرحسین قناتی مطرح شد.
قناتی، مدیر کل دفتر صنایع خودرو و نیرو محرکه وزارت صمت است که پیش از این، عضو 
هیأت مدیره سایپا بود و به اعتقاد خریداران، به دلیل فعالیت در شرکت مورد اعتراض نباید 
در این رابطه تصمیم گیری کند. البته، این موضوع را می توان به عنوان حضور یک فعال 
صنعت خودرو در این کمیته تعبیر کرد که با چنین دیدگاهی شاید بتوان گفت اعتراض 
مشتریان در این مورد وارد نبوده است. ۲۹ دی ماه، سایپانیوز فهرست اعضای هیأت مدیره 

شرکت های زیرمجموعه گروه خودروسازی سایپا را در راستای آگاه سازی افکارعمومی و 
ارائه اطلاعات شفاف، منتشر کرد که در این فهرست، نامی از فرد مورد اعتراض مشتریان 

دیده نمی شد.
*نقطه پایان کمیته خودرو بر داستان قیمت گذاری

تعیین قیمت نهایی خودروی C3 همچنان در انتظار مصوبه کمیته خودروی وزارت 
صمت به سر می برد که زمزمه های اعتراضات جدیدی در حال شنیده شدن است. در 
واقع اعتراضات خریداران خودرو تنها به این شرکت ختم نمی شود و پس از مشتریان سایپا 
به عنوان خودروساز دولتی، دامنه اعتراضات به مشتریان شرکت های خصوصی نیز رسیده 
است. به طوری که هفته گذشته برخی از مشتریان شرکت کرمان خودرو اعتراض خود را 
نسبت به افزایش قیمت خودروی S5، با تجمع برابر ساختمان اصلی وزارت صمت به گوش 
مسئولان رساندند. این افزایش قیمت در حالی صورت گرفته که گفته می شود قرارداد 
مشتریان کرمان موتور به صورت فروش قطعی بوده و به گفته عباس تابش، رئیس سازمان 
حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، خودروسازها باید قراردادهای فروش قطعی را 

بدون افزایش قیمت و بدون انحراف از تعهداتشان به مشتری تحویل دهند.
*چرا اعتراض شکل می گیرد؟

فرشاد مقیمی، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در امور صنایع پس از بازدید سرزده 
خود از ستاد مشتریان دو خودروساز دولتی گفت: در معاونت فروش این شرکت ها، ستادی 
برای تعیین تکلیف مشتریان و رسیدگی به مواردی مانند تأخیر در تحویل و شرایط تحویل 

فعال است که مسئولیت این ستادها پاسخگویی و رسیدگی به اعتراض مشتریان است.
به نظر می رسد مسئله اصلی که علت این قبیل اعتراضات است، ناکارآمدی در نظام 
قیمت گذاری باشد. شورای رقابت، سازمان حمایت، ستاد تنظیم بازار، وزارت صمت و 
خودروساز، بسته به نوع خودرو در فرآیند قیمت گذاری دخیل اند و البته عوامل دیگری 
مانند نرخ ارز و تعرفه های ورودی نیز از جمله عوامل مؤثر بر قیمت خودروها هستند و شاید 
تا زمانی که ساماندهی در این رابطه صورت نگیرد باز هم شاهد اعتراضاتی از این قبیل 

خواهیم بود.

بررسی اعتراضات گاه و بی گاه مشتریانی که خودرو پیش خرید کرده اند

دعوایخودروسازومشتریچهزمانیتماممیشود؟
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ایران - ژاپن؛ زیبا تر از فینال

نبردسردارانایرانیباساموراییها

تیم ملی فوتبال ایران دوشنبه ساعت ۱۷:۳۰ در مرحله نیمه  نهایی جام ملت های آسیا 
۲۰۱۹ به مصاف تیم ژاپن می رود.

 تیم ملی فوتبال ایران با ارایه بازی های زیبا، جذاب و منطقی بعد از ۱۵ سال به 
نیمه نهایی جام ملت های آسیا و ۴ تیم برتر قاره راه پیدا کره است و اکنون تیم ملی تا 

رسیدن به فینال جام و تحقق رویای طلایی ۴۳ ساله فقط یک گام دیگر فاصله دارد.
تیم ملی در این جام هنوز گلی دریافت نکرده و خط دفاعی فولادین دارد. ملی پوشان 
تحت هدایت کی روش در فاز هجومی نیز تیمی موفق نشان داده اند و گل های زیبایی 
به ثمر رسانده اند با این حال سخت ترین مسابقه تیم ملی در جام ملت ها مقابل ژاپن 

برگزار می شود.
ژاپن از روز ابتدا یکی از مدعیان قهرمانی جام بود هرچند این تیم با بردهای کاملا 
اقتصادی به این مرحله رسید. ژاپنی ها در حالی توانستند عربستان را شکست بدهند 
که یکی از کم فروغ ترین مسابقات خود را ارایه کردند و در آمار مسابقه، عربستانی از هر 
لحاظ برتر از ژاپن بود اما فوتبال اقتصادی ژاپنی ها عربستان را از گردونه رقابت ها کنار 
گذاشت.  برخی معتقدندکه ژاپن در حال حاضر با تیمی که در جام جهانی بازی می کرد 
فاصله دارد ژاپنی ها در جام جهانی یکی از بهترین تیم های آسیایی بودند اما اکنون از آن 
آمادگی آرمانی و ایده آل دور هستند ولی این دلیل نمی شود که تصور کنیم می توانیم 

خیلی راحت چشم بادامی ها را شکست بدهیم.
تیم ملی فوتبال ایران برعکس ژاپن با اقتدار به نیمه نهایی رسید و با ۳ گل زیبا و ارایه 
یک فوتبال منطقی و با برنامه چین را با سرمربی سرشناس ایتالیایی اش حذف کرد. 
مهم ترین دغدغه کی روش در این مسابقه غیبت طارمی در این مسابقه است. مهاجم 
تیم ملی ایران مقابل چینی خیلی راحت از داور کارت گرفت تا حساس ترین مسابقه این 
جام را از دست بدهد و از روی سکو نظاره گر بازی تیم ایران باشد. به قول خودش شاید 
خیریتی! در کار بوده است. به هر حال غیبت طارمی باعث تغییراتی در ترکیب تیم ملی 

ایران خواهد شد و شاید کریم انصاری فرد به ترکیب اصلی بازگردد. 
در خطوط هافبک و دفاع تیم ملی مشکل و کمبودی ندارد و اگر بازیکنان ایران مثل ۵ 
مسابقه قبلی با تمرکز بازی کنند بدون اغراق شکست ژاپن دور از دسترس نخواهد بود. 
سامورایی ها که خالق کارتون خاطره انگیز فوتبالیست ها هم هستند هم از رویارویی با 
ایران هراس دارند. سرداران ایرانی در این جام مقتدرانه بازی کرده اند. برعکس ژاپن در 
همان بازی اول مقابل ترکمنستان ۲ گل خورد و خط دفاع و دروازه  اش نفوذپذیر نشان 

داده است.
کارلوس کی روش اگرچه گفته که کت قهرمانی برای تیم ملی بزرگ است! اما خیلی ها 
این جملات را عملیات فریب سرمربی تیم ملی عنوان می کنند. چون او پیش بینی 
کرده بود که استرالیا، کره جنوبی و ژاپن به نیمه نهایی می رسند که حداقل ۵۰ درصد این 

پیش بینی اش اشتباه از کار در آمد!
دوشنبه شب شاید ایران یکبار دیگر غرق در شادی شود و ملی پوشان ایرانی با شکست 
دادن ژاپن بعد از ۴۳ سال به فینال برسند البته فینال به اندازه بازی ایران و ژاپن زیبا و 
هیجا ن انگیز نخواهد  بود! پس همه منتظر یک عصر زمستانی فوتبالی و هیجا ن انگیز 
هستند و امیدوارند که با شکست دادن ژاپن بار دیگر کشور غرق در شادی شود و  همه 
مشکلات خود و بخصوص مشکلات اقتصادی را حداقل برای یک شب به فراموشی 

سپرده بسپارند!
 جیمز بث استرالیایی قضاوت این بازی مهم را برعهده دارد و امیدواریم این داور مثل 

هموطنش بنجامین ویلیامز در ۴ سال گذشته این بازی را قضاوت نکند.

نگاهی به تغییرات کی روش در 5 بازی گذشته

سردرگمیژاپنیهاازترکیبایران

رسانه های کشور ژاپن طی روزها اخیر بارها و بارها ترکیب تیم ملی ایران را گمانه زنی 
کرده اند اما هرگز به جمع بندی نرسیده اند.

 طی روزهای اخیر و بعد از دیدار ایران و چین نمایندگان رسانه ای کشور ژاپن با حضور 
در تمرینات تیم ملی به هر شکل ممکن سعی کردند به ترکیب تیم ملی در بازی رز 

دوشنبه برسند اما هرگز جمع بندی خوبی انجام ندادند.
در تمرین روزشنبه هم وقتی میلاد محمدی،مهدی ترابی، امید ابراهیمی، مرتضی 
پورعلی گنجی، سردار آزمون، میلاد محمدی و مهدی ترابی تمرینات اختصاصی انجام 
دادند نمایندگان رسانه های ژاپن سوال کردند چرا این چند بازیکن در کار گروهی 
شرکت نکرده اند غافل از اینکه این نفرات در ۱۵ دقیقه و در مدت زمان حضور خبرنگاران 

اختصاصی تمرین کردند و در بقیه زمان تمرین در برنامه های گروهی شرکت داشتند.
از آنجا که کی روش در ۵ بازی قبل جام ملت های آسیا ۵ ترکیب مختلف را به زمین 
فرستاده ژاپنی ها فقط از حضور ۳ بازیکن در ترکیب تیم ملی مطمئن هستند. علیرضا 
بیرانوند، امید ابراهیمی و سردار آزمون نفراتی هستند که ژاپنی ها از حضور آنها در ترکیب 
اصلی مطمئن هستند و هنوز در مورد پست های مختلف به نتیجه نهایی نرسیده اند که 
کدام بازیکن بازی می کند و در واقع با سوالهایشان نشان داده اند که دچار سردرگمی 

شده اند.
به ترکیب های متفاوت تیم ملی در بازی های گذشته توجه کنید تا دلایل سردرگمی 

ژاپنی ها را متوجه شوید:
ترکیب بازی با یمن: علیرضا بیرانوند، مرتضی پورعلی گنجی، احسان حاجی صفی، 
سید مجید حسینی، رامین رضاییان، امید ابراهیمی، مهدی طارمی، اشکان دژاگه، 

مهدی ترابی، سردار آزمون و وحید امیری
ترکیب بازی با ویتنام: علیرضا بیرانوند، ووریا غفوری، مرتضی پورعلی گنجی، احسان 
امیری، سامان  زادگان، وحید  کنعانی  ابراهیمی، محمد حسین  امید  حاج صفی، 

قدوس، مهدی طارمی، سردار آزمون و اشکان دژاگه
مجید  سید  کنعانی زادگان،  محمدحسین  بیرانوند،  عراق:علیرضا  با  بازی  ترکیب 
علیرضا  ابراهیمی،  امید  چشمی،  روزبه  محمدی،  میلاد  غفوری،  ووریا  حسینی، 

جهانبخش، وحید امیری، سامان قدوس و سردار آزمون.
ترکیب بازی با عمان:علیرضا بیرانوند، میلاد محمدی، مرتضی پورعلی گنجی، امید 
ابراهیمی، وحید امیری، مهدی طارمی، علیرضا جهانبخش، سید مجید حسینی، 

سردار آزمون، اشکان دژاگه و رامین رضاییان
ترکیب بازی با چین: علیرضا بیرانوند، احسان حاج صفی، میلاد محمدی، مرتضی 
پورعلی گنجی، امید ابراهیمی، محمد حسین کنعانی زادگان،مهدی طارمی، علیرضا 

جهانبخش، سردار آزمون، اشکان دژاگه و رامین رضاییان

مجید نامجومطلق: 

ایرانشانساولقهرمانیدرآسیااست
بازیکن سابق تیم ملی فوتبال ایران گفت: عملکرد شاگردان کی روش در جام ملت 

قابل تقدیر است و معقتدم تیم ملی ایران شانس نخست قهرمانی در آسیا است.
»مجید نامجو مطلق« اظهار کرد: تیم ملی فوتبال ایران شانس اول قهرمانی در جام 
ملت های آسیا محسوب می شود. عملکرد ایران در این مسابقات قابل ستایش و 
ستودنی است. بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران خاطرنشان کرد: همانطور که پیش 
بینی می شد تیم ملی توانست از سد چین بگذرد. مربیان آنالیز دقیقی از حریف خود 
داشتند و بازیکنان به خوبی از نقطه ضعف شاگردان مارچلو لیپی که عمق دفاع شان بود 
نهایت استفاده را بردند. نامجو مطلق در پاسخ به این پرسش که تیم ملی توانایی شکست 
دادن ژاپن را دارد یا خیر گفت: ژاپن نسبت به جام جهانی ۲۰۱۹ روسیه تغییرات زیادی 
در ترکیب خود داشته است و از قدرت این تیم کاسته شده است اما نباید این تیم را 
دست کم بگیریم چرا که ژاپن همواره تیم باهوش و قدرتمندی است و با انگیزه های 
زیادی مقابل ایران در زمین حاضر خواهد شد. او افزود: بازی با ژاپن فینال زودهنگام 
جام ملت های آسیا خواهد بود و هر تیمی که از این مرحله به سلامت عبور کند شانس 
زیادی برای تصاحب جام خواهد داشت. از صمیم قلب امیدوارم با بازیکنان و مربیان 
توانمندی که در اختیار داریم کشورمان بتواند به این مهم دست پیدا کرده و شادی را 
برای مردم ایران به ارمغان آورد. نامجو مطلق در پایان گفت: یکی از بهترین تیم های ملی 
تمام ادوار خود را داریم و به معنای واقعی کلمه یک تیم متحد هستیم. بازیکنان به خوبی 
می دانند مربیان از آنها چه می خواهند و از طرف دیگر مربیان درک متقابلی از توانایی 

های فنی بازیکنان دارند.

 کارلوس کی روش:

کار مربیان ملی شعبده بازی است
 سرمربی تیم ملی فوتبال ایران با بیان اینکه رویارویی با ژاپن 
در مرحله نیمه نهایی جام ملت های آسیا بسیار دشوار است، 
گفت: کار مربیان ملی با توجه به زمان اندکی که بازیکنان را در 

اختیار دارند، نوعی شعبده بازی است.
کارلوس کی روش در نشست خبری مربوط به این دیدار 
شرکت کرد و به سوالات خبرنگاران حاضر در سالن کنفرانس 

ورزشگاه هزاع بن زاید شهر العین پاسخ داد.
*برابر تیم فوق العاده ژاپن بازی داریم

دیدار با ژاپن بسیار مهم است و خوشحالم در این مرحله 
هستیم و می خواهیم برابر ژاپن بازی کنیم. فکر نمی کنم 
نیازی باشد من تمام احترام خودم را نسبت به کشور بزرگ ژاپن 
اعلام کنم. مقابل تیم فوق العاده ژاپن بازی می کنیم. مطمئنا 
بعد از گذشت چندین سال و پشت سر گذاشتن تمام سختی 

ها و هیجانات به نیمه نهایی برسیم.
*با موفق ترین تیم آسیا بازی داریم

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران درباره اینکه بردهای ژاپن 
بیشتر اقتصادی بوده است و دفاعی تر از جام جهانی بازی 
می کند اظهار داشت: من دیدگاه متفاوتی دارم. ژاپن تیمی 
قوی است که بازیکنان با شخصیتی دارد. ما با موفق ترین تیم 

در آسیا بازی داریم. آنها فوتبال فوق العاده ای دارند.
*صحبت کی روش با زبان ژاپنی

کی روش تصریح کرد: من افتحار کار کردن در ژاپن را دارم. 
سپس کی روش به ژاپنی صحبت کرد و عنوان داشت: ژاپنی 
صحبت کردم که دوستان ژاپنی امیدار شوند. جمله ای که با 

خنده عنوان شد و باعث خنده خبرنگاران ژاپنی شد.
*ژاپنی ها برنامه فوق العاده ای دارند

کی روش در ادامه تصریح کرد: فرصت داشتم دو سال در 
کشور فوق العاده ژاپن باشم. از نزدیک ببینم چه برنامه ریزی 
هایی برای فوتبال پایه و فوتبال بانوان می کنند و نتایجی هم 

که آنها می گیرند گویای برنامه ریزی آنهاست.
*حضور ژاپن اتفاقی نیست

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در ادامه با اشاره به موفقیت 

ها ژاپن اذعان داشت: آنها چهار بار به قهرمانی در جام ملت 
ها رسیده اند و به دور دوم جام جهانی هم رسیدند. آنها کلمبیا 
را برده اند. برای شش ماه آینده هم با توجه به مسابقات کوپا 
آمریکا هم کشورهایی مثل آرژانتین و برزیل از ژاپن بخواهند تا 
در این بازی ها شرکت کند. این موضوع اتفاقی نیست. البته 
درست است که از قطر به عنوان میزبان بخواهند در کوپا باشد. 

ولی حضور ژاپن اصلا اتفاقی نیست.
*تشکرم را به گوش ژاپنی ها برسانید

وی افزود: یک روز قبل از بازی با ژاپن که در نیمه نهایی جام 
ملت هاست از دوستان ژاپنی می خواهم مراسم تقدیر و تشکر 
من را از مسئولان ژاپن و کشور ژاپن که سه سال فرصت دادند 
تا در کنار این مردم فوق العاده کار کنم به گوش آنها برسانید. 

مخصوصا باشگاه ناگویا که این فرصت را به من داد.
*درس عبرت برای مربیان داخل ایران!

کی روش در ادامه با اشاره به عملکرد ژاپن در سال های 
گذشته افزود: من یک مثال می خواهم بزنم. در سال ۱۹۹8 
که در باشگاه ناگویا ژاپن بودم فدراسیون فوتبال ژاپن ۹ بازیکن 
من را برای تیم ملی گرفت. این مثال می تواند برای کسانی 
که در ایران در خانه هستند مثال خوبی باشد. نگذاشتند 
ما آنها را داشته باشیم. آنها از ژانویه تا ماه جوئن بازیکنان ما 
را گرفتند. این برای ایرانی ها می تواند مفید باشد تا به این 
موضوع توجه کنند. من از ین اتفاق ناراحت بودم اما آنها با من 
صحبت کردند. حالا می بینید که ژاپن چه بازیکنانی دارند. 
ولی به عنوان یک مربی خارجی باید به برنامه های فدراسیون 
فوتبال ژاپن در زمینه توسعه احترام می گذاشتم. این موضوع 
مثال خوبی است. همین هم هست که این تیم در چهار دهه 

گذشته بسیار قدرتمند است.
*خواسته قلبی ام پیروزی ایران است

وی افزود: باعث افتخارم است که فردا روبروی این تیم قرار 
می گیرم و امیدوارم هواداران هر دوتیم لذت ببرند. اما با تمام 
احترامی که برای ژاپنی ها قائلم بای بگویم خواسته من از 

صمیم قلب این است که ایران پیروز میدان شود.
*با بازیکنانم به این سطح رسیدیم

کی روش در پاسخ به این سوال که با توجه به بسته ماندن 
با  اید  داده  انجام  ایران  که  بازی های خوبی  و  ایران  دروازه 
جام  در  تیم  این  همراهی  و  ایران  در  شما  حضور  به  توجه 
شما  وقتی  مطمئنا  افزود:  است  بوده  قبلی  جهانی  های 
بصورت سیستماتیک فرصت داشته باشید تا تحلیل عمیقی 
از بازیکنان داشته باشید رابطه خوبی می توانید با آنها هم 
بگیرید. متاسفانه در تیم های ملی دنیا خیلی ها نتیجه گرا 
هستند اما من در ایران توانستم با توجه به شناختی که از 

بازیکنانم داشتم با همدیگر به این سطح برسیم.
*بازی با نقشه تاکتیکی ششم؟

»این تیم در بازی های قبلی با پنج پلان مختلفی بازی کرد 
آیا در بازی فردا با ششمین پلان خود بازی خواهد کرد؟« 
سوال یک خبرنگار بود. کی روش هنگامی که خواست به این 
سوال پاسخ دهد صداهای بطور اتوماتیک در مجموعه پخش 
شد که کی روش مجبور شد حرف هایش را قطع کند و همین 
موضوع باعث شد تا کی روش و حضار به شدت بخندند و 
کی روش در پایان و با لحنی شوخ طبعانه گفت: گاهی اوقات 

باید گفت بسه! خفه!
ژاپن تیم خیلی خوبی دارد. آنها بسیار خوب و حساب شده 
از دست  را  خودمان  که هوش  است  این  مهم  اما  هستند. 
ندهیم. ما پس از هشت سال و تمامی از خود گذشتگی ها 
سلاح های خودمان را داریم تا بار دیگر نشان دهیم ما ایران 

هستیم.
 تیم ملی فوتبال ایران ساعات ۱۷:۳۰ روز دوشنبه در مرحله 
نیمه نهایی هفدهمین دوره رقابتهای جام ملت های آسیا به 
مصاف تیم ملی ژاپن خواهد رفت تا در صورت پیروزی در این 

دیدار طلسم ۴۳ سال فینالیست نشدن را بکشند. 

بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال ایران گفت: فینال واقعی جام ملت ها بین ایران و ژاپن برگزار 
می شود و برنده این مسابقه قهرمان خواهد شد.

 خداداد عزیزی ، در مورد دیدار روز دوشنبه ایران و ژاپن گفت: بازی سختی است ما تا این 
مرحله بازی سختی نداشتیم وقتی سرگروه شدیم قرعه  راحتی تا نیمه نهایی به ما خورد. عمان 
و چین تیم های قدرتمندی نبودند. در مرحله گروهی نیز به جز عراق که بازی درگیرانه ای را 
شاهد بودیم با یمن و ویتنام بازی کردم عمان و چین هم نتوانستد فشار زیادی به تیم ما وارد 
کنند بنابراین به عقیده من ایران و ژاپن فینال جام ملت های آسیا است و برنده این دیدار 

قهرمان خواهد شد. وی افزود: در فینال با قطر یا امارات بازی خواهیم کرد که مشکلی با 
هیچ کدام از این تیم ها نداریم ما با تیم های عربی فقط مقابل عربستان به مشکل می خوریم و 
امارات را راحت تر از هر حریفی شکست می دهیم. بنابراین اگر ژاپن را ببریم می توان گفت که 
قهرمانی ما مسجل می شود. عزیزی در مورد شیوه بازی ژاپنی ها در این جام گفت: خیلی ها 
می گویند که ژاپن قشنگ بازی نمی کند اما به نظر من این تیم بسیار مرموز و حرفه ای فوتبال 
بازی می کند و بازی هایش را یک بر صفر، یک بر صفر تا این مرحله برده است. بازی ژاپن 
و عربستان را من دیدم ۷۰درصد مالکیت توپ در اختیار عربستان بود اما ژاپن موقعیت 
خطرناکی به عربستان ندارد و به خوبی از فرصتش استفاده کرد ژاپن تیم مرموزی است تیمی 

که کاملًا جوان شده است.
وی افزود: ژاپنی ها تیم جام جهانی خود را به این مسابقات نیاورده اند  جوانگرایی کرده اند 
ظاهراً هدف آنها جام جهانی ۲۰۲۲ است. آنها در این مسائل خیلی خوب کار می کنند و هر 
۷-8 سال یک بار تیم خود را تغییر می دهند و بازیکنان جدیدی رو می کنند به نظر من هدف 
ژاپنی ها قهرمانی در جام ملت ها نداشته و اگر چنین هدفی داشتند قطعاً با همان تیم جام 
جهانی به میدان می آمدند به هر حال هر دو تیم خوب هستند و ساختار دفاعی ما و ژاپن منظم 
است و بازی سنگینی پیش رو داریم.   بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال ایران تأکید کرد: هفتمین 
خوان تیم ملی در بازی با ژاپن است. خوان های قبلی را به راحتی پشت سر گذاشتیم و اگر ژاپن 
را ببریم قهرمان می شویم. اتفاقات جام ملت ها کاملًا به سود ما رقم خورد تیم های خوبی مثل 

عراق، استرالیا و کره جنوبی حذف شدند و از بین تیم های خوب فقط ما و ژاپن باقی مانده ایم. 
عربستان هم حذف شد. بنابراین برنده این بازی قهرمان خواهد شد.

عزیزی در مورد اینکه کی روش گفته کت قهرمانی برای فوتبال ایران بزرگ است، گفت: ما 
سه بار در آسیا قهرمان شده ایم کی روش را هم به ایران آوردیم که ایران را قهرمان آسیا کند 
چطور قطر با یک مربی ناشناخته به نیمه نهایی صعود کرده است ژاپن با مربی داخلی به 
نیمه نهایی آمده است. کی روش مربی کوچکی نیست. او تیم ملی ایران را قهرمان کند نگران 
سایز کت قهرمانی نباشد. من خیاط خوب زیاد سراغ دارم می دهم این کت گشاد را تنگ و 

اندازه فوتبال ما کنند.
وی افزود: کی روش همیشه حرف هایی می زند که از نظر روانی تأثیرگذار است. حتماً از 

گفتن این حرف ها هدفی داشته است. به نظر من او می تواند تیم ملی ایران را قهرمان کند.
عزیزی در مورد پیش بینی اش از دیدار ایران و ژاپن گفت: پیش بینی این مسابقه بسیار 
سخت است. من هم هر وقت پیش بینی کرده ام اشتباه از کار درآمده است به خاطر همین 
پیش بینی می کنم ژاپن برنده شود تا در واقعیت تیم ایران به پیروزی برسد. آنچه مسلم است 
اینکه این مسابقه گل های زیادی نخواهد داشت و با حداقل گل زده به پایان می رسد. از 
قهرمانی تیم ملی تمام مردم ایران خوشحال خواهند شد و ۷۰ تا 8۰ درصد اهالی فوتبال 
هم از قهرمانی و موفقیت تیم ملی در آسیا خوشحال می شوند. آنهایی هم که این قهرمانی 

ناراحت شان می کند مشکل خودشان است.

کی روش ما را قهرمان کند نگران سایز کت نباشد! 
عزیزی:برندهبازیایرانوژاپنقهرمانمیشود
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کربوهیدارت هایی برای کاهش وزن!
چه رژیم داشته باشید و چه نداشته باشید، فیبر غذایی موجود در لوبیا می تواند به 

گوارش بهتر و کاهش وزن سالم کمک کند.
اگر وزن خود را زیر نظر دارید، واژه »کربوهیدارت« احتمالا احساس ترس و نگرانی 
را در شما ایجاد می کند. با این وجود، کربوهیدارت ها بخشی ضروری از رژیم غذایی 
انسان محسوب می شوند. بدون آنها، ما در تنظیم قند خون دچار مشکل شده و همواره 

با احساس سستی و خستگی مواجه می شویم.
همه کربوهیدارت ها بد نیستند، از این رو، تفکیک ارزش کربوهیدارت ها در غذاهای 
مختلف اهمیت دارد. در حقیقت، برخی کربوهیدارت ها نه تنها برای عملکردهای بدن 
انسان اهمیت دارند، بلکه می توانند به کاهش وزن نیز کمک کنند. در ادامه با شش 
ماده غذایی سرشار از کربوهیدارت که از خواص چربی سوزی برخوردار هستند بیشتر 

آشنا می شویم.
جو دوسر

این ماده غذای مفید به همراه مقداری میوه تازه برای صبحانه ای مغذی ایده آل است. 
جو دوسر نه تنها سرشار از مواد مغذی مختلف است، بلکه حاوی ماده ای به نام نشاسته 

مقاوم است که به چربی سوزی کمک می کند.
نشاسته مقاوم به کمتر غذا خوردن شما کمک می کند، در شرایطی که سطوح انرژی 
و سوخت و ساز بدن را نیز افزایش می دهد. از دیگر فواید این ماده مغذی می توان به 

کاهش کلسترول و کنترل استرس اشاره کرد.
پاستای گندم کامل

پاستای گندم کامل به راحتی آماده می شود و بیشتر مردم نیز از خوردن آن لذت می 
برند. غلات کامل از گزینه های خوب برای کاهش چربی شکم محسوب می شوند.

در شرایطی که پاستا یک منبع بزرگ کربوهیدارت ها محسوب می شود، اما نتایج یک 
پژوهش نشان داد که مصرف سه وعده گندم کامل در روز می تواند نقش چشمگیری در 
کاهش اندازه دور کمر داشته باشد. شما باید اندازه وعده های پاستای خود را در حد یک 

فنجان یا کمتر کنترل کنید که پس از پخت برابر با 200 کالری است.
لوبیا

لوبیا در انواع مختلفی به فروش می رسد و این ماده غذایی میزبان ویتامین ها و مواد 
معدنی مختلف و همچنین منبعی عالی برای پروتئین و فیبر است. لوبیا به عنوان 

کربوهیدارتی خوب در نظر گرفته می شود.
چه رژیم داشته باشید و چه نداشته باشید، فیبر غذایی موجود در لوبیا می تواند به 
گوارش بهتر و کاهش وزن سالم کمک کند. همچنین، پروتئین یک سرکوب کننده 
طبیعی برای اشتهاست و مصرف آن احساس سیری طولانی تر پس از وعده غذایی را 
به همراه داشته و این در شرایطی است که بدن برای شکستن آن باید از کالری بیشتری 

استفاده کند.
سیب زمینی

سیب زمینی ها از جمله مواد غذایی ساده اما پرطرفدار هستند. سیب زمینی نیز حاوی 
نشاسته مقاوم است و نصف فنجان از آن می تواند حاوی 4 گرم فیبر باشد.

در شرایطی که سیب زمینی ها اغلب به عنوان یک ماده غذایی چاق کننده شناخته 
می شوند، اما به لطف کشفیات غذایی جدید، این نگرش در حال تغییر است. نشاسته 
مقاوم فضای بیشتری از دستگاه گوارش را اشغال کرده و به احساس سیری طولانی تر 
کمک می کند. همچنین، نشاسته )یک نوع فیبر غذایی( در جریان خون جذب نمی 

شود.
موز

موز میوه ای مغذی و شگفت انگیز است که منبع خوبی برای نشاسته مقاوم محسوب 
می شود. یک موز کوچک می تواند حاوی 6 گرم نشاسته مقاوم باشد. مصرف این میوه 
بسیار راحت است و در دستورالعمل های غذایی و نوشیدنی مختلف نیز قابل استفاده 
است. برای بهبود عطر و طعم و فواید سلامت می توانید برش های موز را به همراه ماست 

و جو دو سر مصرف کنید.
کینوآ

شما می توانید کینوآ را به تنهایی یا به عنوان بخشی از یک دستورالعمل غذایی استفاده 
کنید. در هر صورت، فواید سلامت این ماده غذایی شامل تشویق کاهش وزن می شوند.
کینوآ حاوی مواد مغذی مختلف از جمله فیبر و پروتئین است که همان گونه که پیش تر 

نیز اشاره شد، به احساس سیری طولانی تر کمک می کنند.

۴ نشانه احتمالی آسم

آسم از بیماری های مزمن ریوی است که درمانی برای آن وجود ندارد اما با راهکارهای 
ساده ای می توان علائم آن را به میزان قابل توجهی کنترل کرد.

به گزارش ایسنا، همچنین ضروری است از علائم این بیماری آگاهی داشته باشیم تا 
بتوان در سریع ترین زمان عارضه آسم را تشخیص داد.

بنابر اعلام سایت تخصصی "مدیکال دیلی" از جمله علائم این بیماری می توان به موارد 
زیر اشاره کرد:

احساس تنگی تفس حتی در زمان استراحت
به طور معمول ورزش کردن و انجام فعالیت های جسمی به دلیل میزان انرژی که نیاز 
دارند ممکن است موجب احساس تنگی نفس شوند. هرچند در مبتلایان به بیماری 
آسم مشکل تنگی نفس حتی در مواقعی که در حال استراحت هستند یا به میزان انرژی 

بالایی نیاز ندارند مشاهده می شود.
همچنین قرار گرفتن در معرض مواد تحریک کننده از قبیل دود سیگار، گرد و غبار یا 
خز باعث می شود مجرای تنفسی حتی در زمان استراحت ملتهب شود. از جمله دیگر 
عوامل تحریک کننده می توان به استرس های روانی، تغییرات آب و هوایی و برخی از 

داروها اشاره کرد.
سرفه هایی که مانع از خوابیدن می شوند

بررسی ها نشان می دهد سرفه های ناشی از بیماری آسم هنگام شب تشدید می شوند. 
در صورتیکه از جمله افرادی هستید که به دلیل این علائم از خواب بیدار می شوید به 

آسم شبانه مبتلا هستید.
اما  باشد  متفاوت  مختلف  افراد  در  است  ممکن  عارضه  این  اصلی  دلیل  هرچند 
کارشناسان معتقدند که ساعت زیستی بدن می تواند بر تولید هورمونی تأثیر بگذارد و این 

وضعیت نیز به نوبه خود امکان حفاظت در برابر علائم آسم را کاهش می دهد.
احساس سنگینی در قفسه سینه

احساس سنگینی در قفسه سینه می تواند از علائم متعددی ناشی شود که رفلاکس 
معده، حمله قلبی و آسم برخی از آن ها به حساب می آیند. هرچند احساس سنگینی 
در قفسه سینه از جمله علائمی است که تعداد قابل توجهی از مبتلایان به آسم از آن 

شکایت دارند.
تغییر رنگ پوست

تغییر رنگ پوست می تواند بر اثر سیانوز )یَرَقان اَزرَق( ناشی شود. در حقیقت کمبود 
اکسیژن در خون باعث می شود لکه های تیره قرمز آبی رنگ روی پوست ظاهر شود. 

وجود این علامت یکی از علائم آسم شدید و درمان نشده به حساب می آید.

بالای  مقادیر  است.  زمستان  فصل  در  خاصیت  از  سرشار  میوه های  از  یکی  کیوی 
ویتامین ها از جمله ویتامین C و آنتی اکسیدان ها از ویژگی های این میوه پُر فایده است. در 

ادامه به معرفی 7 خاصیت و موارد منع مصرف کیوی می پردازیم.
کیوی میوه ای کوچک است که خواص و عطر و طعم بسیاری را در خود گنجانیده 
است. بافت سبزرنگ آن شیرین و تند است. این میوه سرشار از مواد مغذی از جمله 
ویتامین C، ویتامین K، ویتامین E، اسیدفولیک و پتاسیم است. همچنین کیوی دارای 
آنتی اکسیدان های فراوان و منبع بسیار خوبی از فیبر است. دانه های سیاه رنگ کوچک 
داخل کیوی و همچنین پوست پرزدار آن نیز خوردنی هستند، البته اغلب مردم ترجیح 

می دهند که پوست آن را جدا کنند.
در این مطلب به معرفی برخی خواص و فواید کیوی خواهیم پرداخت.

مؤثر در درمان آسم
تصور می شود میزان بالای ویتامین C و آنتی اکسیدان موجود در کیوی قطعاً می تواند 
در درمان افراد مبتلا به آسم مؤثر باشد. طبق یک بررسی در سال 2000 میلادی آثار 
مثبتی در عملکرد ریه های افرادی که به طور منظم از میوه های تازه شامل کیوی استفاده 
می کردند، مشاهده شده است. مصرف میوه های تازه مثل کیوی می تواند به کاهش 

خس خس هنگام تنفس در کودکان مشکوک به ابتلا به آسم کمک کند.
کمک به گوارش

کیوی دارای مقادیر زیادی فیبر بوده که برای گوارش و هاضمه بسیار مفید است. 
همچنین این میوه زمستانی حاوی یک آنزیم پروتئولیک به نام آکتینیدین است که 
در تجزیه پروتئین ها مؤثر است. طبق یک بررسی مشخص شده است که آکتینیدین 
استخراج شده از کیوی، تجزیه و هضم اغلب پروتئین ها را به طور قابل توجهی افزایش 

می دهد.
تقویت سیستم ایمنی بدن

کیوی ها دارای مواد مغذی فراوان و به ویژه غنی از ویتامین C هستند. برای درک بهتر این 
موضوع باید بگوییم یک فنجان کیوی حدود 273 درصد از میزان ویتامین C پیشنهاد شده 
روزانه برای بدن را فراهم می کند. همان طور که می دانید ویتامین C یک ماده ضروری برای 

تقویت سیستم ایمنی بدن و مبارزه با بیماری ها است.
کیوی می تواند به پشتیبانی از سیستم ایمنی بدن بپردازد و احتمال ابتلا به سرماخوردگی 
و آنفلوانزا را کاهش دهد. این خاصیت کیوی به  خصوص در افرادی که بیشتر در معرض 

این گونه بیماری ها هستند از قبیل افراد مسن و کودکان صدق می کند.
مؤثر در سایر خطرات تهدیدکننده سلامتی

بروز  به  منجر  که  انسان شود   DNA به  آسیب  اکسیداتیو می تواند موجب  استرس 
مشکلاتی در سلامت خواهد شد. البته به لطف وجود آنتی اکسیدان ها، شواهدی از 
یک تحقیق و بررسی وجود دارد که نشان می دهد مصرف منظم کیوی و یا عصاره کیوی 

می تواند احتمال گرفتار شدن به استرس اکسیداتیو را کاهش دهد.
ازآنجایی که آسیب DNA اکسیداتیو به شدت به سرطان کولون )سرطان روده بزرگ( 
مرتبط است، بنابراین مصرف منظم کیوی می تواند به کاهش احتمال ابتلا به سرطان 

کولون نیز منجر شود.
مؤثر در کنترل فشارخون

میوه کیوی نه تنها در تقویت سیستم ایمنی بدن بسیار مفید و مؤثر است، بلکه می تواند 
در کنترل فشارخون نیز به کمک انسان بیاید. طبق شواهدی که طی تحقیقی در سال 
2014 به دست آمده، مشخص شد مواد بیواکتیوی که از مصرف 3 کیوی در روز حاصل 
می شود، می تواند بیشتر از مصرف یک سیب در روز به کاهش فشارخون منجر شود. 
این خاصیت کیوی در طولانی مدت می تواند به کاهش احتمال شرایطی که ناشی از 

فشارخون بالا هستند )مثل سکته یا حمله قلبی( نیز کمک کند.
کاهش لخته شدن خون

علاوه بر کنترل فشارخون، کیوی در کاهش لخته شدن خون نیز مؤثر است. مطابق با 
نتایج تحقیق و بررسی دانشگاه اسلو، خوردن 2 تا 3 کیوی در روز به طور قابل توجهی خطر 
لخته شدن خون را کاهش می دهد. همچنین در این تحقیق مشخص شد این میوه میزان 
چربی خون را نیز کاهش می دهد. محققان می گویند که آثار کیوی مثل اثر مصرف روزانه 

آسپیرین برای بهبود سلامت قلب است.
محافظت در برابر از دست دادن بینایی

دژنراسیون ماکولا عامل از دست دادن بینایی است و خوب است که بدانید کیوی از 
چشمان شما در برابر دژنراسیون ماکولا محافظت می کند. این نتیجه، حاصل یک تحقیق 

و بررسی است که طی آن مشخص شد، مصرف 3 بار کیوی در روز، دژنراسیون ماکولا را 36 
درصد کاهش می دهد. به نظر می رسد مقادیر بالای زآگزانتین و لوتئین موجود در کیوی 

باعث این خاصیت می شود.
خطرات احتمالی ناشی از مصرف کیوی

معمولًا مصرف کیوی برای اغلب مردم خطری ندارد مگر آنکه جزو آن دسته افرادی 
باشید که به کیوی آلرژی دارند. علائم آلرژی به کیوی شامل موارد زیر است: 

-- خارش گلو
-- تورم زبان

--مشکل در بلعیدن
-- استفراغ

-- کهیر
آلرژی کیوی در افرادی که به فندق، آووکادو، لاتکس، گندم، انجیر و دانه  احتمال 

خشخاش آلرژی دارند بیشتر است. 
در موارد نادر، مصرف کیوی می تواند در مواقع خونریزی با آهسته کردن فرآیند لخته 
شدن خون منجر به افزایش خونریزی شود. همچنین این ویژگی کیوی می تواند منجر 
به تشدید مشکلات انعقاد خون شود. بنابراین افرادی که با مشکلات و اختلالات انعقاد 
خون )فرآیند لخته شدن خون( مواجه هستند و یا عمل جراحی انجام داده اند بهتر است 

از خوردن این میوه بپرهیزند.
در پایان باید گفت مصرف 1 تا 3 عدد کیوی در روز برای دریافت بهترین میزان مواد 

مغذی موجود در این میوه زمستانی کافی است.

میوه ای خوش طعم و سرشار از فایده

7 خاصیت کیوی

جهت  چند  از  را  زندگی تان  می تواند  تغذیه  در  آگاهی  ذهن 
متحول کند. شما چه قصدتان پرهیز از پُرخوری برای کاهش 
وزن باشد و چه حفظ سلامتی، ذهن آگاهی روشی مطمئن برای 
کنترل چیزهایی که می خورید و لذت بردن از غذا خوردن است. 

با ما همراه باشید...
ذهن آگاهی )mindfulness( تمرینی است که با شتاب گرفتن 
زندگی و زیاد شدن مشغله ها در دنیای امروز، اهمیت بیشتری 
پیدا کرده است. در چنین شرایطی، ذهن آگاهی کمکتان می کند 
توجه و تمرکزتان را به کاری که در حال انجامش هستید معطوف 
کنید و همزمان به چیزهای دیگر فکر نکنید. ذهن آگاهی در 
تغذیه می تواند زندگی تان را از چند جهت متحول کند. شما چه 
قصدتان پرهیز از پُرخوری برای کاهش وزن باشد و چه حفظ 
سلامتی، ذهن آگاهی روشی مطمئن برای کنترل چیزهایی که 

می خورید و لذت بردن از غذا خوردن است.
1- هنگام غذا خوردن تلویزیون و دیگر صفحه نمایش ها را 

از خود دور کنید
اسکرین ها مانند تلویزیون، موبایل و کامپیوتر، بدترین دشمن 
غذا  حالی  در  ما  بیشتر  امروزه  هستند.  خوردن  غذا  آگاهانه   ِ
می خوریم که مشغول تماشای برنامه ی مورد علاقه مان از تلویزیون 
هستیم یا صفحات اینترنتی را بالا و پایین می کنیم. بدین ترتیب 
توجه کنیم و حتی  به مقدار غذایی که می خوریم  نمی توانیم 
ممکن است وقتی غذا تمام می شود متعجب شویم که چه زمانی 
آن غذا را خوردیم. پس این بار که خواستید غذایتان را میل کنید 

همه ی صفحه نمایش ها را خاموش کنید و آگاهانه غذا بخورید.
2- هنگام غذا خوردن بنشینید و آرام باشید

غذا  برای  باید  شما  هم  امروز  شتاب زده ی  دنیای  در  حتی 
خوردنتان وقت صرف کنید و آرام باشید. اگر می خواهید آگاهانه 
غذا بخورید، بنشینید و به جای فکر کردن به چند کار دیگر، فقط 
به خوردنتان توجه کنید. اگر هنگام غذا خوردن ذهنتان درگیر 
باشد چگونه  ایمیل هایتان  افتاده و چک کردن  کارهای عقب 
می خواهید بفهمید چقدر خورده اید و چطور از خوردنتان لذت 

می برید؟
3- پیش از شروع به خوردن، مقدار غذایتان را مشخص 

کنید
پیش از اینکه غذا خوردن را شروع کنید، مقداری را که برایتان 
اندازه است در بشقابتان بگذارید. اگر کل غذای تهیه شده مقابل 
چشمانتان باشد مطمئن باشید بیشتر از آنچه برایتان کافیست، 
خواهید خورد. برای خودتان یک اندازه ی ثابت در نظر بگیرید و 
فقط همان را بخورید. این کار کمکتان می کند اشتهایتان را کنترل 

کنید.
بررسی  را  و هیجاناتتان  نیازهای غذایی، احساسات   -4

کنید
پیش از خوردن باید هیجانات خود را بررسی کنید تا ببینید 
آیا واقعاً گرسنه هستید یا دلیل تصمیمتان به خوردن غذا چیز 
دیگری است. اگر دیدید دلتان یک خوراکی خوشمزه می خواهد 
چون استرس دارید، ناراحتید و یا حوصله تان سر رفته است، پس 
باید فکر دیگری بکنید. قبل از غذا خوردن نیازهای تغذیه ای تان 

را بررسی کنید و ببینید چه چیزی بخورید بهتر است و چقدر و 
چگونه باید از آن بخورید.

5- بعد از هر لقمه، قاشق و چنگال را پایین بگذارید
معمولًا این گونه است که به محض اینکه لقمه ای را به دهان 
گذاشتیم، مشغول آماده کردن لقمه ی بعدی می شویم، حتی قبل 
از آنکه اول لقمه قبلی را خوب بجویم و قورت دهیم. این کار باعث 
می شود بدون توجه، مقدار زیادی را ببلعیم. پس بهتر است بعد از 
به دهان گذاشتن هر لقمه، قاشق و چنگال را پایین بگذارید و از 

آنچه در دهان دارید لذت ببرید و خوب آن را بجوید.
6- بشقاب کوچک تری بردارید

یک راه دیگر برای آگاهانه غذا خوردن این است که هنگام سرو 
غذا از بشقاب کوچک تری استفاده کنید. این کار کمکتان می کند 
مقدار غذایی را که می خورید کنترل کنید. بشقاب کوچک تر، غذا 

را به چشمانتان کافی و اندازه جلوه می دهد.

7- در سکوت غذا بخورید
غذا چیزی است که برای زنده ماندن به آن نیاز داریم؛ پس 
سزاوار این است که توجه و تمرکز خود را کاملًا معطوفش کنیم. 
زمانی که تنها غذا می خورید می توانید آن را تمرین کنید. اگر 
ذهنتان درگیر افکار و خیالات شد سعی کنید حواستان را به غذا 
برگردانید و در لحظه باشید. غذایی که می خورید را بو بکشید، به 
بافت و ذرات آن توجه کنید و با شکرگزاری و تحسین غذا، از آن 

لذت ببرید.
8- مجبور نیستید بشقابتان را خالی کنید

از کودکی به ما یاد داده اند تا بشقابمان را تمیز نکرده ایم از سر 
غذا بلند نشویم. هر چند این کار می تواند عادت خوبی باشد و 
باعث شود از همان اول مقدار کمتری سرو کنیم اما باید بدانید که 
اگر غذای بشقاب تمام نشده سیر شدید، نباید به اجبار به خوردن 
ادامه دهید. به نیازهای بدنتان توجه کنید و اگر دیدید نیازی به 
ادامه دادن نیست می توانید باقیمانده ی غذا را کنار بگذارید و در 

وعده ی بعدی آن را مصرف کنید.
9- هر لقمه را خوب بجوید

یکی از ساده ترین راه های آگاهانه غذا خوردن این است که هر 
لقمه را به خوبی بجوید، نه اینکه آن را ببلعید! توصیه شده است که 
هر لقمه را 30 بار بجوید تا بهتر هضم و جذب شود. علاوه بر این، 
خوب جویدن غذا کمک می کند از طعم و بافت آن پیش از اینکه 
فرو برده شود، لذت ببرید. مزیت دیگر خوب جویدن این است که 
جلوی پُرخوری را می گیرد و به محض اینکه به اندازه ی کافی غذا 

خوردید، احساس سیری خواهید کرد.
10- بابت غذایی که می خورید شکرگزاری کنید

وقتی برای غذا خوردن آماده می شوید کمی مکث کنید و حس 
امتنان و شکرگزاری خود را با صدای بلند اعلام کنید. بسته به 
باورها و عقایدتان هر جوری که دوست دارید این کار را انجام 
دهید. غذایی که می خورید حاصل زحمت کشاورزان و همه ی 
افرادی است که با کمک هم این نعمت خدادادی را به دست شما 
رسانده اند. خیلی خوب است که عادت شکرگزاری را برای خود و 
سایر اعضای خانواده جا بیندازید و با این کار، توجه و سپاس خود 

را نسبت به هر چیزی که به دهان می برید نشان دهید.

توصیه های تغذیه ای که زندگی تان را متحول می کند

10 نکته برای آگاهانه غذا خوردن

رونوشت آگهی حصر وراثت 
آقا / خانم سیده خدیجه حسینی دارای شناسنامه شماره 4662 به شرح 

دادخواست به کلاسه 971293 از این شورا درخواست گواهی حصر وراثت نموده و 
چنین توضیح داده که شادروان شهرام فیروز بخت بشناسنامه شماره 11069 در تاریخ 
1397/9/15 اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ، ورثه حین الفوت آن مرحوم 

منحصر است به : 
1 – سیده خدیجه حسینی ت ت 1352/5/30 ش ش 4662 فرزند سید مجتبی 

زوجه متوفی 
2 – آمنه فیروزبخت ت ت 1369/12/14 ش ش 0310469791 فرزند شهرام 

دختر متوفی 
3 – محدثه فیروزبخت ت ت 1378/5/15 ش ش 0311997252 فرزند شهرام 

دختر متوفی 
4 – پوریا فیروزبخت ت ت 1371/8/27 ش ش 0310774381 فرزند شهرام پسر 

متوفی 
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید 
تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از  متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهی ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد /م/م/30401 
رئیس شعبه شورای حل اختلاف

دیابت کنترل نشده می تواند بر اندام های مختلف بدن تاثیر گذار بوده و موجب 
مشکلات بینایی، عملکرد نامناسب کلیه ها، آسیب عصبی، مشکلات دهان و دندان، 

و دشواری در حفظ تعادل شود.
مشکلات تعادل می توانند به احساس سرگیجه، بی ثباتی، یا سبکی سر منجر شوند. 

این احساسات می توانند در حالات مختلف ایستاده، نشسته، یا خوابیده رخ دهند.
اگرچه تعادل بدن انسان با افزایش سن به تدریج افت می کند، برخی بیماری ها و 
شرایط سلامت نیز وجود دارند که می توانند تاثیر منفی بر تعادل انسان داشته باشند 
زیرا سیستم هایی از بدن را تحت تاثیر قرار می دهند که به حفظ ثبات مطلوب کمک 

می کنند. در ادامه با برخی از مهم ترین آنها بیشتر آشنا می شویم.
دیابت

دیابت کنترل نشده می تواند بر اندام های مختلف بدن تاثیر گذار بوده و موجب 
مشکلات بینایی، عملکرد نامناسب کلیه ها، آسیب عصبی، مشکلات دهان و دندان، 
و دشواری در حفظ تعادل شود. بی ثباتی معمولا در نتیجه ترکیبی از فقدان حواس، یا 
آسیب عصبی، و جریان خون ناکافی به قسمت پایینی پاها شکل می گیرد. متاسفانه، 
دیابت کنترل نشده موجب آسیب شدید رگ های خونی و/یا عصبی می شود که در 

نهایت به مشکلات شدید پا و قطع عضو منجر می شود.
مسائل مربوط به گوش داخلی

دستگاه دهلیزی، ساختار استخوانی در گوش، می تواند بر بینایی و تعادل انسان 
تاثیرگذار باشد. به گفته انجمن اختلالات دهلیزی آمریکا، دستگاه دهلیزی مسئول 
اطلاعات حسی مرتبط با حرکت، تعادل، و جهت یابی فضایی است. بر همین اساس، 

یک عفونت گوش ساده نیز می تواند موجب سرگیجه شود.
شایع ترین مشکل گوش داخلی که بر تعادل تاثیرگذار است، سرگیجه وضعیتی حمله 

ای خوش خیم )BPPV( نام دارد و زمانی رخ می دهد که بلورهای کلسیم در گوش 
داخلی که به کنترل تعادل کمک می کنند از موقعیت عادی خود خارج شده و به 
هر قسمت دیگر گوش داخلی می روند. به گفته کلینیک مایو، این شایع ترین دلیل 

سرگیجه در بزرگسالان است.
میگرن

اگر از افرادی باشید که به میگرن مبتلا هستند، با دردی که به واسطه حساسیت 
شدید به به نور و صدا می تواند موجب بیماری حرکت، مشکلات بینایی و اختلال در 
تعادل شود، آشنا هستید. سرگیجه معمولا زمانی رخ می دهد که سیستم اطلاعات 
دیداری بدن در پردازش درست محرک های بیرونی از طریق مغز که برای حفظ تعادل 

درست نیاز است، ناتوان عمل می کند.
نتایج پژوهشی که در نشریه Journal of Vestibular Research منتشر شد، نشان 
داد که سرگیجه مرتبط با میگرن موجب اسپاسم، شل شدن رگ های خونی، و تغییر 
در جریان خون به سمت مغز می شود. سرگیجه مرتبط با میگرن به بخش های مسئول 

تعادل در مغز حمله می کند که بی ثباتی را به همراه دارد.
پا درد و بیماری های پا

یکی از دلایل آشکار مشکلات تعادل می تواند یک سری از بیماری ها و شرایط مرتبط 
با پاها باشد. مشکلات پا از پینه و میخچه تا انحراف انگشت شست پا و پا درد می توانند 

تاثیر منفی بر تعادل انسان داشته باشند.
فشار خون پایین

افت فشار خون ارتواستاتیک زمانی رخ می دهد که جریان خون به مغز کاهش 
یافته و این می تواند موجب افت فشار خون شود. این شرایط فشار خون در شریان 
ها را کاهش داده و مغز از دریافت خون سرشار از اکسیژن محروم می شود. نتیجه 
این شرایط سبکی سر، آگاهی فضایی مختل شده، سرگیجه و حتی غش، در صورت 
نشستن یا برخاستن خیلی سریع، است. به طور معمول، افرادی که دارای فشار خون 
کمتر از 90 روی 60 هستند، به عنوان افراد دارای فشار خون پایین در نظر گرفته می 

شود.
بیماری ام اس

مولتیپل اسکلروزیس یک بیماری خودایمنی است که کل سیستم عصبی، از جمله 
مغز و نخاع را تحت تاثیر قرار می دهد. این بیماری به میلین، پوشش محافظ اعصاب، 
حمله کرده و موجب التهاب و اغلب آسیب دیدگی میلین می شود. میلین مسئولیت 
انتقال تکانه ها از طریق الیاف عصبی را بر عهده دارد و هر گونه آسیب دیدگی آن می 
تواند اثر بزرگی را موجب شود. به طور خاص، هرگونه آسیب دیدگی مخچه، یکی از 
بخش های مهم مغز، می تواند بر تعادل فرد اثرگذار بوده و به بی ثباتی یا ناتوانی در 
کنترل اندام ها منجر شود. یکی از نخستین نشانه های بیماری ام اس از دست دادن 

تعادل یا بی حسی در یک سمت از بدن است.
در حال حاضر، درمانی برای بیماری ام اس وجود ندارد، اما آگاهی درباره آن نسبت 
به گذشته بیشتر شده است زیرا افراد بسیاری را تحت تاثیر قرار می دهد. پیشرفت های 
پزشکی نیز ما را هرچه بیشتر به یافتن راه حلی برای این شرایط نزدیک کرده است. 
تشخیص زودهنگام بیماری ام اس بهترین گزینه برای مدیریت علائم آن محسوب می 

شود.
برخی داروها

در شرایطی که بیشتر داروها برای کمک به بهبود ما تجویز می شوند، اما بسیاری از 
آنها می توانند دارای عوارض جانبی باشند که اثری منفی بر تعادل بدن می گذارند. به 
عنوان مثال، مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا به برخی از داروهای آرام بخش، 
ضد افسردگی، آنتی هیستامین ها و فشار خون اشاره داشته است که با مشکلات 

بینایی، خواب آلودگی، سرگیجه، و آسیب دیدگی گوش داخلی )مرکز تعادل ما( مرتبط 
هستند.

بیماری های چشم
پیش تر اشاره شد که برخی شرایط می توانند در بینایی ما مشکل ایجاد کرده و به بروز 
مشکلات تعادلی منجر شوند )به عنوان مثال، دیابت(. با این وجود، در صورت مختل 
شدن بینایی، چشم ها خود می توانند دروازه ای برای سرگیجه و فقدان تعادل باشند. 
در صورت بروز مشکل در بینایی یا حتی تمرکز ممکن است به راحتی تعادل خود را 
از دست بدهید. گاهی اوقات راه حل به سادگی استفاده از عینکی جدید است، اما 
در موارد دیگر ممکن است مساله ای جدی تر، مانند بیماری چشم دلیل اصلی بروز 
مشکل باشد. آزمایش سالانه چشم ها برای تشخیص و پیشگیری از مساله ساز شدن 
بیماری هایی مانند آب سیاه و آب مروارید توصیه شده است. در بیشتر موارد، تشخیص 

زودهنگام به درمان موفقیت آمیز منتج می شود.
آسیب عصبی

نوروپاتی محیطی یک آسیب عصبی است که در بیماران مبتلا به دیابت رایج بوده، اما 
می تواند به واسطه عفونت، اعتیاد به الکل، یا صدمات دیگر که موجب آسیب عصبی 
می شوند نیز شکل بگیرد. زمانی که اعصاب کنترل کننده حرکت یا ماهیچه ها تحت 
تاثیر قرار می گیرند، این شرایط می تواند به از دست رفتن هماهنگی یا تعادل منجر 

شود.
از دیگر نشانه های نوروپاتی محیطی می توان به درد تیز، سرگیجه، ضعف ماهیچه 
ای، مشکلات معده، بی حسی در دست ها و پاها، تعریق بیش از حد، و حساسیت 
به لمس اشاره کرد. در شرایطی که آسیب عصبی تقریبا همواره برگشت ناپذیر است، 

تشخیص زودهنگام می تواند به درمان علائم کمک کند.
بیماری پارکینسون

مسائلی که در سیستم ایمنی بدن ایجاد می شوند می توانند دلیل اصلی بسیاری 
از مشکلات تعادلی و وضع اندامی انسان باشند. به عنوان مثال، بیماری پارکینسون، 
بیماری ام اس، سکته مغزی، یا اختلالات مرتبط با آتاکسی )آتروفی سلول های مخچه 
مغز( اغلب با ناتوانی در کنترل ماهیچه در پاها و دست ها همراه هستند که به از دست 

رفتن تعادل، دشواری در راه رفتن، و کاهش هماهنگی منجر می شود.
بیماری پارکینسون اثر چشمگیری بر تعادل و هماهنگی انسان دارد زیرا ناحیه از مغز 
که وظیفه تولید دوپامین را بر عهده دارد، تحت تاثیر قرار می دهد. این ماده امکان انجام 
حرکات روان و هماهنگی حرکات ماهیچه ای را فراهم می کند. افراد مبتلا به بیماری 
پارکینسون مرگ تدریجی سلول های این بخش از مغز را تجربه کرده و این شرایط به 
کاهش سطوح دوپامین منجر می شود. افت 60 تا 80 درصدی تولید دوپامین با آغاز 

علائم بیماری پارکینسون همراه است.
تومور مغزی

مغز یکی از مهم ترین اندام ها در زمینه عملکرد بدن محسوب می شود زیرا با سیستم 
عصبی مرکزی ما پیوند خورده است. بخش هایی مشخص از مغز مسئول حرکت و 
هماهنگی هستند، از این رو، اگر یک تومور در این بخش ها تشکیل شود می تواند بر 

تعادل و سرگیجه اثرگذار باشد.
سندرم رمزی هانت

علائم سندرم رمزی هانت )هرپس زوستر اتیکوس( شبیه به زونا بوده و شامل راش 
های پوستی، ضعف، افت شنوایی، و گوش درد می شود. این شرایط می تواند بر 
اعصاب صورت، شنوایی و دهلیزی در نزدیکی یکی از گوش های شما اثرگذار باشد. 
سندرم رمزی هانت می تواند اثر چشمگیری بر تعادل انسان داشته و موجب سرگیجه 

یا وزوز گوش شود.

بیماری های اثرگذار بر تعادل بدن انسان
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اجتماعی

نگاهی به دستاوردهای انقلاب اسلامی برای سازندگی 
و پیشرفت هرچه بیشتر قم در طول چهل سال گذشته 
نشان می دهد، تلاش برای محرومیت زدایی از روستاها 
از اهداف مهم نهضت، همواره توسط  به عنوان یکی 

مسئولان این استان دنبال شده است.
درسال  مسکن  و  نفوس  عمومی  سرشماری  طبق 
 20 بالای  جمعیت  با  روستا   127 دارای  قم   ،1395
خانوار است، همچنین جمعیت ساکن مناطق روستایی 
این استان بیش از 55 هزار و 865 تن است که در قالب 

17 هزار و 385 خانوار زندگی می کنند.
بیان شده جمعیت ساکن در مناطق  آمار  بر اساس 
روستایی قم حدود پنج درصد جمعیت کل استان است، 
این  ساکنان  آسایش  و  رفاه  برای  اسلامی  انقلاب  اما 
مناطق تمام همت خود را به کار گرفت و امروز روستاهای 
آب،  جاده،  نظیر  ساختی  زیر  امکانات  نظر  از  هم  قم 
برق، گاز، تلفن و اینترنت و هم از نظر خدمات مورد نیاز 
همچون وجود مسجد و مدرسه، خانه های بهداشت، 
زندگی،  امکانات  سایر  و  نشانی  آتش  پلیس،  پاسگاه 

وضعیت مطلوبی دارد.
همچنین در چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، 
موضوع ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی قم به 
عنوان یک موضوع مهم و راهبردی در دستور کار مدیران 
استان قرار گرفته است و آنان تلاش می کنند با توسعه 
کسب و کارهای مبتنی بر کشاورزی و دامداری، ایجاد 
کارگاه های کوچک صنایع دستی و نیز رونق گردشگری 
وبوم گردی دراین مناطق، معیشت روستائیان را بهبود 

بخشند.
در همین رابطه خبرنگار ایرنا درگفت و گو با شماری از 
مسئولان استان، اقدامات و پیشرفت های حاصل شده 
برای روستاهای قم در طول 40 سال گذشته را مورد توجه 

قرار داد.
* تامین آب شرب، حیاتی ترین عنصر محرومیت 

زدایی در قم 
انقلاب  گفت:  رابطه  این  در  قم  فرماندار  سیار  رضا 
اسلامی علاوه بر تلاش هایی که در طول سالیان اخیر 
برای تامین آب شرب مورد نیاز مردم شهر قم انجام داد تا 
ادامه زندگی در این شهر ممکن باشد، طرح های گسترده 
محروم  و  روستایی  مناطق  به  آبرسانی  برای  نیز  را  ای 
به اجرا گذاشت که حتی روستاهای دوردست  استان 
آشامیدنی  آب  از  نیز  کوهستانی  مناطق  در  مستقر  و 
سالم برخوردار شدند که نمونه آن در طرح آب رسانی به 
روستاهای بالادست شهر کهک قم، قابل مشاهده است. 
طرح آبرسانی به 10 روستای بالادست شهر کهک استان 
قم با اعتبار 137 میلیارد ریال و تامین آب مورد نیاز بیش 
از 20هزارتن در شهریور ماه سال گذشته به بهره برداری 
رسید. بخش کهک یکی از بخشهای پنجگانه قم است 
که در فاصله 35 کیلومتری شهر قم قرار دارد، استان قم 
دارای یک شهرستان قم و پنج بخش مرکزی، خلجستان، 

کهک، جعفریه و سلفچگان است.
* گازرسانی به مناطق روستایی قم نماد کار جهادی 

بود
به روستاهای قم در سالهای  سیار گفت: گازرسانی 
گذشته در اولویت برنامه های توسعه استان بود و بسیار 
از خانه های روستایی هم اکنون با گاز طبیعی گرم می 
شود، در عین حال عملیات گازرسانی به مناطق روستایی 
دور دست نیز با حمایت مسئولان و مشارکت مردم بومی 
ادامه یافت که از جمله آن می توان به عملیات گازرسانی 
به 17 روستای دهستان قاهان که فاصله زیادی با مرکز 

استان دارد، اشاره کرد.

برای اجرای طرح گازرسانی به دهستان قاهان 260 
میلیارد ریال از محل اعتبارهای ملی و استانی درنظر 

گرفته شده است.
بر  مالیات  محل  از  روستایی  اعتبارات  افزایش   *

ارزش افزوده 
سیار گفت: بر اساس برنامه ششم توسعه کشور، از 
محل درآمدهای مالیات بر ارزش افزوده، اعتبارات قابل 
توجهی در اختیار دهیاری ها و مسئولان روستاها قرار 
گرفت که این مساله نقش مهمی در تعادل بخشی میان 

امکانات موجود در شهر و روستاهای استان داشت.
وی ادامه داد:این اعتبارات را می توان در زمینه های 
مختلف برای توسعه روستاها استفاده کرد و به همین 
دلیل دست مسئولان محلی برای عملیاتی کردن برنامه 

های مورد نظر خود با این اعتبار، باز است.
از اعتبار  فرماندار قم گفت: هزینه کردن این حجم 
برای توسعه و محرومیت زدایی از روستاهای استان قم، 
رضایت مردم و افزایش مشارکت آنان در فعالیت های 

اجتماعی را در پی داشته است.
همچون  قانونی  اعتبارات  سایر  افزود:برخلاف  وی 
اعتبارات تحت اختیار بنیاد مسکن که نمی توان از آن 
برای تملک بناهای معارض توسعه روستا استفاده کرد، از 
این اعتبار می توان در شرایط مختلف بهره برد و علاوه بر 
خرید بناهای معارض در طرح توسعه راه های روستایی، 
از آن برای بازسازی شبکه های فرسوده آب رسانی، ایجاد 
خطوط جدید انشعاب آب، برق و همچنین گازکشی به 

مناطق روستایی استفاده کرد.
* اشتغال، مهمترین رکن توسعه روستایی 

مدیرکل امور روستایی وشوراهای استانداری قم نیز 
، بیان کرد: انقلاب اسلامی برای محرومیت زدایی از 
روستاها 2 کار بنیادین انجام داد،نظام درابتدا با اجرای 
طرح های عمرانی گسترده، خدمات زیربنایی مورد نیاز 
روستاییان را ارائه و لوازم آسایش مردم ساکن در مناطق 
روستایی را فراهم کرد و در مرحله بعد با ایجاد فرصت 
های اشتغال و درآمد زایی به عنوان مهمترین رکن توسعه 
روستایی، برای محرومیت زدایی و آبادانی هرچه بیشتر 
نظام  افزود:  چهرگانی  سجاد  برداشت.  گام  روستاها 
با  را  روستاها  در  زدایی  محرومیت  اسلامی  جمهوری 
سیاست ایجاد اشتغال و افزایش درآمد دنبال کرد، چرا 
که این راهبرد موجب رونق اقتصادی و در نهایت رونق 

اجتماعی مناطق روستایی می شود.
وی بیان کرد: این راهبرد درقم نیز به عنوان یک برنامه 
شناخت  با  استان  مسئولان  و  شود  می  دنبال  کارآمد 
ظرفیت های هر منطقه روستایی به فکر ایجاد مشاغل 
مرتبط با آن هستند تا علاوه بر ایجاد اشتغال پایدار، از 
مهاجرت ساکنان روستاها به مناطق شهری جلوگیری 
شود. وی ادامه داد: حمایت از روستاها امروز به عنوان 
یکی از مهمترین برنامه های نظام جمهوری اسلامی و 
دولت، دنبال می شود و در همین رابطه تسهیلات بسیار 
مناسبی در قالب طرح خود اشتغالی روستاییان درنظر 
گرفته شده است که سهمیه قم از این اعتبارات در سال 

جاری بیش از 202 میلیارد تومان است.
* تامین بازار بزرگترین دغدغه اقتصادی روستاییان 
وی بیان کرد: ایجاد بازار برای عرضه محصولات تولید 
شده در روستاها بهترین راهکار برای رونق اقتصادی در 
این مناطق است و در همین رابطه نمایشگاه های دائمی 
عرضه محصولات روستایی در قم ایجاد خواهد شد و 
تولیدکنندگان روستایی برای معرفی محصولات خود در 

جشنواره های ملی و بین المللی حضور می یابند.
مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری قم گفت: 

مسئولان استان برای حل مشکل تامین بازار محصولات 
روستاییان به عنوان بزرگترین دغدغه ایشان برای ادامه 
فعالیت، تمام تلاش خود را به کار بسته اند و با تعریف 
هشت مدل اقتصادی به دنبال محرومیت زدایی از چهره 

روستاها هستند.
چهرگانی گفت: اجرای الگوی توسعه و تکمیل سبد 
کالای تولید بر اساس نیاز بازار، تکمیل حلقه تولید تا 
مصرف، ایجاد بازارچه های عرضه مستقیم محصول، 
برون سپاری در فرآیند تولید، تشکیل کانون های تولید، 
تغییر در بسته بندی برای ارائه محصول، ایجاد تقاضای 
جدید در بازار و افزایش بهره وری از جمله راهکارهایی 
مناطق  بیشتر  هرچه  اقتصادی  رونق  برای  که  است 
روستایی استان قم و محرومیت زدایی از این مناطق، 

دنبال می شود.
وی بیان کرد: ایجاد کارگاه های ساخت صنایع دستی، 
استقرار صنایع تبدیلی و تکمیلی محصولات کشاورزی 
و همچنین توسعه گردشگری مبتنی بر ویژگی های بوم 
مناطق روستایی قم نیز از جمله راهبردهای توسعه کسب 

و کار در این مناطق است.
* رشد 50 درصدی باسوادی در روستاهای قم

در همین رابطه معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و 
پروش قم، رشد 50 درصدی باسوادی در روستاهای این 
استان در طول چهل سال گذشته را از افتخارات نظام 
اسلامی برشمرد و گفت: گستردگی فعالیت های آموزش 
و پرورش و نهضت سواد آموزی در روستاها به توسعه و 
رشد فرهنگی، آموزشی، اقتصادی، کشاورزی وشکوفایی 

استعدادها وکارآفرینی و اشتغال زایی کمک کرده است.
حجت الاسلام و المسلمین محمد رضا قاسمی نیا، 
افزود: کاهش فاصله میزان باسوادی بین شهر و روستا به 
حدود10 درصد نشان از توجه و اهتمام نظام اسلامی به 

ایجاد برابری در خدمات آموزشی است. 
وی ادامه داد: توجه به باسوادی افراد محروم از نعمت 
سواد در روستاها و خدمات رسانی آموزشی و دسترسی 
روستاییان به مدرسه و آموزش های رسمی وغیررسمی 

از برکات پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی می باشد. 
وی بیان کرد: طبق آمار در استان قم، پیش از انقلاب 
اسلامی در سال 1357 حدود30 درصد از روستائیان 
این  اسلامی  انقلاب  سال  درچهل  که  بودند  باسواد 
رقم به حدود 80 درصد رسیده است، رشد حدود 50 
درصدی باسوادی درروستاهای استان قم به طور یقین 
در پیشرفت و آبادانی روستاها وموفقیت های روستاییان 

نقش شایسته وتاثیرگذاری داشته است.
   *   33هزار مشترک آب در روستاهای استان قم 

بر بهره برداری شرکت آب و فاضلاب  معاون نظارت 
روستایی قم نیز گفت: هم اکنون بخش عمده ای از 
روستاهای بخش های پنجگانه استان قم از آب پایدار 
سرشاخه های دز برخوردار هستند که امیدواریم با اتمام 
طرح های عمرانی تمام روستاها از آب بهداشتی بهره 
مند شوند. وحید بذر افشان افزود: همچنین عملیات 
ایجاد و اصلاح شبکه های آبرسانی روستاهای استان 
قم، ایستگاه پمپاژ آب، مخازن ذخیره آب و انشعاب های 
جدید مشترکان در حال اجراست. وی با بیان این که 
آبرسانی سیار به 36 روستای استان نیز به صورت سیار 
می گیرد، ادامه داد: 21 روستا زیرپوشش این شرکت و 
حدود 15 روستا غیرپوشش )زیر 20 خانوار( است که به 
صورت میانگین هفته ای 70 سرویس آبرسانی سیار به 

این تعداد روستاها انجام می شود.
قم با مساحت حدود 11 هزار کیلومتر مربع در حاشیه 
تهران  شهر  جنوب  کیلومتری   140 فاصله  در  کویر، 
قرار دارد؛ این استان دارای پنج بخش مرکزی، کهک، 
خلجستان، سلفچگان و جعفرآباد و پنج شهر قم، قنوات 
، کهک، دستجرد و جعفریه ، 10 دهستان و 363 آبادی 

است.
   *   88درصد خانوارهای روستایی قم از نعمت گاز 

بهره مند هستند
مدیرعامل شرکت گاز قم با اشاره به این که استان از 
نظر برخورداری از نعمت گاز در سطح کشور، در رتبه 
های نخست قرار دارد، گفت:تعداد روستاهای بالای 20 
خانوار استان، 155 روستا می باشد که 115 روستا از 
نعمت گاز بهره مند هستند و عملیات گازرسانی در 31 

روستا نیز در حال انجام است.
علیرضا نصیری اضافه کرد: در حال حاضر خطوط 
انتقال گاز موجود در استان قم، 63 کیلومتر می باشد و 
تعداد 169 هزار و 699 علمک گاز نیز نصب شده است.

وی ادامه داد: تعداد مصرف کنندگان گاز قم در بخش 
خانگی 360 هزار و 842 مشترک است که سهم روستاها 

در این بخش 7.5 درصد می باشد.

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر  خبرداد

بهسازی و جداره  سازی ۱۲ محور تاریخی 
فرهنگی شهر قم

حضرت  مطهر  حرم  اطراف  زیباسازی  و  نوسازی  بهسازی،  سازمان  مدیرعامل 
معصومه)س( از بهسازی و جداره سازی 12 محور تاریخی فرهنگی شهر قم خبر داد.

علیرضا خاکی با اشاره به اقدامات سازمان بهسازی،  نوسازی و زیباسازی اطراف حرم 
مطهر حضرت معصومه)س(، برای تقویت ظرفیت های بافت فرسوده و تاریخی شهر اظهار 
کرد: این سازمان در حوزه مداخله در بافت به نوعی طرح احیا با حفظ شرایط موجود و 
بهسازی را انتخاب کرده است تا بتوانیم هم کیفیت زندگی در محلات را افزایش دهیم هم 
ظرفیت گردشگری را به آنها بیفزاییم. وی با بیان اینکه در سال های اخیر با احیای این 
سازمان،  اولویت بهسازی بافت های فرسوده و تاریخی شهر در دستور کار قرار گرفته است، 
تصریح کرد: در این راستا 12 پروژه ویژه در محورهای تاریخی و فرسوده شهر تعریف و در 
مرحله اجرا قرار گرفت. مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( بهسازی کف و جداره محور فرهنگی تاریخی خانه شاکری تا آب انبار 
لبچال، آب انبار لبچال تا خیابان آذر،  محوطه پیرامونی بیت النور،  خانه روحانی تا مسجد 
چهارمردان، تکیه آقا سید حسن، پامنار تا مسجد جامع و… را جزو این پروژه ها دانست و 
تصریح کرد: بیش از 33 هزار مترمربع پروژه تعریف و اجرایی شد که شرایط بسیار خوبی 
را در محلات تاریخی شهر قم ایجاد کرده است. وی طول مسیر محورهای بهسازی شده را 
بیش از 4 هزار متر دانست و افزود: سازمان بهسازی عددی نزدیک به 100 میلیارد ریال 

برای این پروژه های احیای بافت هزینه کرده و اختصاص داده است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

اتمام طرح مطالعاتی شناسایی گونه های گیاهی 
مناسب اقلیم شهر قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: طرح مطالعاتی شناسایی 
گونه های گیاهی مناسب اقلیم شهر قم تا پایان سال آینده به اتمام می رسد.

با  با بیان اینکه طرح جامع آب فضای سبز شهر قم به اتمام رسیده و  پیام جوادیان 
تصویب در دفتر شهری و وزارت کشور اعتبار خوبی به آن اختصاص خواهد یافت، اظهار 
کرد:  همچنین در حوزه مطالعات فضای سبز و آبرسانی به تاسیسات اقدامات دیگری نیز 
انجام شده تا بتوان پروژه ها را با پشتوانه علمی پیش برد. وی به انجام مطالعات طرح جامع 
مناسب سازی پساب اشاره کرد و افزود:  شناسایی گونه های گیاهی مناسب اقلیم شهر قم 
نیز در حال انجام است که تا پایان سال آینده به اتمام می رسد. مدیرعامل سازمان پارک ها و 
فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه مطالعات طرح جامع کمربند سبز شهر قم در مرحله 
انتخاب مشاور است، افزود:  سه طرح مطالعاتی نیز برای سال آینده پیش بینی شده که 
شامل مطالعات امکان سنجی استحصال و ذخیره روان آب های حاصل از بارندگی،  مطالعات 
روش های استفاده بهینه از مواد جاذب  رطوبت و نانو برای کاهش مصرف آب فضای سبز و 

مطالعات و شناسایی گونه های گیاهی پوششی جایگزین چمن در شهر قم است.

معاون فنی و عمرانی شهردار قم پیشنهاد داد

عبور قطار سریع السیر از ایستگاه تبادلی جمکران 
معاون فنی و عمرانی شهردار قم گفت: پیشنهاد شهرداری عبور قطار سریع السیر از 

ایستگاه تبادلی جمکران است.
علیرضا قاری قرآن با اشاره به آخرین وضعیت تعیین تکلیف نحوه عبور قطار سریع السیر 
از شهر قم اظهار کرد: طبق آخرین تصمیمات، نظر بر این قرار شد که قطار سریع السیر از 
حد فاصل ایستگاه آ2 و آ3 از شمال مسجد مقدس جمکران عبور کرده ولی به نظر می رسد 
که هنوز این مسیر تصویب نهایی نشده است. وی با تاکید بر اینکه آمدن قطار سریع السیر 
به مرکز شهر و خروج آن چالش است، تصریح کرد: اینکه ارتباط با خط اول مترو برقرار 
شود برنامه ای است که در آینده شکل خواهد گرفت و اگر همین مسیر مد نظر تحقق یابد 
پیش بینی های لازم برای اتصال قطار به مترو صورت خواهد گرفت. معاون فنی و عمرانی 
شهردار قم با بیان اینکه پیشنهاد شهرداری برای اتصال قطار سریع السیر اتصال به ایستگاه 
تبادلی جمکران است، افزود: این ایستگاه قابلیت ایجاد یک پایانه را دارد و مسافر هم 

مستقیما وارد شهر نشده و شهر دیگر محور ترددها نمی شود.

 مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم:

۱۷ فروشگاه همشهری در قم به مردم 
خدمت رسانی می کنند

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم از 
فعالیت 17 فروشگاه همشهری در شهر و خدمات رسانی به مردم خبر داد.

 علیرضا مظفری با اشاره به وضعیت فعالیت فروشگاه های همشهری در سطح شهر قم 
اظهار کرد: این فروشگاه ها توسط سازمان میادین میوه و تره بار احداث شده و به بخش 
خصوصی واگذار شده تا نیازها و مایحتاج عمومی مردم توسط آنها برطرف شود. وی با بیان 
اینکه 17 فروشگاه همشهری در سطح شهر تاکنون احداث و فعال شده است، تصریح کرد: 
این فروشگاه ها در نقاط مختلف شهر و با توجه به وضعیت تراکم مراکز خدماتی راه اندازی 
تره بار  و  میوه  میادین  سازمان  مدیرعامل  شود.  برطرف  محلات  مردم  نیازهای  تا  شده 
شهرداری قم مجموع مساحت فروشگاه های همشهری شهر قم را بالغ بر 14 هزار مترمربع 
عنوان کرد و افزود: با توجه به کمبود مراکز خدماتی تامین مایحتاج عمومی 9 مورد از این 

فروشگاه ها در منطقه پردیسان راه اندازی شده و در حال خدمت رسانی به مردم است.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم  مطرح کرد

پیش بینی تحقق نزدیک به ۱۰۰ درصدی 
بودجه سال۹۷ 

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم گفت: با توجه به اصلاح بودجه امسال 
به 2 هزار و100 میلیارد تومان پیش بینی می شود که بودجه سال 97 بالغ بر 100 درصد 
تحقق داشته باشد.  محسن رنجبر با اشاره به افزایش بودجه 97 شهرداری در اصلاحیه 
به 2 هزار و 100 میلیارد تومان افزود: این اصلاحیه در صحن علنی شورای شهر مصوب 
شده است و امیدواریم بتوانیم این بخش بودجه را هم محقق کنیم؛ تلاش بر این بوده که با 
احتیاط بودجه ریزی کنیم و تمام این سال ها در صورت بررسی بودجه پیشنهادی، مصوب، 
اصلاحی و تفریغی مشخص می شود که تلاش شده کمترین انحراف در بودجه صورت 
گیرد و این به دلیل رصدهای مکرر و ارزیابی عملکرد مستمر است. رنجبر خاطرنشان کرد: 
زمانی که بودجه در اصلاح افزایش پیدا می کند و شورا نیز آن را تصویب می کند یعنی قطعا 
بودجه اصلی پیشنهادی محقق خواهد شد و تلاش بر این است که بیش از آن نیز محقق 
شود. وی با بیان اینکه پیش بینی می شود که بودجه سال 97 بالغ بر 100 درصد تحقق 
داشته باشد، تصریح کرد: از 2 هزار و 350 میلیارد تومان بودجه پیشنهادی سال آینده 80 
درصد عمرانی و 20 درصد عمرانی است؛ 4 هزار و 621 میلیارد ریال بودجه سال آینده 

جاری و 18 هزار 887 میلیارد ریال آن عمرانی است.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم :

احداث کارخانه زباله سوز هنوز به نتیجه 
نرسیده است

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: با توجه به شرایط مالی و ارزی 
کشور، توجیه اقتصادی سرمایه گذاری برای احداث هاضم و زباله سوز پایین آمده و هنوز با 
توجه به برگزاری دو فراخوان سرمایه گذار برای این پروژه جذب نشده است.  سیدعبدالله 
میر ابراهیمی با بیان اینکه طی سال های اخیر شهرداری به طور جد پیگیر جلوگیری از دفن 
زباله ها در سایت البرز با احداث سیستم های تبدیلی بوده است، اظهار کرد: متاسفانه یکی از 
پروژه های شهرداری در این زمینه احداث کارخانه زباله سوز و هاضم بوده که به دلیل مشکلات 
اقتصادی و برخی قوانین دولت همچنان به نتیجه نرسیده است. وی با بیان اینکه در بحث 
زباله سوز و هاضم حجم سرمایه گذاری 200 تا 300 میلیارد تومان است، تصریح کرد: با 
توجه به تنش های اقتصادی که در کشور وجود دارد و وضعیت نرخ ارز ریسک سرمایه گذاری 
بالا رفته و مشکلاتی هم در بخش قیمت خرید برق داریم که براساس ریال است. مدیرعامل 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینکه سرمایه گذار برای احداث این کارخانه ها 
باید منابع ارزی وارد کند، خاطرنشان کرد: به همین خاطر توجیه اقتصادی پایین آمده و هنوز 
با توجه به برگزاری دو فراخوان سرمایه گذار جذب نشده است. وی با اشاره به مشکلاتی که 
در زمینه جذب سرمایه گذار خارجی در کشور وجود دارد، افزود: هنوز محدودیت هایی از باب 

سرمایه گذاری خارجی در ایران داریم که نگران بحث تحریم ها هستند.

مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم  خبرداد

راه اندازی مسیر جدید بیمارستان شهدا
مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از راه اندازی مسیر میدان مطهری به 

بیمارستان شهدا خبر داد.
مومنی موحد افزود :  با توجه به افتتاح این بیمارستان و نیاز مراجعه کنندگان به استفاده 
از حمل و نقل عمومی از میدان مطهری ، خیابان امامزاده ابراهیم ، 20 متری مطهری 
،خیابان توحید به بیمارستان شهدا مسیر جدید راه اندازی شده و طبق ساعت زمانبندی 

اتوبوس ها در این مسیر تردد خواهند داشت.
وی افزود   : در حال حاضر با توجه به تقاضای سفر ،اتوبوس ها با فاصله زمانی نیم ساعت 
در این مسیر تردد خواهند داشت و در صورت استقبال شهروندان تعدد ناوگان این مسیر 

افزایش می یابد.

در جلسه شورای برنامه ریزی استان مصوب شد

مرکز چاپ و نشر قم به شهرک صنعتی تبدیل شد
در ششمین جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه قم که عصر شنبه در تالار امام جواد )ع( 
استانداری ترتیب یافت موضوع تعیین تکلیف مرکز چاپ و نشر این استان مطرح و با 

موافقت اعضا این مکان به عنوان شهرک صنعتی چاپ و نشر به رسمیت شناخته شد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم در این جلسه اظهار داشت: صنعت چاپ و نشر 
استان از ظرفیت های بالایی برخوردار است. سید موسی حسینی کاشانی با اشاره به 
ایجاد شهرک صنعتی چاپ و نشر به منظور سامان دهی چاپخانه های این استان افزود: 
رویکرد اصلی احداث این شهرک از ابتدا صنف چاپ و نشر بوده ولی بهترین زمین های آن 
به صنوف دیگر واگذار شده است. وی با بیان اینکه مساله نشر تنها 10 درصد صنعت چاپ 
و نشر را شامل می شود، اضافه کرد: صنایع وابسته به این حوزه باید تقویت شود و بیشترین 
فضای شهرک نیز به این موضوع تعلق بگیرد. شهرک چاپ و نشر قم به مساحت 200 
هکتار در کیلومتر 5 آزادراه قم - تهران بعد از عوارضی در حال احداث است. قم در حال 
حاضر علاوه بر شهرک چاپ و نشر دارای 6 شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، سلفچگان، 
محمود آباد، ثامن الائمه )ع( و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و همچنین چهار 
ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
همچنین اذعان کرد: زیرساخت های فرهنگی موجود دراین استان در بسیاری از شاخص 
ها و معیارها استاندارد نیست. وی تصریح کرد: زیرساخت های فرهنگی زیادی در استان 
وجود دارد، ولی در موسسه های گوناگون متمرکز است و امکان استفاده از آن برای عموم 
مردم میسر نمی باشد. حسینی کاشانی یادآور شد: امکانات فرهنگی شهرک پردیسان به 
عنوان یکی از مناطق در حال گسترش و توسعه، با بیش از 140 هزار تن جمعیت قابلیت 
پاسخگویی به نیازهارا ندارد. پردیسان در منطقه هشتم شهرداری و در جنوب غربی شهر قم 
واقع شده است، این منطقه در سال 1377 توسط وزارت مسکن و شهرسازی وقت تاسیس 
و در سال 1390 به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد.   رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت قم نیز در این جلسه با اشاره به تخصیص 50 درصد از شهرک چاپ و نشر برای 
چاپخانه داران گفت: به دنبال عدم استقبال صنف مذکور از استقرار در این شهرک بخشی 
از آن به صنوف دیگر واگذار شده ولی همچنان نیمی از مساحت شهرک به چاپخانه داران، 
صحافان و لیتوگرافان اختصاص دارد. محمود سیجانی بیان کرد: توسعه شهرک یاد شده 
با تمرکز بر چاپ و نشر و جلوگیری از احداث واحدهای غیر مرتبط و مزاحم از هدف های 
در حال پیگیری سازمان صنعت و معدن قم محسوب می شود. جواد علیمددی سرپرست 
شرکت شهرک های صنعتی قم نیز در بخشی از این جلسه تصریح کرد: شهرک چاپ و نشر 
از نظر آب، برق و روشنایی، گاز، مخابرات و همه زیرساخت های لازم در شرایط خوبی قرار 
دارد، ولی به دلیل عدم استقبال چاپخانه داران بخشی از آن به بنک داران و سوهانی ها 

واگذار شده و تنها 2 قرارداد با چاپخانه داران منعقد شده است.
 

معاون آموزش دانشگاه علوم پزشکی قم:

۲ هزار دانشجو در هفت دانشکده پزشکی قم 
تحصیل می کنند

معاون آموزش دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر 2 هزار دانشجوی دختر 
و پسر در هفت دانشکده پزشکی قم تحصیل می کنند که این پیشرفت و تحول از جمله 

دستاوردهای پیروزی انقلاب اسلامی است.
سید حسن عادلی افزود: همزمان با استان شدن قم در سال 1375 و با ارتقای شبکه 

بهداشت و درمان، دانشکده علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی قم شکل گرفت.
وی اضافه کرد: دانشکده  های پرستاری و بهداشت با موافقت اصولی وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی ایجاد و در سال 1376 با پذیرش دانشجو در رشته کارشناسی 

پرستاری، فعالیت آموزشی دانشکده به طور رسمی آغاز شد.
وی با بیان این که دانشکده علوم پزشکی قم در سال 83 به دانشگاه ارتقا یافت، ادامه 
داد: در حال حاضر 2 هزار دانشجو در 30 رشته از جمله اطفال، داخلی، بیهوشی و 

جراحی از مقطع کاردانی تا دکترای تخصصی مشغول به تحصیل هستند.
عادلی بیان کرد: 206 عضو هیات علمی در هفت دانشکده دانشگاه علوم پزشکی قم 
از جمله دانشکده های سلامت و دین و طب سنتی هستند. وی با بیان این که وجود این 
تعداد دانشجو، دانشکده و عضو هیات علمی از دستاوردهای انقلاب اسلامی است، افزود: 
تا پیش از پیروزی انقلاب اسلامی پزشکان کشورهای خارجی از جمله پاکستان، بنگلادش 
و هندوستان در ایران طبابت می کردند، در حالی که امروز پزشکان ایرانی در تمام رشته 
های تخصصی سرآمد هستند. وی اضافه کرد: قبل از پیروزی انقلاب اسلامی، بیماران قم 
برای درمان باید به تهران و یا حتی خارج از کشور مراجعه می کردند، در حالی که امروز با 
پیشرفت شاخص های پزشکی و تحول بنیادین در آموزش پزشک و تربیت گروه پزشکی نه 
تنها امکان درمان بیماری های مختلف در قم وجود دارد، بلکه این استان از حضور پزشکان 
خارجی کاملا بین نیاز است. معاون آموزش دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به ارتقای 
جایگاه زنان در سلامت و آموزش پزشکی و همچنین افزایش چشمگیر تعداد دانشجویان، 
پزشکان و متخصصان گروه پزشکی زن در جامعه، گفت: 84 تَن از اعضای هیات علمی 
دانشکده های پزشکی و یک هزار و 225 تَن از دانشجویان رشته های پزشکی در قم از میان 
زنان هستند. وی بیان کرد: با توجه به طی مراحل رشد و بالندگی با ارتقای فضای فیزیکی، 
جذب اساتید تراز اول و خریداری تجهیزات روز دنیا، امروز امکان جذب دانشجو در رشته 
 های گوناگون در مقاطع مختلف از کاردانی تا دکترای تخصصی در دانشکده های قم 
وجود دارد. به گفته وی، در حال حاضر 103 تَن از دانشجویان جذب شده، اتباع خارجی 
هستند. به گفته عادلی، در حال حاضر سه هزار و 500 تَن عضو جامعه نظام پزشکی قم 
هستند که شامل داروساز، دندانپزشک، علوم آزمایشگاهی، ماما و کارشناسان پروانه دار 
مثل اپتومتریست، ادیومتریست، فیزیوتراپیست، پزشک عمومی، متخصص و فوق تخصص 
می باشند. وی تصریح کرد: پزشکان تمام رشته های تخصصی و فوق تخصصی در قم 

حضور دارند و هیچ رشته ای نیست که پزشک آن در استان نباشد.

رئیس سازمان نظام مهندسی قم خبر داد:

برگزاری آزمون ورود به حرفه مهندسان  در قم
 رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم از برگزاری آزمون ورود به حرفه  

مهندسان با حضور  2 هزار و 257 نفر در قم در روزهای پنجشنبه و جمعه 11 و 12 بهمن 
ماه خبر داد.

امین مقومی   با اشاره به برگزاری آزمون ورود به حرفه مهندسان در قم در خصوص جزئیات 
آن اظهار داشت: در راستای اجرای قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان ، آزمون ورود 
به حرفه مهندسان برای متقاضیان اخذ پروانه اشتغال بکار مهندسی در رشته های عمران ، 
معماری ، مکانیک ، برق ، نقشه برداری ، شهرسازی و ترافیک همزمان با سراسر کشور در 
روزهای پنجشنبه و جمعه 11و 12 بهمن ماه در دانشگاه قم برگزار می شود.وی با اشاره 
به تعداد شرکت کنندگان در این آزمون اظهار داشت: در مجموع 2 هزار و 257 نفر در قم 

در این آزمون ثبت نام کردند که از این تعداد هزارو 972 نفر آقا و 285 نفر خانم هستند.
 رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان قم افزود: برای قبول شدگان در این آزمون 
پس از تکمیل مدارک مورد نیاز ، پروانه اشتغال به کار صادر می شود و این افراد می توانند 
فعالیت رسمی خود را آغاز کنند.مقومی گفت: در رشته عمران ، معماری ، مکانیک و برق 
دو آزمون محاسبه و نظارت برگزار می شود و نحوه برگزاری آزمون در رشته معماری نیز به 
صورت تستی و تشریحی است و علاوه بر آن در رشته های عمران و معماری آزمون اجرا نیز 
برگزار می شود.وی ادامه داد: آزمون اجرا و نظارت در رشته های عمران  و معماری و آزمون 
رشته های برق ، مکانیک ، نقشه برداری ، شهرسازی و ترافیک در دو نوبت صبح و عصر 
در روز پنج شنبه 11بهمن ماه هفته جاری برگزار می شود. مقومی افزود: آزمون طراحی 
معماری ، مکانیک و برق  و آزمون محاسبات عمران  نیز در  روز جمعه 12 بهمن ماه همزمان 
با سراسر کشور در دانشگاه قم برگزار  می شود.رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان 
استان قم گفت: داوطلبان شرکت در آزمون ورود به حرفه مهندسان می توانند کارت 
 ورود به جلسه را با مراجعه  به سایت دفتر امور مقررات ملی ساختمان به  نشانی اینترنتی

 www.inbr.ir   دریافت کنند.

مدیر مسجد مقام و شبستان های مسجد مقدس جمکران خبر داد

تدارک مسجد مقدس جمکران برای دهه فجر 
و ایام فاطمیه

 
حجت الاسلام حسین آبادی با اعلام برنامه های دهه فجر انقلاب در مسجد مقدس 
جمکران، گفت: برپایی نمایشگاه »دستاوردهای انقلاب اسلامی« و برگزاری کارگاه های 

»انقلاب اسلامی، مقدمه ساز انقلاب مهدوی« از مهمترین این برنامه ها است.
حجت الاسلام یاسین حسین آبادی در تشریح برنامه های مسجد مقدس جمکران ویژه 
ایام الله دهه فجر انقلاب اسلامی، اظهار کرد: با توجه به همزمانی دهه فجر امسال با دهه 
دوم فاطمیه و ایام شهادت حضرت زهرای مرضیه سلام الله علیها، میعادگاه منتظران از 
دوازدهم تا 22 بهمن با برنامه های متنوع میزبان زائران مهدوی و عزاداران فاطمی می شود.

مدیر مسجد مقام و شبستان های مسجد مقدس جمکران تصریح کرد: در این راستا 
شبستان امام هادی)علیه السلام( در این ایام میزبان نمایشگاه »دستاوردهای انقلاب 
اسلامی« است که در آن دستاوردهای انقلاب در در معرض دید مهدی باوران قرار می 
گیرد. وی با اشاره به برنامه های تدارک دیده شده برای ایام عزاداری حضرت صدیقه 
کبری)سلام الله علیها(، بیان کرد: از 16 تا 20 بهمن هر شب از ساعت 20 مجلس عزای 
بی بی دو عالم)سلام الله علیها( با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین»علیرضا پناهیان« 

همراه با مرثیه خوانی برگزار می شود.
حجت الاسلام حسین آبادی از برگزاری جشن پیروزی انقلاب در شب یوم الله 22 بهمن 
خبر داد و گفت: این جشن با حضور بسیجیان قم در مسجد مقدس جمکران برگزار می 

شود در روز 22 بهمن هم با برنامه های معمول، پذیرای زائران خواهیم شود.
وی در پایان خاطرنشان کرد: علاوه بر این، از 16 تا 20 بهمن همزمان با برگزاری محافل 
انس با قرآن که در بازه زمانی 19 تا 20 هر شب برپا می شود، خدمات متقابل انقلاب و 

مهدویت با حضور کارشناسان و متخصصان مرکز تخصصی مهدویت بیان می شود.

طلاق عاطفی یا طلاق خاموش که شکل امروزی و شیک بسوز و بساز قدیم است 
به دلیل فراوانی اش در جامعه امروز و همراه بودنش با آسیب های اجتماعی بسیار 

نیازمند اتخاذ سیاست ها و راهکارهایی جدی از سوی متخصصان است.
بنابراین با توجه به اهمیت موضوع و به منظور واکاوی بیشتر مساله پژوهشگر ایرنا با 
دکتر سید حسن حسینی استاد جامعه شناسی دانشگاه تهران به گفت و گو نشست.

*طلاق عاطفی و تفاوت آن با طلاق رسمی
حسینی در خصوص طلاق عاطفی و تفاوت آن با طلاق رسمی گفت: وقتی از 
طلاق صحبت می کنیم یعنی از جدایی صحبت می کنیم. وقتی زن و مردی با هم 
ازدواج می کنند و تشکیل خانواده می دهند در واقع یکسری وظایف نسبت به یکدیگر 
دارند که بایستی آنها را خوب و با توجه به امکانات موجود انجام دهند تا همواره مورد 
رضایت طرف مقابل قرار بگیرند. حسینی افزود: اما مشکلاتی هم در زندگی پیش 
می آید که این مشکلات باعث می شوند، زن و مرد در انجام وظایفشان ناتوان باشند. 
انجام وظایف می تواند گفتمانی، فکری و عشق و علاقه ای باشد و باید این موارد را 
در حوزه روابط عاطفی زن و مرد به حساب آورد. هر عاملی که موجب سستی گفتمان 
این افراد و عشق آنها در این زمینه ها شود، زمینه را برای ایجاد کشمکش و فاصله 
میان زن و شوهر فراهم می کند. وی افزود: در واقع منظور از طلاق عاطفی در اینجا، 
فاصله فکری و روانی است. طلاق عاطفی جایی است که زن و شوهر نسبت به هم 
کم کم سرد شده تا جاییکه دیگر نمی توانند در یک بستر یکدیگر را تحمل کنند. 
کمتر با یکدیگر صحبت می کنند، ترش رویی می کنند و سنگین صحبت می کنند. 
این وضعیتی است که گفته می شود یک جدایی صورت گرفته هر چند یک جدایی 
رسمی و قانونی نیست. در واقع طلاق نقطه پایان کشمکش زناشویی و طلاق عاطفی 
میان دو همسر است. لذا وقتی این امر تحقق پیدا می کند دیگر ما بحثی از طلاق 
عاطفی نمی کنیم. گفته می شود طلاق عاطفی پروسه ای است که تقریبا مدت زمان 
زیادی از آن گذشته و چون این زن و شوهر نتوانسته اند مشکلات خود را با یکدیگر 

حل کنند به طلاق رسمی منجر شده است.
*عوامل بستر ساز طلاق عاطفی

حسینی در خصوص عوامل بستر ساز طلاق عاطفی گفت: وقتی که ما به وظایفمان 
در زندگی زناشویی درست عمل نکنیم، خود به خود امکان کشمکش پیش می آید و 
با بروز کشمکش یک تاریکی ذهنی نسبت به طرف مقابل ایجاد می شود که در گفتار 
و رفتار زن و شوهر نسبت به یکدیگر تاثیر می گذارد و در درجه بالا به نوعی از نفرت 

تبدیل می شود.
این استاد دانشگاه افزود: اینکه چه عواملی بستر ساز هستند به نظر من بیشتر 
عوامل فکری و اختلافات فکری است که منجر به به بروز کشمکش میان زن و شوهر و 
بروز طلاق عاطفی میان آنها می شود. به میزانی که یک زن و شوهر به لحاظ فرهنگی 
و فکری با یکدیگر نزدیک باشند حتی عوامل سخت افزارانه نیز مثل بحران های 
اقتصادی، کمبود امکانات و چیزهای دیگر نمی تواند میان زن و شوهر فاصله چندانی 

ایجاد کند.
* آسیب های اجتماعی طلاق عاطفی

حسینی در خصوص آسیب های اجتماعی طلاق عاطفی گفت: آسیب های 
مترتب بر طلاق عاطفی در ابتدا گریبانگیر این زن و شوهر می شود و اگر فرزند یا 

فرزندانی داشته باشند در مرحله بعد گریبانگیر آنها خواهد شد.
وی اضافه کرد: یکی از بهترین محیط هایی که در دنیای امروز می توانیم آن را 

تجربه کنیم محیط زناشویی و خانوادگی است. در واقع بهترین محیطی که می 
تواند به ما آرامش دهد محیط خانواده است. حال اگر ما با یک خانواده متشنج و 
دارای کشمکش مواجه شویم طبیعتا آرامش خود را از دست می دهیم و در چنین 
فضای متشنجی نه تنها نمی توانیم کارهای شخصی و روزمره خود را به خوبی انجام 
دهیم بلکه حتی اگر در بیرون از خانه هم شاغل هستیم نمی توانیم کارهای خود را به 
درستی و دقیق پیش ببریم. به عبارتی در انجام امور روزمره خود دچار سستی و عقب 

ماندگی می شویم.
این استاد دانشگاه افزود: وقتی در یک خانواده طلاق عاطفی صورت می گیرد 
محیط خانواده به یک فضای بسیار سرد و غیر قابل تحمل تبدیل می شود و زن 
وشوهری که برای هم غیر قابل تحمل هستند در ساعاتی که زیر یک سقف زندگی 
می کنند در واقع بدترین ساعات زندگی شان را می گذرانند. از اینجا به بعد هم مشکل 
دیگری بروز می کند و آن ارتباط مرد با زنان دیگر و ارتباط زن با مردان دیگر و مشغولیت 

آنها با پدیده های دیگر است.
* دلایل رواج طلاق عاطفی در جامعه امروز

حسینی در خصوص دلایل رواج طلاق عاطفی در جامعه امروز گفت: همیشه 
اختلافات زناشویی بوده و هیچ زندگی زناشویی نمی بینید که در آن اختلافات وجود 
نداشته باشد اما به میزان سرمایه فرهنگی زن و شوهر، اختلافات خانوادگی نیز قابل 
حل است. یعنی هر چه نزدیکی فکری و فرهنگی زن و شوهر به هم نزدیک باشد به 
همان میزان اگر در مورد موضوعی اختلاف پیدا کنند می توانند آن را حل کنند و این 

اختلاف می تواند منحر به طلاق عاطفی نشود.
وی افزود: پس بحثی که وجود دارد این است که اختلاف در میان گروه های 
اجتماعی و یا خانوادگی از عوامل نرمال و طبیعی زندگی ما انسانها است اما اگر 
اختلافات نتوانند حل شوند میان افراد ادامه پیدا می کند و تعمیق می شود. اما چرا 
در حال حاضر در جامعه رواج یافته شاید یکی از دلایلش این باشد که مردم مسائلشان 
را به بیرون بروز می دهند. درواقع ما در دنیایی زندگی می کنیم که از طریق رسانه ها 
مسائل سیاسی، اجتماعی و اقتصادی تکثیر می شوند و به اطلاع مردم می رسند. 
پس اطلاع رسانی ها باعث شده نسبت به چیزهای زیادی از جمله کشمکش های 

زناشویی اطلاع داشته باشیم.
* راهکارها چیست ؟

حسینی در خصوص راهکارهایی برای کاهش میزان طلاق عاطفی میان زوجین 
گفت: من به عنوان کسی که 30 سال است که جامعه شناسی خانواده درس می 
دهم معتقد هستم به هنگام انتخاب همسر باید یک انتخاب فکری مناسب به لحاظ 
فکری، فرهنگی، سلیقه و رفتار از همسر آینده خود داشته باشیم. به عبارتی من نمی 
گویم که دختر و پسری که با هم می خواهند ازدواج کنند صد در صد به لحاظ فکری 
با یکدیگر منطبق باشند اما برای یک زندگی زناشویی بد نیست که 65 درصد مسائل 

فکری شان اشتراک داشته باشد. این مهمترین امر است.
وی افزود: زنان و مردان باید بتوانند در تمام زندگیشان این سلیقه های مشترک را 
اولا حفظ کنند و دوما در باره یکسری المان ها و عوامل فرهنگی دیگر که با آن مواجه 
می شوند به توافق برسند. اختلاف زناشویی ناشی از اختلافات فکری است. هر چه 
میان زنان و مردان اختلافات فکری کمتر باشد و توافقات بیشتری با یکدیگر داشته 
باشند، از کشمکش های زناشویی آنها کاسته می شود و خود به خود طلاق عاطفی و 

به دنبالش طلاق رسمی هم پیش نمی آید.

راهکارهای کاهش میزان طلاق عاطفی میان زوجین چیست؟

طلاق عاطفی و زوج های از هم دور افتاده

محرومیت زدایی از روستاها همچنان در دستورکار مسئولان قراردارد

روستاها نقطه هدف انقلاب اسلامی برای محرومیت زدایی 
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چند قدم مانده که SPV به سر انجام رسد؟

 اروپا و اهمیت ساز و کار ویژه مالی 
وعده اجرای »ساز و کار ویژه مالی« )SPV( از سوی اتحادیه اروپا پس از چهار ماه 
تاخیر، اینک در آستانه عملیاتی شدن قرار دارد؛ گامی بلند در اجرای توافق هسته ای 
که همزمان منافع متقابل تهران و بروکسل را مد نظر دارد و راه کارشکنی های کاخ 
سفید را می بندد. از مهرماه امسال که اعضای اروپایی برجام شامل آلمان، انگلیس و 
فرانسه در حاشیه اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل به راهکاری تحت عنوان »اس پی 
وی« با هدف دور زدن تحریم های ضد ایرانی آمریکا دست یافتند تا کنون حدود چهار 
ماه می گذرد. در این مدت نسبتا طولانی، ایران بدون اجرای سازوکار مذکور در مقابل 
تحریم های ثانویه ایالات متحده ایستادگی کرد.مقامات بروکسل در این مدت از هر گونه 
تعیین تاریخ دقیق برای اجرای اس پی وی خودداری می کردند و »فدریکا موگرینی« 
مسوول سیاست خارجی اتحادیه اروپا همواره بر تحقق این امر در »آینده ای نزدیک« 
تاکید می کرد. حدود سه هفته پیش بود که »مایا کوچیانچیک« سخنگوی موگرینی در 
یک کنفرانس خبری در بروکسل از پیشرفت قابل ملاحظه اروپا در پیشبرد کانال مالی 
سخن به میان آورد و تاکید کرد که »ما بر این باوریم که این سازوکار در هفته های آینده 
برای انجام تجارت مشروع با ایران عملیاتی می شود.« اما روز شنبه 6 بهمن ماه تارنمای 
»اشپیگل آنلاین« در گزارشی به توافق نهایی تروئیکای اروپا در زمینه سازوکار ویژه مالی 
اشاره کرد که فردا دوشنبه 9 بهمن در نشست سران اتحادیه در بروکسل، جزییات آن 
مورد بررسی قرار می گیرد.بر پایه گزارش اشاره شده، این کانال ویژه مالی ابزاری برای 
پیشبرد و تسهیل معاملات تجاری ایران و اروپا است؛ معاملاتی که بدون استفاده از دلار 
انجام خواهد گرفت. در این سازوکار، تبادل تهاتری و به عبارتی کالا به کالا صورت می 
گیرد به عنوان نمونه پول حاصل از فروش نفت ایران به اروپا مستقیما به حساب شرکت 
هایی واریز خواهد شد که به ایران کالا می فروشند.مشکل دیگری که گویا در توافق نهایی 
میان رهبران بریتانیا، فرانسه و آلمان برطرف شده به مقر ایجاد کانال مالی بر می گردد. در 
ابتدا دیپلمات های اتحادیه از میزبانی لوکزامبورگ برای ساز و کار ویژه مالی خبر دادند اما 
طولی نکشید که مقامات این کشور اروپایی زیر فشار ایالات متحده از پذیرش آن سر باز 
زدند. سپس کشور هلند برای میزبانی انتخاب شد که این کشور نیز در نهایت از پذیرش 
آن خودداری کرد و پس از آن گمانه زنی ها بر میزبانی مشترک آلمان و فرانسه استوار بود.

اینک گویی سه کشور اروپایی عضو برجام به صورت مشترک مسوولیت اجرای سازوکار 
ویژه مالی را متقبل شده اند به طوری که دفتر مرکزی این نهاد در پاریس خواهد بود، 
آلمان ریاست آن را به عهده می گیرد و بریتانیا نیز مسوول بخش حسابداری و حسابرسی 
آن است. بنابراین در این مسیر تقسیم وظایفی بین تروئیکای اروپا انجام گرفته تا ایالات 
متحده قادر به مقابله با اس پی وی نباشد.نگاهی هر چند کوتاه به پروسه تنظیم سازو 
کار ویژه مالی نشانگر تلاش رهبران اتحادیه اروپا برای نجات توافقی است که بیش از یک 
دهه برای دستیابی به آن مذاکره کرده اند. ولی تاخیر و تعلل هایی که در عملیاتی سازی 
سازوکار مذکور تا به امروز از سوی طرف غربی رخ داده، مقامات جمهوری اسلامی ایران را 
تاحدی نگران و بدبین ساخته است.این قبیل نگرانی ها و دلسردی ها در مواضع مسوولان 
ایران به وضوح مشاهده می شد. به عنوان نمونه »محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه 
کشورمان چندی پیش در گفت وگو با شبکه »المیادین« گفت که »ایران منتظر اروپایی  
ها در انجام تعهدات شان نمی ماند و با همکاری با متحدان دیرینه خود را گسترش خواهد 
داد.«همچنین »سید کمال خرازی« رییس شورای راهبردی روابط خارجی در دیدار با 
هیاتی از موسسه ایتالیایی امور بین المللی )IAI( تاخیرهای مکرر اتحادیه برای عملیاتی 
کردن سازوکار ویژه مالی را به بهانه ناتوانی از اعمال نفوذ بر شرکت های اروپایی، غیرقابل 
پذیرش دانست و گفت: اگر دولت های اروپایی می دانستند که بر شرکت های خود نفوذی 
ندارند، چرا با ایران وارد مذاکره شدند؟در مجموع تعلل اروپایی ها در تهیه و تنظیم سازوکار 
مالی موثر که قرار بود نیمه آبان و همزمان با دور دوم تحریم های ثانویه آمریکا )شامل 
تحریم های نفتی و بانکی( وارد فاز اجرایی شود، تهران را به بروکسل بدبین ساخت. در 
همین بازه زمانی نیز در بیشتر تحلیل ها و گزارش ها، اهمیت و ضرورت نگاه به شرق به 
چشم می خورد.کارشناسان حوزه روابط بین الملل و سیاست خارجی بر این باورند که با 
اجرای اس وی پی و رویارویی مستقیم اروپا و آمریکا به خاطر برجام، خونی تازه در رگ 
های خشکیده این توافق به جریان خواهد افتاد. این رخداد همچنین نشان خواهد داد که 
»فرضیه خرید زمان« که به رهبران بروکسل نسبت داده می شود، رنگ ببازد. بنابراین به 
رغم برخی اختلاف های موجود بین ایران و اروپایی ها )مانند مسائل منطقه ای و فعالیت 

های موشکی ایران( می توان انتظار آغاز فصلی گرم در مناسبات دو طرف را داشت.

غربی ها بحران هشت ساله سوریه را فراموش کرده اند 

تحولات ونزوئلا
 عبرت هایی که دچار غفلت می شود

رخدادهای اخیر ونزوئلا از دید گروهی از دولت های غربی بهترین فرصت برای تغییر 
رژیم یا دست کم رفتار بازیگری ناسازگار با اهداف و منافع آنان در سطح بین المللی است. 
در این میان گویا غربی ها عبرت های بحران هشت ساله سوریه را به سرعت از یاد برده اند.

رویدادهای هفته گذشته در ونزوئلا و گسترش اعتراضات خیابانی در این کشور سبب 
شد تا »خوان گوایدو« رئیس پارلمان و رهبر مخالفان در خیابان های کاراکاس خود را 
رئیس جمهوری موقت خوانده و از »نیکلاس مادورو« بخواهد از قدرت کنار رود.مادورو که 
پس از پیروزی در انتخابات و با به جا آوردن مراسم تحلیف در اواسط ماه گذشته، دور دوم 
ریاست جمهوری خود را آغاز کرد، همچنان از حمایت طرفدارانش و نیز نهادهایی چون 
ارتش و دادگاه قانون اساسی برخوردار است. وی از گوایدو خواسته تا برای عبور از این 
بحران به مذاکره و گفت وگو روی آورد اما رهبر مخالفان اعلام کرده به چیزی جز کناره 
گیری مادورو رضایت نخواهد داد.ونزوئلا از سال 2014 یعنی یک سال پس از درگذشت 
»هوگو چاوز« و آغاز ریاست جمهوری مادورو درگیر بحران اقتصادی است که در سال 
های اخیر تشدید شده و تورم افسارگسیخته، کمبود شدید کالاهای اساسی و مهاجرت 
میلیون ها ونزوئلایی به کشورهای همسایه را به بار آورده است.در هم آمیختن بحران های 
اقتصادی با اتهاماتی چون تخلفات انتخاباتی و خرید آرا که متوجه رئیس جمهوری شد، 
سبب شد تا معترضان با تمام قوا به خیابان ها آمده و تغییر اوضاع را خواستار شوند.پس 
از اقدام گوایدو در اعلام ریاست جمهوری خودخوانده، دولت »دونالد ترامپ« در قامت 
نخستین حامی گوایدو ظاهر شد و وی را به رسمیت شناخت.پس از آن بود که روز شنبه 
نشست شورای امنیت برای بررسی تحولات ونزوئلا برگزار شد و در آن »مایک پمپئو« 
وزیر امور خارجه آمریکا ضمن معرفی مادورو به عنوان مسبب بحران انسانی در ونزوئلا و 
حمایت صریح از گوایدو، از جامعه جهانی خواست تا ارتباطات مالی خود با دولت مستقر 
در کاراکاس را قطع کنند.در مقابل، چین و روسیه و اعضایی چون بولیوی و مصر موضعی 
مخالف اتخاذ و اعلام کردند شورای امنیت نمی تواند تحت عنوان مقابله با برهم خوردن 
ثبات و امنیت جهانی به تحولات ونزوئلا ورود یابد.به موازات اقدامات آمریکا برای ایجاد 
دگرگونی سیاسی در یکی از کشورهای ناسازگار با سیاست های واشنگتن در آمریکای 
لاتین، برخی از دولت های اروپایی نیز به میدان تقابل مستقیم با دولت قانونی کاراکاس 
قدم گذاشتند.دولت های اسپانیا، آلمان، فرانسه و انگلیس از مادورو خواستند تا طی هشت 
روز آینده انتخاباتی تازه برگزار کند و در غیر این صورت این کشورها نیز مانند آمریکا 
گوایدو را به رسمیت خواهند شناخت.البته این موضع واحد اروپایی ها در قبال تحولات 
ونزوئلا نیست زیرا در میان اروپایی ها کشورهایی چون بلژیک در کنار مکزیک و روسیه 
پیشنهاد میانجیگری میان دولت و مخالفان را مطرح کرده اند و همچنان که اشاره شد 
گوایدو تاکنون با این پیشنهادات مخالفت کرده است.ورود بی پرده و صریح برخی دولت 
های غربی به پرونده تحولات ونزوئلا و حمایت یکجانبه از موضع ترامپ و مخالفان دولت 
کاراکاس یادآور تحولاتی است که هشت سال پیش در چنین ایامی در دیگر نقطه جهان 
یعنی خاورمیانه در جریان بود؛ آغاز اعتراضات در سوریه و اصرار بازیگران غربی و عربی 
برای کناره گیری دولت »بشار اسد« از قدرت.از دید برخی تحلیلگران، دولت های اروپایی 
که مهلتی هشت روزه برای برگزاری انتخابات ریاست جمهوری را مطرح می سازند با 
چشم بستن بر ضرورت های حل و فصل مسالمت آمیز اختلافات بین دولت و مخالفان، 
لزوم شکل گیری گفت وگو و پایان بحران بر مبنای روندهای قانونی و دموکراتیک، 
رویکردی تکسوگرایانه و خصمانه در قبال یکی از طرف های مناقشه سیاسی را در پیش 
گرفته اند. نظیر همین رویکرد و در ادامه مداخله گری بازیگران غربی- عربی سبب شد تا 
آتش جنگی داخلی و همه گیر سوریه را در کام خود فروبرد.این در حالی است که طی 
سال های گذشته نمونه های بسیاری از بروز اعتراضات خیابانی در کشورهای مختلف به 
وقوع پیوسته است؛ اعتراضاتی که بسته به سیاست ها و منافع بازیگران خارجی خصوصا 
غربی ها، واکنش هایی متفاوت را برانگیخته است.اردیبهشت ماه امسال بود که »ژرژ 
سرکیسیان« نخست وزیر ارمنستان پس از مواجهه با تظاهرات گسترده برای برکناری 
وی، از قدرت کناره گیری کرد. معترضان در جریان تظاهرات خود، سرکیسیان را متهم 
ساختند که پس از یک دهه ریاست جمهوری قصد دارد در منصب نخست وزیری 
قدرت را در ارمنستان قبضه کند.این اعتراضات، نخست وزیر را پای میز مذاکره با رهبر 
مخالفان آورد و در نهایت و به رغم برخی کش و قوس ها، در نتیجه گفت وگو سمت و 
سوی تحولات ارمنستان شکل گرفت.طی ماه های اخیر، فرانسه که خود در زمره مدعیان 
برگزاری انتخابات آزاد در ونزوئلا قرار گرفته با اعتراضات پردامنه جلیقه زردها مواجه بوده 
است؛ نکته ای که به درستی مورد توجه برخی اعضای شورای امنیت قرار گرفت که اگر 
قرار بر مداخله این شورا در امور داخلی کشورها به واسطه اعتراضات خیابانی باشد، ضروری 
است شورای امنیت به مسائل داخلی فرانسه نیز ورود یابد.واضح است که اکنون رویکرد 
کشورهای غربی تحت تاثیر روابط سیاسی این کشورها با دولت قانونی ونزوئلا از ویژگی 
تعادل برکنار است. اما چشم بستن بر تجربیاتی که طی سال های اخیر در عرصه تحولات 
سوریه بر اثر دخالت بازیگران خارجی شاهد آن بودیم، ویژگی عبرت ناپذیری را نیز در کنار 

عدم تعادل در تصمیم گیری غربی ها قرار می دهد.

نکتـه

دریــچه

قانون اساسی تجمعات مسالمت آمیز را با شرایط خاص به 
رسمیت می شناسد اما این تجمعات گاه فارغ از نوع و شیوه طرح 
مطالبات، بستری برای پیشبرد اهداف و بهره برداری سیاسی فرصت 
طلبان قرار می گیرد. در ماه های اخیر اخبار متعددی درخصوص 
تجمعات صنفی به ویژه کارگری در رسانه ها به ویژه در فضای 
شبکه های اجتماعی، سر و صدای زیادی به پا کرد.کارگران هفت 
تپه، راه آهن سیرجان، رانندگان کامیون، مینی بوس داران کازرون 
و ... شماری از اصناف و گروه هایی هستند که بنا بر اخبار رسانه ها 
با هدف طرح مطالباتی اعم از دستیابی به حقوق صنفی، افزایش 
سطح درآمد و دستمزد، پرداخت بیمه، تعویق در پرداخت حقوق، 
تعدیل نیرو و ...شکل گرفت؛ اگر چه این اعتراض ها و تجمعات 
در بدو شکل گیری، مسالمت آمیز بود، اما به تدریج این تجمعات 
رنگ و بوی سیاسی گرفت.برخی کارگران توسط نیروهای انتظامی و 
امنیتی بازداشت شدند، اما همین افراد پس از آزادی، ادعای شکنجه 
را مطرح کردند؛ موضوع بار دیگر زمینه را برای بهره برداران سیاسی 
و داستان پردازی آنان در داخل و خارج کشور فراهم کرد؛ پخش 
اعترافات تلویزیونی بازداشت شدگان به نوعی شفاف سازی کرد و 
تناقضات اولیه در خصوص ادعای شکنجه از سوی بازداشت شدگان 
و همچنین تکذیب آن توسط دستگاه های امنیتی و انتظامی را 
به حاشیه برد، اما بار تناقضات موجود در اظهارات اولیه بازداشت 
شدگان و سپس اعتراف به کذب آنها نیز محل تردید بوده است.

حاشیه های ایجاد شده به دنبال این مطالبه خواهی، این پرسش را 
ایجاد می کند که چرا تجمعات اصناف و گروه ها )کارگران( به بهره 
برداری های سیاسی می انجامد، چرا این نوع مطالبه گری در کشور 
به خشونت کشیده می شود، آیا نوع مواجهه ساختار سیاسی با این 
شکل مطالبه گری؛ نحوه بیان و جهت آن را تغییر می دهد یا عوامل 

خارجی و دست های پشت پرده، این تجمعات را به منظور تقابل 
با ساختار سیاسی، جهت دهی و هدایت می کنند.برای پاسخگویی 
به این پرسش ها، نظر نمایندگان مجلس را جویا شدیم؛ دیدگاهی 
خصوصی سازی و بی توجهی به حقوق کارگران را عامل اعتراض ها 
عنوان می کنند، دیگری بر این دیدگاه است که برگزاری تجمعات 
مسالمت آمیز در قانون اساسی آمده است، اما نحوه مواجهه با این 
موضوع باید مبنی برعقلانیت باشد؛ نظر دیگر، نقش عوامل خارجی 

و معاندان را در هدایت این تجمعات برجسته می داند.
* قانون اساسی اعتراض مسالمت آمیز را به رسمیت می 

شناسد
علیرضا رحیمی عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
و عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با بیان این که 
اعتراضات و تجمعات در قانون اساسی به رسمیت شناخته شده 
است، به خبرنگار ایرنا گفت: در شرایطی که صدای برخی اصناف 
به گوش کارفرمایان و مسئولان نمی رسد، مبادرت به تجمع می 
کنند؛ مادامی که این تجمع مدنی و اعتراضی باشد، هیچ مشکلی 
ایجاد نمی کند.نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: کسانی که به سمت خشونت می روند، به دنبال به 
انحراف کشیدن این تجمعات هستند و باید واقع بینانه، مطالبات 
خود را در قالب تجمعات مسالمت آمیز و از مسیرهای قانونی دنبال 
کنند.وی درخصوص این دیدگاه که تجمع کنندگان و ساختارها 
با این موضوع، برخورد واقع بینانه ندارند و همین مساله دستاویزی 
برای فرصت طلبان می شود، گفت: این نگرش باید اصلاح شود، 
در گذشته تجربه های تلخی در این زمینه وجود داشته است، به 
رغم این، نگاه ما باید به آینده باشد، مردم، نیروهای انتظامی و حافظ 
امنیت همچنین گروه های مختلف صنفی باید عقلانی، مدبرانه و با 

مدارا و مروت با این موضوع برخورد کنند.
* زمینه نارضایتی را از بین ببریم

سید حسین نقوی حسینی دیگر عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی و عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس شورای 
اسلامی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، گفت: اکنون استراتژی دشمن 
و معاندان این است که با فشارهای مختلف بر ملت ایران، ناراضی 
سازی کرده و ناراضیان را علیه نظام مدیریت کنند؛ منظور از فتنه 
احتمالی 98 ، همین استراتژی دشمن است.این نماینده مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه ما نباید همدیگر را متهم کنیم، افزود: 
فتنه دشمن این است که با محور اقتصادی بر ملت ایران فشار آورد و 
در جامعه ناراضی سازی کند؛ هدف دشمن این است که با مدیریت 
ناراضیان آنها را به خیابان ها بکشاند و به این صورت پروژه ایران 
ستیزی خود را پیش ببرد.نقوی حسینی با تاکید بر اینکه ما باید 
خلاف استراتژی دشمن حرکت کنیم، اظهار داشت: نباید استراتژی 
دشمن را تقویت کنیم؛ در این زمینه باید به دو کار اقدام کنیم؛ 
نخست ایننکه دولت و مجلس وظیفه دارند با اقدامات مثبت و قاطع 
در حل مشکلات مردم، زمینه های نارضایتی را از میان بردارند؛ 
چرا باید کارخانه ای تعطیل شود که کارگران آن اعلام نارضایتی 
کنند؛ چرا گرانی ها باید لجام گسیخته شود که نارضایتی مردم را 

به دنبال داشته باشد.
*  اعتراض عمده کارگران به خصوصی سازی است

علیرضا محجوب عضو کمیسیون اجتماعی و رییس فراکسیون 
کارگری مجلس شورای اسلامی در خصوص تجمعات کارگری 
اخیر گفت: اعتراض عمده کارگران، متوجه موضوع خصوصی سازی 
است؛ طبییعی است که برخی جریان ها که در گذشته فعالیت 
های چپ گرایانه داشته اند، در این باره از خود تحرک بیشتری 

نشان دهند؛ این موضوع دال بر این نیست که آنها پیشرو اعتراضات 
کارگری هستند.

وی باردیگر یادآور شد که اعتراض اصلی کارگران و رویکرد اصلی 
تحرکات، به مبحث خصوصی سازی است؛ به جایی اینکه انگشت 
اتهام به سوی این یا آن گرفته شود، برای خصوصی سازی چاره ای 

بیاندیشیم و آن را اصلاح کنیم تا وضعیت بدتر از این نشود.
رییس فراکسیون کارگری مجلس شورای اسلامی در خصوص 
حرف و حدیث ها و ادعاهایی که در خصوص شکنجه بازداشت 
شدگان و تناقضات آنها وجود دارد، اظهار داشت: مراجع قضایی 
باید در این زمینه تحقیق و تفحص کنند و تحقیقات لازم از سوی 
دستگاه قضا در این زمینه در حال پیگیری است؛ امیدواریم که به 
موضوع با دقت کامل رسیدگی شود که حقوق هیچ فردی اعم از 
مخالف و موافق ضایع نشود؛ با هیچ عقیده ای نمی توان غیر از نحوه 

ای که قانون معین کرده است، برخورد کرد.
به موجب اصل بیست و هفتم قانون اساسی کشور، »تشکیل 
اجتماعات و راهپیمایی ها بدون حمل سلاح، به شرط آنکه مخل 
به مبانی اسلام نباشد آزاد است«، با وجود این اصل مصرح قانون 
اساسی شاهد هستیم که تجمعات اغلب نه به شکل قانونمند بلکه 
از مسیرهای انحرافی پیش می رود؛ مطالبات صنفی قالبی برای 
اهداف و منافع سیاسی گروه های خاص غیر صنفی قرار می گیرد و 
با فرصت طلبی معاندان، حقوق تجمع کنندگان به محاق می رود.

از طرفی برخوردهای قهری و سلبی با این موضوع، تجمعات و 
مطالبه خواهی ها را نه مسالمت آمیز که به خشونت می کشاند و 
همین موضوع دستاویزی برای کسانی است که سال ها تحرکات 
اجتماعی و حقوق بشری را برای پیشبرد پروژه های ضد ایرانی 

خود برگزیده اند.

سید»حسین موسویان« عضو سابق تیم مذاکره کننده هسته ای 
ایران در مقاله ای مشترک با »یونس محمودیه« پژوهشگر علوم 
سیاسی، به بررسی روابط ایران و آمریکا در یک دهه گذشته 
پرداخت و نوشت: مسیر زورگویی و تحریم در مورد ایران تاکنون 
جواب نداده و در آینده نیز جواب نخواهد داد.متن این مقاله که از 
سوی مرکز مطالعات آمریکای دانشگاه اقتصاد لندن منتشر شده، 

به شرح زیر است:
سه سال قبل، آژانس بین المللی انرژی اتمی تایید کرد که ایران 
به تعهداتش درقالب برجام عمل کرده است. این امر موجب برداشته 
شدن تحریم های هسته ای درقالب قطعنامه 2231 شورای امنیت 
سازمان ملل شد. برجام مهمترین توافق امنیتی بعد ازتوافق موشک 
های کوتاه و میان برد بین واشنگتن و مسکو، جامعترین توافق 
تاریخ عدم اشاعه سلاح های هسته ای و نهایتا پیروزی بزرگ برای 

دیپلماسی درجهان است.
* اهمیت دوران اوباما در روابط آمریکا و ایران

بعد از انقلاب اسلامی 1979 درایران، دولت باراک اوباما در روابط 
با ایران از نظر رویکرد و دستاورد یک استثناء است و لذا ارزش 
بررسی دارد. در این دوره همزمان با مذاکرات ایران و قدرت های 
جهانی، ایران وآمریکا درسطح وزرای خارجه دیدارهای مکرر داشتند 
که درکل روابط دو کشور بعد از انقلاب بی سابقه بود.اوباما درمبارزات 
انتخابات ریاست جمهوری 2007، خواستار گفتگو و تعامل بی قید و 
شرط با ایران شد. او در دور اول ریاست جمهوری خود وارد مذاکرات 
جدی با ایران شد اما با دو معضل روبرو بود: اول اینکه طرف ایرانی او 
دولت احمدی نژاد بود و دوم اینکه دولت خودش متحد و هماهنگ 
نبود. بین دنیس راس در کاخ سفید با ویلیام برنز در وزارت خارجه 
تفاوت بینش زیادی درمورد کار با ایران وجود داشت. رویکرد دنیس 
راس این بود که منجر به اجماع سازی جهانی دراعمال تحریم های 

بیشتر علیه ایران در دوره اول ریاست جمهوری اوباما شد.
* جاده برجام

درسال 2013 روحانی با سیاست خارجی تعامل سازنده با جهان 
و وعده ختم تحریم های هسته ای به پیروزی رسید. ظریف وزیر 
امور خارجه و دیپلماتی با سابقه تحصیلات در آمریکا، عهده دار 
مذاکرات هسته ای شد. در این دوره برای نخستین بار در تاریخ 
روابط بعد از انقلاب، دو تیم منسجم و مستعد برای تعاملی بر مبنای 
احترام متقابل رو در رو قرار گرفتند. جان کری مسؤولیت مذاکره 
کنندگان آمریکایی را بر عهده داشت؛ در حالی که رابرت مالی از 
کاخ سفید، ویلیام برنز و وندی شرمن نیز نقش مهمی ایفا کردند 
و بدین ترتیب مذاکرات بین گروه 1+5 و ایران بعد از دو سال 
به نتایج مهمی رسید.روابط ایران و آمریکا در دوران اوباما شاهد 
چهار تحول بی سابقه بود:اول: اوباما نسبت به اجرای برجام متعهد 
ماند؛ گرچه تحریمهای اولیه )غیرهسته ای( مانع اصلی او در این 
زمینه بود. بخشی از اختلافات دیرینه مالی ایران و آمریکا حل شد 
و آمریکا 1.7 میلیارد دلار به ایران پرداخت.دوم: رئیس جمهوری 
آمریکا، خواست اسرائیل )رژیم صهیونیستی(، عربستان، امارات و 
مصر برای حمله نظامی به ایران را رد کرد. رئیس جمهوری آمریکا 
در مصاحبه با آتلانتیک، به عربستان گفت که به جای تلاش برای 
تسلط یکجانبه بر خاورمیانه، باید در منطقه با ایران شریک شود.سوم: 

مذاکرات رسمی بین مقامات امنیتی منجر به آزادی پنج زندانی در 
ایران و هفت زندانی در آمریکا شد؛ ضمن آنکه 16 ملوان دستگیر 
شده آمریکا در آبهای ایران در خلیج فارس بدون دردسر آزاد شدند.

چهارم: رئیس جمهوری اوباما در سخنرانی مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد اعلام کرد که سیاست تغییر رژیم در ایران را دنبال نمی 
کند و خواهان روابطی بر اساس احترام متقابل و منافع مشترک 
است. رئیس جمهوری آمریکا فتوای مقام معظم رهبری ایران در 
مورد حرمت سلاحهای کشتار جمعی را محترم شمرد و حقوق 
هسته ای ایران در بهره مندی از فناوری صلح آمیز هسته ای از 
جمله غنی سازی را پذیرفت. اوباما همچنین اعلام کرد که ایران، 
قربانی سلاح های شیمیایی در دوران جنگ عراق علیه ایران بود 
و پذیرفت که آمریکا در کودتا علیه دولت مصدق دخالت داشته 
است.طی این مسیر، تنها بخاطر اراده سیاسی در واشنگتن و تهران 
و مقاومت اوباما در مقابل فشارهای داخلی و خارجی ممکن شد. او 
در مقابل فشارهای اسرائیل و عربستان ایستاد و برای اجرای برجام 
تلاش کرد. مسیر اوباما اولین قدم در راه اعتمادسازی با ایران بود. 
ایران نیز متقابلًا به تمام تعهدات برجامی خود عمل کرد. در صورت 
ادامه این مسیر، آمریکا و ایران می توانستند راهی برای حل و فصل 

تدریجی و مسالمت آمیز اختلافات دو کشور پیدا کنند.
* سیاست جدید در مورد ایران در دوره ترامپ

تفاوت شدید در هر دو زمینه سیاست و نتیجه بین دوران 
ترامپ و اوباما از آغاز فعالیت های انتخاباتی ترامپ آشکار شد. 
ترامپ کمپین انتخاباتی خود را با شعارهای ضد ایران و پاره کردن 
برجام آغاز کرد و برجام را بدترین توافق تاریخ خواند. این نشانه 
یک چرخش آشکار علیه سیاست اوباما در رابطه با ایران بود. بعد 
از پیروزی، ترامپ از برجام خارج شد و قطعنامه شورای امنیت 
را نقض کرد. ترامپ در قانع سازی سایر امضا کنندگان برجام 

برای خروج از توافق، شکست خورد و منزوی شد.در این دوره، 
دولت ترامپ با اعمال مجدد تحریمها علیه ایران، تسلیم خواست 
آمریکا و عربستان شد. تحریمها علیه صادرات فرش، خاویار و 
صنایع دستی ایران نیز مجدداً اعمال و توافق سمبولیک 25 
میلیارد دلاری فروش هواپیماهای بوئینگ به ایران را لغو کرد. 
مشاورامنیت ملی آمریکا اعلام کرد که تحریمهای آمریکا آنقدر 
افزایش خواهند یافت تا استخوانهای ایران خرد شود.ترامپ در 
سخنزانی خود در سازمان ملل، تندترین اظهارات تاریخ ریاست 
جمهوری آمریکا علیه ایران را اظهار کرد. آمریکا، اتحاد با عربستان 
را به طرز بی سابقه ای افزایش داد؛ معامله تسلیحاتی 110 میلیارد 
دلاری با ریاض امضا کرد و تصمیم به تشکیل 'ناتو عربی' علیه 
ایران گرفت.همچنین مثلث همکاری های مشترک اسرائیل-

آمریکا-عربستان )امارات( برای تقابل با ایران تشکیل شد؛ محمد 
بن سلمان ولیعهد عربستان اعلام کرد که جنگ را به داخل 
ایران خواهد کشاند، بولتون مشاور امنیت ملی آمریکا از پنتاگون 
خواست که طرح حمله نظامی به ایران را بررسی کند و نهایتاً نیز 
نتانیاهو نخست وزیر اسرائیل )رژیم صهیونیستی( اعلام کرد که 
آمریکا جنگ اقتصادی، و اسرائیل در سطح نظامی، علیه ایران وارد 
عمل شده اند.سیاست های دوران ترامپ از مسیر 'تعامل' به 'تقابل 
خصمانه' تغییر کرده، اما سایر قدرت های جهانی به دنبال یافتن 
راهی برای حفط برجام و مقاومت در برابر سیاست های افراطی 
ترامپ علیه ایران هستند. اروپا برای نخستین بار به دنبال سیستم 
مبادلات مالی جدیدی مستقل از آمریکا )اس.پی.وی( است و 
رسماً خواستار حفظ برجام شده است. سازمان ملل و کشورهای 
عضو گروه 77 نیز از حفظ برجام حمایت کرده اند. در صورتی 
که سایر قدرت های جهانی موفق به حفظ برجام منهای آمریکا 
شوند، تحولی بزرگ در مقابله با یکجانبه گرایی آمریکا خواهد بود و 

تاثیرات مهمی درمعادلات منطقه ای و بین المللی خواهد داشت.
دانیل لاریسون نویسنده آمریکن کانسرواتیو گفت: 'در 20 ماهی 
که ترامپ ریاست جمهوری آمریکا را برعهده داشته، تحریمهای 
بی دلیل و ظالمانه ای علیه دهها میلیون انسان اعمال کرده، وجهه 
آمریکا را تخریب کرده، در جنایات جنگی علیه بشریت مشارکت 
کرده است'. تکیه آمریکا به اسرائیل و عربستان موجب ایجاد یک 
محور مخرب برای برجام شده است. علاوه بر آن 12 شرط پمپئو 
برای مذاکره با ایران، گویای یک تفاوت اساسی بین دوران ترامپ 
با اوباماست. شروط پمپئو پیش شرطهایی برای تسلیم و تحقیر 
ایران است. سیاست ترامپ برای به زانو در آوردن ایران موجب 

مقاومت سایر قدرت ها و انزوای آمریکا شده است.
* تهران وارد تعامل با ترامپ نمی شود

سیاست های ترامپ با اوباما در مورد ایران متفاوت است. اوباما 
چندجانبه گرایی و ترامپ یکجانبه گرایی را دنبال می کند. اوباما بر 
تلاش های دیپلماتیک تکیه کرده بود و ترامپ بر توهین و تهمت. 
اوباما در چارچوب سازمانهای بین المللی و مذاکره کار کرد، در 
حالی که ترامپ قوانین و تصمیمات سازمانهای بین المللی همچون 
شورای امنیت سازمان ملل، دادگاه بین المللی لاهه و آژانس بین 
المللی انرژی اتمی را زیر پا گذاشت. اوباما طرفدار رابطه بهتر بین 
ایران و عربستان و طرفدار همکاری منطقه ای بود؛ در حالی که 
ترامپ بنزین به آتش اختلافات عربستان با ایران ریخته، رقابت 
تسلیحاتی و اختلافات قومی و منطقه ای را تشدید کرده است. اوباما 
برخی اشتباهات گذشته آمریکا را پذیرفت؛ در حالی که ترامپ دنبال 
تغییر رژیم در ایران است و روی دشمنان ایران حساب باز کرده؛ 
بدون درک هزینه آن. تعداد زیادی از اعضای تیم ترامپ با گروهک 
تروریستی منافقین دیدار کرده اند؛ گروهکی که متحد صدام بود و 
عملیات تروریستی زیادی در ایران انجام داده است.خلاصه اینکه 
اصولاً آمریکا خوب بلد است چگونه جنگ بیافریند و تحریم کند اما 
راه دیپلماسی برای حل مسالمت آمیز بحران ها را بلد نیست. مسیر 
زورگویی و تحریم در مورد ایران در گذشته جواب نداده و در آینده 
هم جواب نخواهد داد. مسیر گفت وگو و همکاری بر اساس احترام 
متقابل نتیجه می دهد. در طول چند دهه گذشه، ایران همیشه 
آمریکا را به احترام متقابل دعوت کرده است. شعارهای آمریکا 
همچون 'محور شرارت' هیچوقت نتیجه نداده است.اوباما نیز هیچگاه 
آنطور که شایسته بود، در مورد ایران نرم نبود. دلیل آن هم تحریم 
های دوره اول ریاست جمهوریش علیه ایران بود که خصمانه ترین 
و ناخوشایندترین تحریم ها بود. منتهی شکست سیاست تحریم 
را درک کرد و راه متفاوتی در پیش گرفت که نتیجه مشخصی 
هم داشت.هرچند تهران برای گفت وگوهای فراهسته ای حاضر به 
مذاکره با اوباما نبود، اما تنش با ایران در دوران ریاست جمهوری او 
کاهش چشمگیری داشت. با توجه به سیاست های خصمانه ترامپ 
علیه ایران، تهران هر گفت وگویی با دولت او را رد کرده است؛ زیرا 
یک کشور و ملتی با قدرت مقاومت، تمدن و تاریخی با عظمت 
همچون ایرانی ها را نمی توان با تهدید و تحقیر تسلیم کرد. اوباما تا 
حدی اصل 'حسن نیت در مقابل حسن نیت' را درک کرد. این رمز 
معجزه آسایی است که ترامپ باید درک کند تا مسیر حل مسالمت 

آمیز خصومت های چهل ساله دو کشور فراهم شود.

باید جلو سوء استفاده دشمنان ازمطالبات صنفی گرفته شود  

مطالبه گری کارگران ؛ موج سواری فرصت طلبان 

سید حسین موسویان:

زورگویی و تحریم در مورد ایران جواب نمی دهد

فرایندهـای خـروج ایران از فهرسـت سـیاه FATF بر پایه شـواهد بـا تصویب لوایح 
باقـی مانـده صـورت مـی پذیـرد و باید دانسـت این مهم مزایـا و اثرات بسـیار مطلوبی 
از جملـه ایجـاد شـفافیت و اعتماد سـازی را بـه دنبـال دارد و از اقـدام های مخرب بین 
المللـی جلوگیـری خواهـد کـرد. اینـک باید منتظـر ماند تـا دید کـه این موضـوع در 
مجمع تشـخیص مصلحت نظام با چه سرنوشـتی روبرو خواهد شـد.گروه ویژه سازوکار 
مالـی)Financial Action Task Force( کـه بـه اختصـار FATF نامیـده می شـود 41 
توصیـه برای همکاری کشـورهای مختلـف دارد. ایران تاکنـون 37 بنـد آن را اجرا کرده 
و تنهـا چهـار توصیـه از آن باقـی مانده اسـت و روز گذشـته نشسـت فوق العاده مجمع 
تشخیص مصلحت نظام با حضور تعدادی از فقهای شورای نگهبان، وزرای امور خارجه 
و امـور اقتصـادی و دارایـی، معـاون حقوقی رییس جمهوری، رییـس کل بانک مرکزی 
و روسـای کمیسـیون های قضایی و امنیت ملی مجلس شـورای اسـلامی برگزار شد و 
دربـاره ایـن لایحـه بـه بحث و گفت  وگو پرداختند اما این جلسـه به نتیجه ای نرسـید 
و اعضـای مجمـع، تصمیم گیـری دربـاره این لایحه را به جلسـه بعدی موکـول کردند. 
رونـدی کـه حـدود 30 مـاه پیش بـا اعلام وصـول این لایحه به وسـیله هیات رییسـه 

مجلـس به طور رسـمی کلید خـورد و همچنان ادامـه دارد.
* گروه ویژه اقدام مالی، سازمانی بین دولتی

گـروه ویـژه اقـدام مالـی، یـک سـازمان بین دولتی اسـت کـه در 1989 میـلادی با 
ابتـکار جـی 7)نشسـت وزیران اقتصاد هفت کشـور صنعتی( با توجه به سیاسـت های 
توسـعه بـرای مبارزه با پولشـویی به خصوص در قالب معامله های مـواد مخدر و مقابله 
با تامین مالی تروریسـم تشـکیل و دبیرخانه این گروه در سـازمان همکاری اقتصادی و 
توسـعه در پاریس مسـتقر شد. از نظر این نهاد مالی، کشـورها به چهار دسته استاندارد، 
در حال پیشرفت، غیرهمکار و لیست سیاه تقسیم می شوند. اکنون FATF شامل 29 
کشـور و 2 سـازمان بین  المللی اسـت و اعضـای این اتحادیـه از مراکز مهم مالی جهان 

محسـوب می  شوند. 
* تلاش ایران برای خروج از لیست سیاه گروه مالی 

ایـن سـازمان در 2012 میـلادی، 49 توصیـه را به عنـوان اسـتانداردهای خود ابلاغ 
کـرد کـه 9 توصیه بـرای مبارزه با تروریسـم و 40 توصیه برای شـفافیت مالی داشـت. 
ایران که به بهانه برنامه هسـته ای به وسـیله گروه ویژه اقدام مالی، در قالب کشـورهای 
لیسـت سـیاه در کنار کره شـمالی قرار گرفته بود از آن زمان برای خارج شـدن از این 
لیسـت و تبادل با نظام بانکی و مالی دنیا تلاش های بسـیاری را انجام داده اسـت. بدین 
جهـت نخسـت قانـون مبارزه بـا تامین مالی تروریسـم را به صـورت لایحـه در 26 تیر 
1389 خورشـیدی تقدیم مجلس کرد. این لایحه پس از گذشـت حدود سـه سـال و 
نیم در 13 دی 1394 خورشـیدی به تصویب مجلس رسـید و حسـن روحانی رییس 

جمهـوری در 22 اسـفند 1394 خورشـیدی آن را جهت اجـرا ابلاغ کرد. 

* تصویب قانون مبارزه با پولشویی 
قانون مبارزه با پولشـویی در دوم بهمن 1386 خورشـیدی به تصویب مجلس رسید 
و شـورای نگهبـان نیـز 17 بهمـن همـان سـال آن را تایید کـرد و در نهایت به وسـیله 
رییـس جمهـوری وقت بـرای اجرا ابلاغ شـد. در 25 خـرداد 1395 خورشـیدی بود که 
وزیـر اقتصـاد دولـت یازدهم در یک توافق پذیرفـت که توصیه های 40 گانـه FATF و 
یـک برنامـه اقدام را که حاوی دسـتورالعمل زمان بندی شـده بـود، اجرا کند. در همین 
هنـگام گـروه اقـدام مالی نیـز در چهارم تیـر 1395 در بیانیه ای در بوسـان کره جنوبی 
اعـلام کـرد که ایران را به مدت 12 ماه از لیسـت کشـورهایی که باید علیـه آن ها اقدام 
متقابـل صـورت بگیـرد تعلیق می کنـد و در ایـن مدت ایـران نیز باید تعهداتـی را که 
پذیرفتـه اسـت اجرایی کنـد. همچنین اعلام داشـت پـس از پایان ایـن مدت تصمیم 
خواهـد گرفـت که ایـران را در کدام یک از دسـته بندی های چهارگانه خـود قرار دهد. 
مهلت یک سـاله در دوم تیر 1396 خورشـیدی به پایان رسـید و FATF پس از 6 روز 
جلسـه در شـهر والنسـیای اسـپانیا اعلام کرد کـه با توجه به پیشـرفت های ایـران در 
ارتبـاط بـا اجـرای برنامـه های نظـارت مالی و تصدیق این پیشـرفت ها بـا ادامه تعلیق 
اقدامـات مقابلـه ای ایـن نهاد علیه ایران بـدون قید زمانی موافقت کرده اسـت و تا زمان 
اجـرای تمامـی اقـدام های لازم، ایران را به طور دایمی از لیسـت سـیاه خارج نمی کند.

* اجرای 37 بند از FATF به وسیله ایران 
ایـران 37 بنـد از توصیـه هـای FATF را اجـرا کـرده و تنها چهار بخـش از آن باقی 
مانـده اسـت. در آبان 1396 خورشـیدی دولـت دوازدهم برای اجـرای این چهار توصیه، 
چهـار لایحـه؛ »اصـلاح قانون پولشـویی، اصلاح قانون مبـارزه با تامین مالی تروریسـم، 
لایحه کنوانسـیون مبارزه با جرائم سـازمان یافتـه )پالرمو( و لایحه کنوانسـیون مبارزه 
بـا تامین مالی تروریسـم )CFT(« را به مجلس شـورای اسـلامی ارایه داد. سـه مـورد از 
این لوایح در مجلس بررسـی شـد که برای تصویب نهایی نیازمند به بررسـی های لازم 
در شـورای نگهبـان و مجمع تشـخیص مصلحت نظام بـود اما با توجه بـه عدم تطابق 
ترجمـه بـا متن اصلـی، مورد ایراد شـورای نگهبان قـرار گرفـت و در 20 خـرداد 1397 

خورشـیدی بـار دیگر در مجلس بررسـی و نماینـدگان با اصـلاح آن موافقت کردند.
* به رای گذاشتن لایحه چهارم در مجلس شورای اسلامی

لایحه چهارم که لایحه کنوانسـیون مبارزه با تامین مالی تروریسـم )CFT( نام دارد 
در 15 مهر 1397 خورشـیدی به رای نمایندگان مجلس گذاشـته شـد و در نهایت این 
موضـوع در مجلـس رای آورد. بـاز هـم شـورای نگهبـان این لایحه را کـه از جمله مهم 
تریـن لوایـح بـه شـمار می رفـت، رد کـرد. شـورای نگهبان بـا اعلام ایـن کـه 20 ایراد 
قبلـی این شـورا به مصوبه مجلس دربـاره این لایحه همچنان باقی اسـت، برای دومین 
بار این مصوبه را رد کرد. در همین زمینه »عباسـعلی کدخدایی«، سـخنگوی شـورای 
نگهبـان بـا اعـلام این خبر در توییت خود نوشـت که اعضای این شـورا لایحـه مزبور را 

»در جلسـات متعدد« بررسـی کرده و آن را »واجد ایرادات و ابهاماتی« دانسته است. وی 
علت رد این لایحه و برگشـت آن به مجلس را وجود موارد »خلاف شـرع، خلاف قانون 

اساسـی و ابهام« عنوان کرد.
* نتیجه جلسـه مجلس تشـخیص مصلحت نظام دربـاره تصویب لوایح 

FATF از زبان حاضرین در جلسـه
»محسن رضایی« دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام یکی از حاضرین در جلسه 
دیروز مجمع تشـخیص مصلحت نظام بود. او با تشـریح آخرین وضعیت رسـیدگی به 
لایحـه الحاقیـه دولت به کنوانسـیون پالرمـو و دیگـر لوایح بلاتکلیف از مجمـوع لوایح 
چهارگانـه مربـوط بـه FATF همچـون لایحه الحاقیه دولـت به کنوانسـیون CFT، به 
ارایـه دیـدگاه خـود در این ارتبـاط پرداخت و گفـت: »یکی از مباحـث جدی مرتبط با 
پیوسـتن ایران به کنوانسـیون مبارزه با جرایم سازمان یافته فراملی یا همان کنوانسیون 
پالرمـو، مربـوط بـه حق تحفـظ کشـورمان در این کنوانسـیون اسـت.« او دربـاره آنچه 
ابهامات در حق الشـرط های ایران برای پیوسـتن به کنوانسیون پالرمو خوانده، می گوید: 
»البته ابهامات زیادتری هم وجود دارد که قرار شـد در جلسـه آینده، موافقان و مخالفان 
بـه بررسـی ایـن ابهامـات بپردازنـد.« همچنین »حشـمت الله فلاحت پیشـه« رییس 
کمیسـیون امنیـت ملـی و سیاسـت خارجی مجلـس که بـه عنوان نماینـده مجلس 
در جلسـه ایـن مجمـع شـرکت داشـت، در ایـن باره گفته اسـت: »بررسـی لایحـه در 
دسـتور کار اعضـای مجمـع قرار داشـت امـا رای گیری انجام نشـد و با اینکه قرار شـد، 
کمیسـیون های سیاسـی - امنیتـی و حقوقی - قضایی مجمـع، لایحه الحـاق ایران به 
کنوانسـیون مبـارزه بـا جرایم سـازمان  یافته فراملی )پالرمو( را بررسـی کنند امـا این 2 

لایحـه را تاییـد نکردند و به صحـن مجمع ارجـاع دادند.« 
* تسریع در تصویب لایحه پالرمو

دولـت معتقـد اسـت که بایـد تمامی سـازوکارها جهـت تسـریع در تصویب لایحه 
پالرمـو صـورت بگیـرد. در همیـن زمینه حسـن روحانی با توجه بـه اجرای اصـل 123 
قانون اساسـی جمهوری اسـلامی ایران، قانون اصلاح قانون مبارزه با پولشـویی مصوب 
مجلس شـورای اسـلامی را بـرای اجرا به قـوه قضاییـه و وزارت امور اقتصـادی و دارایی 

ابـلاغ کرد. 
* فرجام سخن

اینـک کمتـر از 20 روز به پایان سـومین مهلت گـروه ویژه اقدام مالـی باقی مانده و 
هنوز تکلیف 2 لایحه پالرمو و CFT از این چهار لایحه مشـخص نشـده اسـت. موافقت 
یـا مخالفـت با ایـن لوایـح، می تواند در موعد تعیین تکلیـف نهایی این لوایـح تاثیرگذار 
باشـد و روزهـای باقـی مانده می تواند بر وضعیت 30 ماهه که کشـور و مسـوولان نظام 
درگیـر بحـث FATF بوده اند، اثر بگذارد. در پایان باید گفت، موضوع پیوسـتن ایران به 

این کنوانسـیون، منفعت ملی و مصلحت عمومی را به دنبال دارد. 

مهلت گروه ویژه مالی به ایران 3 هفته دیگربه پایان می رسد؛

FATF شفافیت و تعامل بین المللی با تصویب لوایح
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مرد ، درآمدى حلال تر از دست رنجش
 كسب نكرده است ، و آنچه مرد براى خودش و زن و 

فرزندش و خدمتكارش هزينه كند ، آن 
 صدقه است 
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نیم نگاه

نامحـرمانه
استعفای وزیر ارشاد تکذیب شد 

مدیر کل مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: سیدعباس 
صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از سمت خود استعفا نداده و خبری را که در این باره منتشر شده 
است، تکذیب می کنم. همایون امیرزاده با اعلام این خبر اظهار داشت: برخی رسانه ها دیروز خبری منتشر 
کرده بودند، مبنی بر اینکه سید عباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از سمت خود استعفا داده و 
نامه استعفایش را تقدیم حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی رئیس جمهوری کرده است.از ساعات 
اولیه روز یکشنبه هفتم بهمن ماه ۹۷ برخی رسانه ها اخباری را مبنی بر بالا گرفتن احتمال استعفای سید 
عباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی کابینه دوازدهم دولت تدبیر و امید روی خروجی و کانال ها 
و سایت های خبری منتشر کرده بودند.در برخی سایت های خبری به نقل از اسدالله عباسی عضو هیات 
رئیسه مجلس شورای اسلامی آمده بود: زمزمه هایی نیز درباره تغییر در یکی از وزارتخانه های دیگر وجود 
دارد که تاکنون دولتی ها نام این وزارتخانه را اعلام نکردند، اما اعلام کردند احتمالاً با معرفی وزیر بهداشت 

به مجلس، فرد دیگری برای وزارتخانه ای که مد نظر است به مجلس معرفی می شود.

درآمدزایی کی روش برای فوتبال ایران چقدر است ؟
در صورتی که کارلوس کی روش تیم ملی فوتبال ایران را به عنوان قهرمانی در جام ملت های آسیا 
برساند درآمدزایی او طی ۸ سال حضور در ایران برای فدراسیون فوتبال به ۲۲ میلیون و ۷۰۰ هزار دلار 
خواهد رسید. مجموع درآمد های فدراسیون فوتبال در جام جهانی ۲۰۱۴، ۹.۵ میلیون دلار بوده است. 
برای جام جهانی ۲۰۱۸ هم عددی که به فدراسیون فوتبال تعلق گرفته است یا می گیرد ۸ میلیون دلار 
است و حالا هم قهرمانی در جام ملت ها می تواند ۵ میلیون و ۲۰۰ هزار دلار برای فدراسیون فوتبال 
ارزآوری داشته باشد. با این آمار و ارقام قطعا می توان گفت: میزان در آمد های کارلوس کی روش بی شک 
دستمزد او را پوشش داده است. دو حضور در جام جهانی و کسب نتایج آبرومندانه در برابر تیم های بزرگ 
جهان از جمله آرژانتین، اسپانیا و پرتغال از جمله افتخارات او در فوتبال ایران بوده است. هر چند قهرمانی 

در جام ملت ها می تواند درخواست ها برای ادامه حضور وی در تهران را افزایش دهد.

جهانگیری  امروزعازم سوریه می شود 
معاون اول رئیس جمهور به منظور توسعه تعاملات اقتصادی با سوریه، امروزدوشنبه به دمشق سفر 
می کند.اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور  امروز دوشنبه هشتم بهمن در رأس یک هیئت 
بلند پایه اقتصادی به منظور امضا توافقنامه راهبردی بلند مدت ایران و سوریه راهی دمشق می شود.این 
توافقنامه تحت بررسی گروه های کارشناسی است که نشست های عالی مشترک دو کشور ایران و سوریه 
اسناد آن را بررسی کرده اند و در رأس اسناد همکاری دو کشور به امضا معاون اول رئیس جمهور ایران 
و رئیس جمهور سوریه می رسد.گفتنی است، سفر معاون اول رئیس جمهور به سوریه دو روزه است و 
اسحاق جهانگیری در این سفر علاوه بر دیدار با بشار اسد با »عماد خمیس« نخست وزیر این کشور نیز 

دیدار و گفتگو خواهد داشت.

استان قم دارای کمترین میزان خشونت خانگی 
یک روانپزشک با اشاره به اینکه ۵۰ درصد خشونت ها در ایران از نوع کلامی است، گفت: در جامعه ما 
این نوع خشونت بسیار دیده می  شود و درواقع افرادی که رفتار های خشونت آمیز از خود نشان می دهند، 
از سلامت روان کافی برخوردار نیستند. احمدعلی نوربالا روز یکشنبه در نهمین همایش علمی سلامت 
روان و رسانه با اشاره به رتبه  بندی خشونت در جهان و ایران  گفت: خشونت در جهان رو به افزایش 
است و در ایران عامل خطر خشونت، بیشتر خانگی است. این متخصص روانپزشکی افزود: حدود ۲3 
درصد مردم رفتار خشونت آمیز در خانواده دارند و زنان تنها ۲۲ درصد اقدامات پرخاشگرانه و خشونت 
آمیز را در خانواده خود انجام می  دهند.نوربالا با اشاره به اینکه حدود ۲۱ درصد مردم تهران تجربه رفتار 
خشونت آمیز در خانه را داشته  اند، گفت: به  طور کلی خشونت خانگی در کشور حدود ۲3 درصد است 
که استان  های لرستان، ایلام و کرمانشاه بیشترین و استان قم کمترین میزان خانگی را به ثبت رسانده  اند.

صادق خرازی: من کشاورز هستم
صادق خرازی گفت: وقتی دولت، دولت مقتدری نباشد همه طغیان می کنند. چرا در زمان جنگ 
و زمان آقای هاشمی اقتدار داشتیم؟ زمان آقای خاتمی هم شرایط این طور نبود که الان هست. قبول 
کنید که نظارت لازم بر حوزه های مثل پتروشیمی، کشاورزی و امثال آن نیست. من کشاورز هستم؛ 
با وجود اینکه پدرم روحانی است، اما کشاورز زاده محسوب می شوم. کشور هلند ۱۲ درصد بزرگ تر از 
سه استان شمالی ما است. میزان بارش این سه استان هفت الی هشت درصد از استان بیش تر است. 
از لحاظ اقلیمی هم مثل هم هستند. هلندی ها با اقیانوس می جنگند که آب کشورشان را نگیرد؛ اما 
سال گذشته نزدیک ۵۰۰ میلیارد دلار صادرات داشتند؛ اما در استان مازندران ما بحران اشتغال بی 
داد می کند. مسئولین خواب هستند؛ نمی بینند مردم از سیستان و بلوچستان به سمت شمال کشور 

مهاجرت می کنند. نابود کننده اقتصاد، کشاورزی است.

جمعیت شناس بازداشت شده، آزاد شد 
استاد جمعیت شناسی که چند وقت پیش با اتهام نفوذ بازداشت شده بود از زندان آزاد شد. محمود 
بهزادی وکیل دادگستری در گفتگو با ایرنا با اعلام این خبر گفت: من امروز صبح، یکشنبه ۷ دی، 
به دادسرا مراجعه کردم که دادیار زندان اعلام کرد خانم چاوشی چند روز است که آزاد شده اند. آذر 
ماه امسال فارس خبر داده بود که یک استاد جمعیت شناسی از سوی یکی از نهاد های امنیتی کشور 

بازداشت شده است. 

سردرگمی مردم و سامانه پیامکی بسته حمایتیکاریکاتور

محمدعلی رجبی

معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر قم :

کاروان سلامت به مناطق 
کم برخوردار قم اعزام می شود 

معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر قم گفت: در چهل سالگی 
انقلاب و همزمان با ایام الله دهه فجر، حدود ۴۰ پزشک، پرستار و داوطلب 

در قالب کاروان سلامت به مناطق کم برخودار استان اعزام می شوند. 
امیرحسین علیمردانی با اشاره به اینکه چهل سالگی انقلاب اسلامی 
بهانه خوبی برای ارائه خدمات داوطلبانه و عام المنفعه به مردم در مناطق 
کم برخودار است، افزود: ما باید از این فرصت ها برای خدمت و مهربانی به 
دیگران استفاده کنیم.وی بیان کرد: این کاروان ها ضمن استقرار در مساجد، 
مراکز بهداشت و محل تجمع اهالی روستاها اقدام به ارائه خدماتی همچون 
ویزیت رایگان، پایش قند و فشار خون، بررسی بهداشت محیط و خدمات 
بهداشتی و درمانی می کنند.وی با اشاره به این که کاروان سلامت داوطلبان 
جمعیت هلال احمر استان قم به بخش مرکزی اعزام می شود گفت: سابقه 
اجرای طرح های عام المنفعه هلال احمر در قالب کاروان های جهادی در 
ایام مختلف سال نشان دهنده اهمیت خدمت رسانی به محرومان در این 

جمعیت است.بخش مرکزی ، یکی از بخش های پنجگانه قم است. 

فرمانده انتظامی استان  خبرداد

کشف 100 کیلوگرم تریاک در قم
فرمانده انتظامی استان با اشاره به کشف حدود ۱۰۰ کیلوگرم تریاک، از 

دستگیري یک متهم در این رابطه خبر داد. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پي تمرکز اقدامات اطلاعاتي 
پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم بر روي عناصر اصلي 
تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص شد فردي به هویت معلوم قصد دارد مقدار 
قابل توجهي تریاک را با یک دستگاه خودروي تریلي از کرمان به استان یزد 
منتقل کند، بنابراین پی گیری موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار 
گرفت.فرمانده انتظامی استان قم افزود: در ادامه طی تعامل اطلاعاتی و اعلام 
به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان کرمان تلاش برای شناسایی خودرو 
مذکور آغاز و سرانجام خودرو تریلي شناسایي، توقیف و متهم دستگیر شد.

سردار آقاخانی خاطرنشان کرد: در بازرسي بعمل آمده از خودرو توسط 
مأموران، حدود ۱۰۰ کیلوگرم مواد افیونی از نوع تریاک کشف و نهایتاً متهم 
نیز به همراه پرونده متشکله تحویل مقام قضائی شد.فرمانده انتظامی استان 
قم با بیان این که یکی از اولویت های اصلی پلیس قم بحث مبارزه با قاچاق 
مواد مخدر است، بیان داشت: شهروندان می توانند گزارشات خود را از 

طریق شماره تلفن ۱۱۰ در اختیار پلیس استان قرار دهند.

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم  خبرداد

کشف 5 کیلوگرم هروئین 
و دستگیری یک نفر قاچاقچی 

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم از کشف ۵ کیلوگرم هروئین 
و دستگیری یک نفر قاچاقچی در قم خبر داد. سرهنگ صیاد درویشی 
اظهارداشت: در پیگیری های اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان، 
مشخص شد شخصي به هویت معلوم قصد دارد مقادیري مواد مخدر 
"هروئین" را از یکی از شهرهای همجوار قم به این استان منتقل کند که 
بلافاصله موضوع در دستور کار ماموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
قم قرار گرفت.وی گفت: در ادامه ماموران ضمن هماهنگی با مقام قضائی، 
به یکی از محل های ورودی استان اعزام و نامبرده را شناسایی، دستگیر و از 
داخل کیف مسافرتي وی ۵ کیلوگرم هروئین در قالب ۵ بسته کشف کردند.

اخبــار

استاندار قم گفت: مشکل ها و موانع 
حوزه  توسعه  و  رونق  مسیر  در  موجود 
صنعت و تولید قم باید با تعامل و همکاری 
جدی  اهتمام  رو  این  از  شود،  پیگیری 
دستگاه های اجرایی به انجام منظم جلسات  
گفت و گوی دولت و بخش خصوصی 

ضروری است. 
بهرام سرمست روز یکشنبه در پایان 
چهل و چهارمین جلسه ستاد تسهیل و 
رفع موانع تولید استان در شهرک صنعتی 
خبرنگار  با  گو  و  گفت  در  آباد  محمود 
ایرنا و صدا و سیما، اظهار داشت: تصمیم 
گیری در مورد برخی مسائل و مشکلات 
تولید استان در حیطه اختیارات و وظایف 
مسئولان استان نیست.وی بیان داشت: 
برخی از مشکلات ملی و کشوری و بخشی 
دیگر نیز بین المللی بوده و مدیریت استان 
مصمم است، در چهارچوب قانون اوضاع 
واحدهای گوناگون تولیدی استان را به 
دقت بررسی نموده تا حد امکان بتوانیم 
از ظرفیت بخش خصوصی استفاده کنیم.

استاندار قم تاکید کرد: مسئولان مجدانه 
جلسه های دولت و بخش خصوصی را 
دنبال کنند، تا از دیدگاه ها و پیشنهادهای 
ارایه شده توسط بخش خصوصی به عنوان 

یک اتاق فکر در سیاستگذاری های کلان 
بهره برداری های لازم صورت گیرد. وی 
اضافه کرد: به عنوان یک مقام اجرایی سعی 
خواهیم کرد، در حد توان و حدودی که 
قانون مشخص کرده حمایت های خود را از 
بخش خصوصی داشته باشیم، و اگربرخی 
سیاست ها نیازمند بازنگری و اصلاح است 
نیز برای گشایش آن تدبیر کنیم.استاندار 
قم در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره به بازدید صورت گرفته از واحدهای 
شهرک صنعتی محمود آباد خاطرنشان 
کرد: آشنایی با نحوه کار و فرآیند تولید 

واحدهای صنعتی از مهمترین برنامه های 
جانبی ستاد تسهیل و رفع موانع است، 
و به همین علت به صورت یک در میان 
جلسه های آن در محل یکی از شهرک 
های صنعتی تشکیل می شود.استاندار قم 
گفت: دراین  جلسه چهار مصوبه در رابطه با 
توسعه ۲۷۸ هکتاری شهرک محمود آباد و 
۲۷ دستورالعمل نیز در ارتباط با واحدهای 
تولیدی استان که نیازمند حمایت بودند به 
تصویب و سازمان ذی ربط نیز مکلف به 
پیگیری آن شدند.سرمست تصریح کرد: به 
طور حتم بدون برداشته شدن موانع تولید، 

هیچ یک از واحدهای تولیدی و فعالان 
اقتصادی نخواهند توانست در صیانت از 
ایفای  اشتغال و تولید فراگیر کارکرد و 
نقش مطلوبی داشته باشند.وی همچنین با 
تمجید از صنعتگران استان اذعان داشت: در 
شرایط سخت اقتصادی فعالیت در عرصه 
تولید و کارآفرینی جهاد فی سبیل الله 
است، و کلیه تولید کنندگان قم با تعصب و 
احساس تعلق مضاعف به این استان بیش از 
پیش در راستای رشد و شکوفایی اقتصادی 
تلاش کنند.وی همچنین موضوع تبلیغات 
و بازاریابی را نیز از عوامل موثر در رونق تولید 
استان دانست و یادآور شد: باید با کمترین 

هزینه بیشترین سودآوری را شاهد باشیم.
 استاندار قم همچنین  در ششمین 
توسعه  و  ریزی  برنامه  شورای  جلسه 
منابع شناور  ارزیابی  بر  تأکید  ا  استان 
در قم توسط سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی استان، گفت: دستگاه های دولتی 
برای جذب حداکثری منابع ملی اقدام 
بیان نحوه تخصیص  با  کنند.سرمست 
قم،  استان  دولتی  ادارات  به  اعتبارات 
گفت: ضروری است با بررسی عملکرد 
به  اعتبارات  تخصیص  زمینه  مدیران، 

دستگاه های استان قم فراهم شود.

استاندارقم تاکید کرد

موانع موجود درمیسررونق تولید با تعامل برداشته شود

شهردارباغستان :

مهم ترین رکن رضایتمندی شهروندان است  
قابل توجهی که در طول  شهردارباغستان  درخصوص پروژه های بزرگ و 
این مدت انجام شده است گفت :هدف اصلی ما از انجام این پروژه ها آسایش 
شهروندان- کاهش بار ترافیک - پیشرفت هر چه بیشتر و داشتن شهری با امکانات 

لازمه است. 
حسن رنجبردرگفتگو با خبرنگار ما اظهارداشت:در بخش پروژه های عمرانی در سطح 
شهرتا امروز با برنامه ریزی  انجام شده توانستیم تا حد امکان فعالیتهای مهم و قابل توجهی 
انجام دهیم. که تعداد ۴۲ پروژه در دستور کار شهرداری قرار داشت تعدادی افتتاح و به 
بهره برداری رسید و تعدادی نیز در حال انجام و تعدادی در دهه فجر افتتاح میشود که 

به شرح زیر میباشد.
۱ - احداث سوله ورزشی در محله نصیر آباد

۲- احداث ساختمان سوله اداری شهرداری باغستان
3 - احداث سالن اجتماعات شهرداری

۴ - پل عابر مکانیزه مهدیه 
۵ - تکمیل سوله ورزشی مهدیه از اعتبارات شهرداری

6 - احداث پایانه اتوبوسرانی نصیر آباد
۷ - احداث سوله بحران در سطح شهر

۸ - تکمیل بوستان امید در محله نصیرآباد
۹ - اجرای فاز یک پارک روبروی ناحیه نصیر آباد 

۱۰ - احداث مدرسه ۹ کلاسه حافظ در محله سعیدآباد
۱۱ - زیرسازی و آسفالت محور اصلی حدفاصل پل بادامک تا سعیدآباد

۱۲ - زیرسازی و آسفالت از پل باباسلمان تا ابتدای بهار
۱3 - آسفالت و تعریض خیابان اصلی از سعید آباد تا سه راه شهریار

۱۴ - جدولگذاری گلگون
۱۵ - عملیات جدولگذاری ضلع شمالی و جنوبی محور اصلی حد فاصل پارک 

فرهنگ تا بادامک
۱6 - جدولگذاری، زیرسازی و آسفالت کنارگذر شرقی محله سعیدآباد از خ وحید 

۱ تا میدان ورودی سعیدآباد
۱۷ - جدولگذاری، زیرسازی و آسفالت کنارگذر غربی محله سعیدآباد از میدان 

ورودی سعیدآباد )گلگون( تا جاده زرنان
۱۸- پروژه های عمرانی ۲ مورد، تخریب و احداث دیوار و اتاقک نگهبانی سازمان 

آب نصیر آباد ، احداث دیوار جداکننده محوطه خدمات شهری و شورای اسلامی شهر
۱۹ - پروژه های عمرانی ۸ مورد، نرده کشی و دیوار کشی محوطه ساختمان آتش 

نشانی سعید آباد و...
۲۰ - جدولگذاری در شهرک مهدیه

۲۱ - جدولگذاری از پل بابا سلمان تا ابتدای ده بهار 
۲۲ - جدولگذاری در شهرک ۲۲ بهمن

۲3 - جدولگذاری در محلات  بابا سلمان، صادقیه، دهمویز و شهرک مطهری
۲۴ -  جدولگذاری ضلع جنوبی محور اصلی از ساختمان شورا تا پمپ بنزین

۲۵ - عملیات  قیر پاشی ، تهیه و پخش آسفالت در شهرک ۲۲ بهمن
۲6 - تراش و روکش آسفالت معابر اصلی شهر تا سعیدآباد

۲۷ - تهیه و پخش آسفالت روستاهای حریم
۲۸ - عملیات جدولگذاری در روستاهای  حریم

۲۹ - عملیات جدولگزاری در محله مهدیه و سعید آباد
3۰ - اجرای عملیات جدولگذاری لاله ۱۷ اصلی خادم آباد

3۱ - آسفالت حد فاصل سعید آباد تا مهدیه و لاله 6 غربی خادم آباد
3۲ - پیاده روسازی خیابان منتظران مهدیه

33 - خرید و نصب سنگ مالون ورقه ای جهت دیوارهای پارک خطی حاشیه محور 
اصلی جنب شهرک دادگستری

   3۴ - عملیات جدولگذاری در سطح شهر
3۵ - جدولگذاری در سطح شهر فاز یک

36 - روکش آسفالت خیابان چمران سعید آباد
3۷ - زیرسازی و پخش آسفالت معابر خادم آباد
3۸- احداث فاز ۲ ساختمان عالم شهر باغستان

3۹ - پیاده رو سازی محله نصیر آباد خیابان ۱6 متری اکبرآباد )رمضان پور(
۴۰ - زیرسازی و پخش دستی آسفالت به صورت لکه گیری معابر و کوچه های 

سطح شهر از اعتبارات شهرداری
۴۱ - عملیات جدولگذاری در معابر خادم آباد به صورت لکه گیری )شهرک صا ایران 

- لاله ۵ و 6 شرقی- لاله ۷ اصلی و غربی -لاله ۱۲ اصلی و بلوار هدایت(
اعتبارات  از  نصیرآباد  آزادگان  آسفالت خیابان  و روکش  بتن  اجرای   -  ۴۲

شهرداری
رنجبر در تکمیل گفتگوی خود به تعامل خوب بین شهرداری و شورای اسلامی شهر 
باغستان اشاره کرد و گفت: خوشبختانه این مجموعه همیشه در خصوص انجام هر چه 
سریعتر پروژه های عمرانی و خدماتی در سطح شهر با ما همگام و همسو بوده و جا 
دارد تشکر ویژه از اعضای پرتلاش و دلسوز شورای اسلامی داشته باشم و همچنین در 
پایان  از شهروندان و مسئولین استان و شهرستان وتمامی پرسنل شهرداری و دست 
اندر کاران که ما را در جهت تسریع انجام امورات شهر یاری نمودند تشکر کرده و امید 
است به همت این عزیزان هر چه سریعتر به اهداف و برنامه ها ی درخور و شایسته این 

شهردست پیدا کنیم.


